
تقریبا حدود 6 ماه از استقرار تیم جدید مدیریتی در 
انتصاب سید مرتضی  از  شهرداری قم می گذرد و پس 
سقاییان نژاد به عنوان شهردار قم، شهردار جدید تعدادی 
از مدیران خود در اصفهان را به شهرداری قم آورد و یکی 
از این مدیران ابراهیم معتمدی است که به عنوان قائم مقام 

شهردار قم از سوی سقاییان نژاد معرفی شد.
در حالی که در دوان قبلی مدیریت شهری سمت قائم 
مقام بیشتر تشریفاتی بود، در دوره جدید گویا بیشتر امور 

اجرایی شهرداری به قائم مقام سپرده شده است.
در حالی با قائم مقام شهرداری قم به بیان برنامه ها، 
رویکردها، اقدامات صورت گرفته در طول این 6 ماه به 
کنونی شهرداری  اوضاع  از  که وی  پرداختیم  گفت وگو 
است  گلایه مند  می نامد،  پاشیدگی«  هم  »از  را  آن  که 
هرچند می گوید: خوشبختانه در حال حاضر شرایط اصلا 
قابل مقایسه با 6 ماه پیش نیست و تقریباً در شهرداری 
آرامش نسبی برقرار است که این موضوع مرهون همکاری 
شورای اسلامی شهر،  نگاه مدیران استانی و حمایت جدی 

دستگاه های نظارتی استان است.
به سئوالات  یی  در گفت وگو  قم  مقام شهردار  قائم 
مطرح شده در خصوص مسائل پیش روی شهرداری قم در 

حوزه های مخلتف پاسخ داد.

چپ و راست، اصلاح طلب و اصولگرا فرقی نمی کند، هرچه انتخابات نزدیک تر می شود تب و تاب جریان های سیاسی 
برای حضور اثرگذار در ماراتن اسفند ماه برای کسب صندلی های سبز بهارستان هم افزایش می یابد. همایش برگزار می کنند، 
گردهمایی می گیرند، جلسات محرمانه و رسمی برگزار می  کنند، اما همه آنچه اتفاق می افتد اینها نیست و در زیر پوست 
شهر هم سیاست در جریان است. مثل شان مانند کسی است که با دست پس می زند و با پا پیش می کشد، در ظاهر علاقه ای 
برای فعالیت های انتخاباتی و سیاسی نشان نمی دهند اما رفتار و عملکردشان حکایت دیگری دارد. سفرهای استانی ترتیب 
می دهند، در مراسم  رسمی و عمومی شرکت می کنند و جلسات و سخنرانی  های شبه انتخاباتی تشکیل می دهند اما باز هم 

فعالیت انتخاباتی را منکر می شوند؛ با اینکه ممنوعیت و محرومیت اجتماعی هم ندارند و برای فعالیت سیاسی آزادند....

یک عضو مجلس خبرگان با بیان اینکه نمی توان به نام 
نفوذ در ها و روزنه های کشور را بست، گفت: تندروی همین 
است که بی جهت برای انتخابات و برخی انگیزه ها، مسائلی از 

جمله نفوذ را برزگ نمایی کنیم. 

آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی  با اشاره به انتخابات 
مجلس خبرگان و کاندیداتوری در انتخابات اظهار داشت: در 
حال حاضر نمی توانم بگویم بگویم هنوز در مورد حضور در 

انتخابات به قطعیت نرسیدم...
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گمانه زنی  ها از آغاز فعالیت انتخاباتی محمود احمدی نژاد خبر می دهد

تحرکات چراغ 
خاموش  احمدی نژاد

بررسی، تجزیه و تحلیل انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری

منشور چهاروجهی انتخابات مجلس دهم

 ازمشاجرات لفظی وکیل متهم و نماینده دادستان تا تیک های تمام نشدنی بابک

قسمت شانزدهم سریال »ب - ز« 

آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی: 

نمی توان به اسم »نفوذ« 
در ها و روزنه های کشور را بست 

احمدی نژاد قول پرداخت وام می دهد!
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بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم در نظر دارد املاکی با کاربری مسکونی واقع در روستای ورجان را به 
شرح جدول ذیل از طریق مزایده عمومی به فروش برساند. متقاضیان می توانند از تاریخ 94/9/8 تا پایان واقع وقت 
اداری مورخ 94/9/15 همه روزه در ساعات اداری برای دریافت اسناد شرکت در مزایده به نشانی قم ، انتهای بلوار 
امین ، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11، ساختمان بیناد مسکن انقلاب اسلامی استان قم ، واحد  امور قراردادها 

مراجعه نمایند.

خلاصه شرایط مزایده:
1- لزوم خرید اسناد مزایده و ارائه سپرده تضمین شرکت در مزایده به مبلغ 10 درصد ارزش قیمت پایه کل ملک مورد نظر.
2- پیشنهادات فاقد سپرده ، مخدوش، مبهم ، و مشروط از درجه اعتبار ساقط و رعایت ضوابط شرکت در مزایده الزامی است.

3- زمین مورد نظر با مبایعه نامه واگذار گردد و انتقال سند پس از طی کلیه مراحل قانونی و به هزینه و بعهده ی متقاضی می باشد.
4- زمینهای فوق الذکر فاقد پروانه ساخت می باشد و صدور پروانه ساخت از طریق مراجع قانونی مربوطه و به هزینه و بعهده ی 

متقاضی می باشد.

آگهی مزایده عمومی 
املاک مسکونی واقع در روستای ورجان

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

آگهی مزایده عمومی  )نوبت اول(

8

مرتضوی ممنوع الخروج  است؟

مدیر حوزه های علمیه خواهران سراسر کشور گفت: حوزه های علمیه در انتخابات پیش رو همان 
طور که تاکنون نیز بوده است پایگاه هیچ شخص و جناحی نخواهد بود و حوزویان تنها باید معیارهای 

انتخاب اصلح را بیان کنند. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین محمود رضا جمشیدی روز شنبه در آیین آغاز به کار 
دوازدهمین اجلاس سراسری مدیران حوزه های علمیه خواهران کشور در مجتمع یاوران مهدی )عج( 
قم بیان داشت: در حرکت های سیاسی خود تنها یک شاخص داریم و آن هم فرمایش های رهبر معظم 
انقلاب است و هر کجا حوزه های علمیه فعال بوده اند منطقه های مختلف کشور از آسیب ها مصون مانده 

اند. وی افزود: در حوزه های علمیه آن چه منطق صحیح و روشن اسلام ناب، انقلاب اسلامی و شاخص 
های رهبر معظم انقلاب است را بیان خواهیم کرد و به جریان های سیاسی کاری نداریم و اصل برای ما 

اسلام ناب، انقلاب اسلامی و راه امام )ره( و رهبر فرزانه انقلاب است. 
وی تاکید کرد: در انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری یکی از کارهای اصلی 
حوزه های علمیه در کنار همه رسالت های تبلیغی، تلاش برای حضور حداکثری و آگاهانه مردم در 
انتخابات است و نسبت به این مساله و نتیجه های انتخابات بی تفاوت نخواهیم بود ولی نوع ورود و خروج 

ما با همه جریان های سیاسی متفاوت است...

مدیر حوزه های علمیه خواهران:

حوزه در انتخابات پایگاه هیچ شخص و جناحی نخواهد بود

سرمقاله:  دکتر عباس ملکی

پر واضح است که هر فعالیت 
و  امتیازات  دارای  بین المللی 
میزبان  کشور  برای  مزیت هایی 
همین  به  دقیقا  سوئیس  است. 
دنیا  در  معتبر  کشور  یك  دلیل 
شناخته شده است چراکه اکثر 
جلسات بین المللی در آنجا برگزار 

می شود. ازاین رو امیدواریم ...

بیضی استراتژیک
 در پسابرجام

احتمال فرار مرتضوی به کشورهای دیگر وجود دارد
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روزنامه
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قائم مقام شهردار قم عنوان کرد:

تلاش برای رفع 
»ازهم پاشیدگی سازمانی« 

در شهرداری قم
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بیضی استراتژیک
 در پسابرجام

پر واضح است که هر فعالیت بین المللی دارای امتیازات و 
مزیت هایی برای کشور میزبان است. سوئیس دقیقا به همین 
دلیل یك کشور معتبر در دنیا شناخته شده است چراکه اکثر 
جلسات بین المللی در آنجا برگزار می شود. ازاین رو امیدواریم 

که از این به بعد تهران مرکز همایش های بین المللی، به ویژه درباره انرژی باشد چراکه در 
زمینه انرژی ایران بی شك دارای موقعیتی محکم و برجسته است. بنابراین به نظر می رسد 
که نخستین دستاورد اجلاس سران کشورهای صادرکننده گاز می تواند این باشد که هر 
همایش بین المللی به اعتبار و شناسایی کشور میزبان می افزاید. دوم اینکه درباره گاز، 
ایران بزرگ ترین دارنده ذخایر گاز طبیعی ثابت شده در جهان است اما متاسفانه با اینکه 
بزرگ ترین است ولی نخستین کشور تولیدکننده نیست و از آن بدتر اینکه ما واردات زیادی 
به کشورمان داریم. یعنی مجموع صادرات و واردات گاز به کشور ما منفی و بیشتر به نفع 
واردات است. بنابراین جایگاه جدید ایران به عنوان نخستین دارنده ذخایر گاز می طلبد که 
در این قسمت بیشتر فعال شود و این کاری است که تنها با همکاری دیگر تولیدکنندگان 
امکان پذیر است. موضوع دیگری که مهم است اینکه ما در آستانه یك تحول عظیم در صنایع 
انرژی و نیازمند تکنولوژی های جدید هستیم و بعضی کشورهایی که الان در ایران هستند 
از لحاظ تکنولوژی وضعیت خوبی دارند و این به ما کمك می کند که بتوانیم انتقال تکنولوژی 
به صورت روان تر صورت گیرد. ازسوی دیگر در ژئوپولیتیك انرژی بحثی داریم به نام »بیضی 
استراتژیك«؛ این منطقه شامل روسیه، ترکمنستان، ایران، قطر و عربستان سعودی است. 
درباره گاز همه این کشورها تولیدکنندگان گاز هستند و کشورهایی هستند که به شدت 
نیازمند گاز هستند چراکه مصرف گازشان بالاست و درعین حال گاز طبیعی به آن مقدار 
ندارند. برای مثال می توان از ترکیه، امارات متحده عربی، عمان، پاکستان و افغانستان نام برد. 
به نظر می رسد که این همکاری بر پایه گاز طبیعی خودش بخشی از دکترین منطقه گرایی 
دولت جدید ایران باشد. بدون شك منطقه گرایی براساس همکاری های انرژی به ویژه گاز، 
به ایران موضع بالا را می دهد. این اجلاس به موقعیت ایران در همگرایی کشورهای منطقه 
بسیار کمك کرد. بالاخره در منطقه نیروهای واگرا بسیار زیاد است و نیروهای همگرا هم 
مولفه های خاص خود را دارند. دیپلماسی انرژی یکی از نکات مثبت و قوت ایران می تواند 
باشد. درباره گاز بالای 67درصد ذخایر جهان در این منطقه است. بنابراین اجلاس گازی 
درتهران یکی از عوامل همگرایی در منطقه می باشد. فقط نباید فراموش کرد که در منطقه 
ذخایر گازی و تکنولوژی گازی وجود دارد. اما چیزی که الان منطقه در مرحله پسابرجام 
نیازمند آن است، مساله سرمایه است. چراکه سرمایه گذاری در صنایع نفت و گاز خیلی 

سرمایه بر است. در این زمینه ما نیازمند همکاری با مناطق دیگر جهان هستیم. 
*معاون امور بین الملل مرکز تحقیقات استراتژیك

آیت الله حسینی بوشهری:

جوانان در معرض آسیب و فساد هستند
مدیر حوزه های علمیه گفت: جوانان امروز بیش از همه اقشار جامعه در معرض آسیب ها 
و فساد هستند از همین رو باید این آسیب ها شناسایی و راهکارهای حل این آسیب ها 

اندیشیده شود.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری پیش ازظهر دیروز در همایش بزرگ مبلغین 
اعزامی دهه آخر صفر که در مجتمع فرهنگی و آموزشی امامزاده سید علی )ع( برگزار شد، 
ضمن عرض تسلیت به مناسبت اربعین حسینی، اظهار کرد: درک نیاز ها و اقدام در راستای 

برآوردن آنها فعالیت مهمی به شمار می رود.
وی افزود: مبلغان سفیران حوزه های علمیه هستند از همین رو باید در راستای آگاهی 
مردم با احکام و نیازهای روز جامعه که مطلوب دین و شرعیت است، فعالیت کنند. مدیر 
حوزه های علمیه کشور با اشاره به اینکه امروز شرایط ما با گذشته متفاوت است، گفت: انجام 
فعالیت های گذشته بد نیست اما باید فعالیت های خود را با نیازهای روز جامعه منطبق کنیم. 
حسینی بوشهری تصریح کرد: جنگ ابزارآلات خاص خود را نیاز دارد، امروز ایران در زمینه 

ابزار آلات جنگی پیشرفته است و توانایی های خود را به جهان ثابت کرده است.
وی با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب نیازهای کشور را به مردم و مسئولان گوشزد 
می کنند، گفت: اگر نیازسنجی در حوزه اقتصاد صورت بگیرد به طور قطع نیازمند دیگر 
کشورهای جهان نخواهیم بود. مدیر حوزه های علمیه خاطرنشان کرد: مبلغان باید نیازهای 
دینی جهان اسلام را بشناسند زیرا امروز با پیشرفت شبکه های اجتماعی دشمنان فضای 

جدیدی را برای جذب جوانان به وجود  آورده اند.
حسینی بوشهری با اشاره به فعالیت شورای سیاست گذاری تبلیغ گفت: باید تدبیر 
جدیدی برای تبلیغ مناسب و آشنایی جوانان با احکام دین اندیشید. وی بیان کرد: مبلغان 
برای تبلیغ دین باید مطالعه داشته باشند، برخی مبلغان می گویند برای موضوع خاص 
مطالعه نکرده ایم که این اشتباه است، برای هر بار منبر رفتن باید طلاب مطالعات بسیاری 
داشته باشند. مدیر حوزه های علمیه کشور با اشاره به اینکه مخاطبان امروز با مخاطبان 

دیروز تفاوت دارند گفت: طلاب برای توفیق در امر تبلیغ دین باید مطالعه داشته باشند.

مدیر حوزه های علمیه خواهران:

حوزه در انتخابات
پایگاه هیچ شخص و جناحی نخواهد بود

مدیر حوزه های علمیه خواهران سراسر کشور گفت: حوزه های علمیه در انتخابات پیش 
رو همان طور که تاکنون نیز بوده است پایگاه هیچ شخص و جناحی نخواهد بود و حوزویان 

تنها باید معیارهای انتخاب اصلح را بیان کنند. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین محمود رضا جمشیدی روز شنبه در آیین 
آغاز به کار دوازدهمین اجلاس سراسری مدیران حوزه های علمیه خواهران کشور در 
مجتمع یاوران مهدی )عج( قم بیان داشت: در حرکت های سیاسی خود تنها یک شاخص 
داریم و آن هم فرمایش های رهبر معظم انقلاب است و هر کجا حوزه های علمیه فعال بوده 

اند منطقه های مختلف کشور از آسیب ها مصون مانده اند.
وی افزود: در حوزه های علمیه آن چه منطق صحیح و روشن اسلام ناب، انقلاب 
اسلامی و شاخص های رهبر معظم انقلاب است را بیان خواهیم کرد و به جریان های 
سیاسی کاری نداریم و اصل برای ما اسلام ناب، انقلاب اسلامی و راه امام )ره( و رهبر 

فرزانه انقلاب است. 
وی تاکید کرد: در انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری یکی 
از کارهای اصلی حوزه های علمیه در کنار همه رسالت های تبلیغی، تلاش برای حضور 
حداکثری و آگاهانه مردم در انتخابات است و نسبت به این مساله و نتیجه های انتخابات 
بی تفاوت نخواهیم بود ولی نوع ورود و خروج ما با همه جریان های سیاسی متفاوت است.

جمشیدی افزود: حوزویان در ترویج شاخص ها و اصول مشارکت مردم نقش آفرین 
خواهند بود ولی این که مدارس علمیه به شکل مشخص پایگاه یک جریان و گروه خاص 

شوند از ابتدا تا امروز این چنین مشی را شاهد نبوده ایم.
وی در ادامه بیان داشت: حوزه های علمیه در مسائل کلان نظام باید رسالت خود را ایفا 
کرده و در تبیین مواضع نباید هیچ مماشاتی داشته باشند تا مرزهای عقیدتی و سیاسی ما 
اختلاطی با مواضع دشمن پیدا کند. جمشیدی بیان داشت: در فتنه های ابتدای انقلاب در 
هر جایی که در کشور مشکلی وجود داشت روحانیت و حوزه های علمیه در مبارزه با فتنه 
ها و مشکل ها پیشتاز بودند و در برابر تهاجم های نظامی، فرهنگی و فتنه ها چون بحث 

نفوذ که امروز مطرح است پیشتار خواهیم بود.

استاندار قم تاکید کرد:

الزام تمام سازمان ها و ادارات 
در تحقق دولت الکترونیک

استاندار قم با تاکید بر اهمیت تحقق دولت الکترونیک گفت: باید تمام مدیران ارشد 
دستگاه ها برای تحقق این مهم تلاش کنند.

سید مهدی صادقی ظهر دیروز در نخستین جلسه کارگروه تحول اداری و دولت 
الکترونیک که در سالن جلسات امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد با اشاره به 
اهمیت تحقق دولت الکترونیک افزود: تحقق این مهم در سالم سازی و کوتاه کردن مسیر 
خدمات دهی اهمیت بسیاری دارد. وی با بیان اینکه پیش فرض تحقق دولت الکترونیک 
خود مدیران هستند اظهار کرد: تحقق دولت الکترونیک ابعاد گسترده اقتصادی و اجتماعی 

را در بر دارد و رضایت مردم و کاهش بسیار زیاد هزینه های کشور را سبب می شود.
استاندار قم تغییر نگرش در مدیران ارشد استانی را مورد تاکید قرار داد و بیان کرد: 
مدیران ارشد تمام دستگاه ها باید این دیدگاه را پیدا کرده و انگیزه را در خود تقویت کنند 

تا این امر به وقوع بپیوندد.
صادقی با ابراز اینکه هر تغییری با مقاومت همراه است تاکید کرد: باید با آموزش، 

مطالعات، برنامه ریزی و استفاده از مشوق ها برای پیاده سازی این مهم تلاش کرد.
وی ضرورت تحقق دولت الکترونیک را مورد توجه قرار داد و عنوان کرد: اصلاح فرایندها 
کاهش تماس را در پی دارد که باید با اطمینان بخشی و آگاه سازی مدیران زمینه را برای 

پذیرش تغییرات جدید در آنها فراهم کرد.
استاندار قم فعالیت های انجام شده در زمینه تحقق این مهم را مورد اشاره قرار داد و 
ضمن تشکر از تلاش های صورت گرفته یادآور شد: تلاش ها باید بیشتر شود تا زمینه تحقق 

صد در صدی این موضوع فراهم شود.
صادقی با بیان اینکه مفاهیم تئوری این موضوع کامل است گفت: اگر مدافع یک نظام 
سالم اداری در تمام ابعاد هستیم باید برای تحقق دولت الکترونیک تلاش کنیم و همه چیز 

به شما مدیران برمی گردد.
وی اصلی ترین موضوع برای تحقق این مهم را در تغییر نگرش دانست و بیان کرد: 

هر سازمانی که در این زمینه اقدام مناسبی داشته باشد مورد تشویق قرار خواهد گرفت.
استاندار قم گفت: حرکت کردن در یک مسیر برای مدت طولانی مطلوب نیست و باید 

این الزام در تحقق دولت الکترونیک به طور جدی پیگیری شود.

سرمقاله

اخبار

دکتر عباس ملکی * 

اخبار
فرمانده انتظامی استان قم خبرداد: 

تشکیل قرارگاه امام علی)ع(  
برای تامین امنیت زائران اربعین

فرمانده انتظامی استان از تشکیل قرارگاه امام علی)ع(در قم خبر داد و گفت:هدف از 
تشکیل این قرارگاه تامین امنیت زائران اربعین حسینی)ع(است. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سردار کاظم مجتبایی در جلسه شورای 
فرماندهی ضمن تسلیت ایام اربعین حسینی)ع(بر احساس مسئولیت فردی و شغلی در 
این رابطه تاکید کرد.  مجتبایی در ادامه با اشاره به تشکیل قرارگاه امام علی)ع(همزمان با 
این ایام گفت:این قرارگاه، امنیت همه جانبه زائران حسینی)ع( در مسیرهای مواصلاتی و 

همچنین حضور زائران در استان را عهده دار خواهد بود. 
وی سپس ضمن تاکید بر ضرورت هوشیاری لازم در این خصوص خاطرنشان کرد:باید 
اقدامات فیزیکی و تقویت کننده در مجموعه ها ایجاد شود و با هوشیاری لازم، هرگونه 

تهدیدات از سوی دشمن خنثی شود. 
فرمانده انتظامی استان در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع پلیس افتخاری اشاره 
و آن را یک فرصت دانست و تاکید کرد:در حوزه پلیس افتخاری، نظارت بعد از آموزش 

خیلی مهم است و نباید از این موضوع غافل شد. 
وی در ادامه به بحث عفاف و حجاب اشاره و پلیس های راهور، یگان امداد و پلیس راه 

استان را مکلف کرد تا در این رابطه با هرگونه ناهنجاری برخورد کنند. 
مجتبایی با بیان اینکه طرح های مشترک در حوزه های مواد مخدر و سرقت در 
دستور کار پلیس استان قرار دارد، به آمادگی یگان ویژه و یگان امداد این فرماندهی به 
عنوان یگان های پشتیبانی کننده تاکید کرد. گفتنی است، در این جلسه طی احکامی 
سرهنگ"احمدصادقی ضیا"به سمت رئیس یگان حفاظت فیزیکی زندان های استان قم، 
سرهنگ"محسن اسدی"معاون طرح و برنامه و بودجه،"فرزاد حیدری"رئیس اداره مالی، 
سرگرد"حشمتی"سرپرست اداره حقوقی،سرگرد"امیر علی یزدی پسند"سرپرست معاونت 
مهندسی و سرهنگ"ابوالقاسم گودرزی"به افتخار بازنشستگی نائل و از سمت رئیس پلیس 
پیشگیری تودیع و سرهنگ"منصور تاهو"به سمت سرپرست پلیس پیشگیری فرماندهی 

انتظامی استان منصوب شدند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد: 

دستگیری کلاهبردار 
رانندگان خودروهای سنگین

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری یک کلاهبردار حرفه ای در 
قم خبر داد و گفت:این متهم از رانندگان کامیون در 7 استان کشور کلاهبرداری کرده بود 

که سرانجام در قم دستگیر شد.
سرهنگ حمد کرمی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
شکایت تعدادی از رانندگان کامیون مبنی بر اینکه از سوی فردی ناشناس مورد کلاهبرداری 
قرار گرفته اند، بلافاصله موضوع توسط کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم مورد بررسی و 
تحقیقات جامع قرار گرفت. به گفته وی متهم، ضمن برقراری تماس تلفنی با رانندگان 
تقاضای حمل کالا به نقاط دور دست کشور می کرده و با پیشنهاد مبلغ قابل توجه طمع 
مالباختگان را بر می انگیخته است. وی سپس با بیان اینکه جهت اخذ بارنامه نیاز به واریز 
پول نقذ می باشد اما در حال حاضر همراه ندارد، اقدام به دریافت مبالغی بین 6 تا15 میلیون 

ریال می کرده است.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان با اشاره به اینکه این مبالغ عمدتاً به 
صورت کارت به کارت انجام می شد، تصریح کرد:در ادامه متهم هنگام مراجعه و دریافت 

بارنامه و حق کمیسیون، با استفاده از غفلت رانندگان از محل متواری می شده است.
وی افزود:مأموران آگاهی استان در ادامه با انجام اقدامات پلیسی و اطلاعاتی هویت واقعی 

متهم را شناسایی و نامبرده را در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر کردند.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم با بیان اینکه در بررسی سوابق متهم 
مشخص شد وی دارای 3 فقره سابقه کیفری است، افزود:نامبرده در تحقیقات مأموران 
صراحتاً به بزه انتسابی اعتراف و اذعان کرد، مدت8سال در باربری فعالیت می کردم و با 
شماره تلفن هایی که از راننده ها داشتم با آنها تماس گرفته و یا پیامك می زدم و از این 

طریق در7استان های کشور از تعداد زیادی راننده کلاهبرداری کرده ام.
وی در ادامه به هموطنان توصیه کرد: معمولاً کلاهبرداری افراد از سر ناآگاهی و یا غفلت 

شان صورت می گیرد که این امر نیازمند هوشیاری بیش از پیش است. 
سرهنگ کرمی گفت:نهایتاً متهم پس از تفهیم اتهام توسط مقام قضایی استان با قرار 

قانونی مناسب روانه زندان شد. 

توقف وانت بارها و فروش بار درحاشیه خیابان ها غیر مجاز است 

هشدار پلیس قم به وانت بارهای میوه فروش
جانشین فرمانده راهور استان قم گفت: یکی از معضلات جدی قم در افزایش ترافیك 

توقف وانت بارها برای فروش بار در حاشیه خیابان ها و راه ها است.
سرهنگ احمد پوربافرانی، با اشاره به وضعیت ترافیکی در قم افزود: عوامل مهمی در 
ترافیك قم دخیل هستند که حضور زائران حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران در روزهای 
پایانی هفته و یا در ایام عید نوروز و تابستان بخش زیادی از ترافیك در قم را به خود 

اختصاص می دهد.
جانشین فرمانده راهور استان قم افزود: برای روان سازی ترافیك و سهولت تردد زائران 
تدابیری از سوی پلیس راهور اتخاذ می شود که می تواند بخش زیادی از ترافیك را مدیریت 
کند که در این راستا برای کاهش بار ترافیکی توجه به قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی 

توسط شهروندان و زائران اهمیت زیادی دارد.
وی تصریح کرد: وجود ترافیك در قم موجب شده تا مردم استقبال بیشتری از وسایل 
نقلیه همچون موتور سیکلت داشته باشند که متاسفانه بی توجهی به نکات ایمنی خود 

حوادث تلخی را در سوانح مربوط به موتور سیکلت ها رقم می زند.
پوربافرانی به معضل وانت بارها در قم اشاره کرد و گفت: هرچند آمار مشخصی در مورد 
تصادفات به واسطه توقف وانت بارها در حاشیه خیابان ها و راه ها وجود ندارد، اما توقف این 

وسایل نقلیه یکی از عوامل مهم در ایجاد ترافیك در خیابان های پر تردد است.
وی ادامه کرد: توقف وانت بارها و فروش بار در حاشیه راه ها و خیابان ها غیر مجاز است 
و پلیس می تواند این افراد  که در حاشیه راه ها مبادرت به فروش بار می کنند را جریمه کند.

پوربافرانی یادآور شد: رانندگان وانت بارها هنگامی که پلیس را می بینند به سمت 
خیابان های فرعی قم سرازیر می شوند، اما بعد از ساعاتی دوباره در جای خود مستقر 

می گردند، چرا که قانون به تنهایی راهکاری برای جلوگیری از توقف وانت بارها نیست.
وی در خصوص علل مهم حضور وانت بارها در حاشیه خیابان ها در جهت فروش بار 
عنوان کرد: این افراد بدون پرداخت هزینه هایی در مورد مالیات و عوارض و کرایه مغازه به 
راحتی با کمترین هزینه ای به سود بالایی در فروش بار دست می یابند، از این رو جریمه 
متخلفان در برابر سودی که به دست می آورند، رقم چندانی محسوب نمی شود و دوباره به 

تخلف خود روی می آورند.
جانشین فرمانده راهور استان قم خاطرنشان کرد: همچنین استقبال مردم در جهت 
خرید بار از وانت بارها یکی از عوامل مهم در حل نشدن معضل است و بسیاری از شهروندان 
به دلیل عدم دسترسی به مراکز عرضه میوه و تره بار و یا وجود قیمت های مناسب از وانت 
بارها خرید می کنند، در حالی که شاید میزان ضایعات بالای این بارها توجیه اقتصادی 

خوبی هم نداشته باشد.
وی پیرامون برخی از راهکارها در جهت حل معضل توقف وانت بارها تصریح کرد: 
شهرداری باید فضاهایی را برای استقرار وانت بارها و ساماندهی آنها در جایی که ترددشان 

از نظر ترافیکی مشکل ساز نباشد، تعیین کند.
پوبافرانی گفت: ایجاد بازارهای هفتگی باید در قم توسعه یابد و وانت بارها به این فضاها 
منتقل شوند، در این راستا همه مسئولان باید دست در دست هم بدهند و این معضل 
جدی ترافیکی در قم را رفع کنند، ما نیز برای رفع مشکل به تعامل شهرداری و مقام قضایی 

در برخوردهای قاطع با این موضوع نیاز داریم.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم خبر داد:

کشف محموله قاچاق موجودات دریایی
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: با همکاری ستاد مبارزه با قاچاق 

کالا یک محموله موجودات دریایی از داخل یک اتوبوس در قم کشف و ضبط شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، طیب احمدی 
با اشاره به کشف محموله قاچاق موجودات دریایی در یکی از مبادی ورودی شهر قم در 
سخنانی اظهار داشت: این محموله در داخل یک اتوبوس جاسازی شده بود که توسط ستاد 

مبارزه با قاچاق کالا کشف می شود. 
وی با بیان اینکه این محموله قاچاق شامل بیش از 70 حلزون دریایی، آبسنگ مرجانی و 
ستاره دریایی بود، خاطرنشان کرد: پس از کشف این محموله موجودات دریایی که از جنوب 
کشور به سمت تهران در حال قاچاق بود، ماموران یگان حفاظت محیط زیست استان قم با 

حضور در محل، آن را صورتجلسه و ضبط می کنند. 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به ارسال پرونده این متخلفان 
به مراجع قضایی، از اخذ جریمه زیست محیطی به مبلغ 40 میلیون ریال از آنها خبر داد و 
گفت: متاسفانه هیچ گروهی از موجودات و زیستمندان از هجوم غارتگران طبیعت در امان 

نبوده و طی سال های اخیر ذخایر طبیعی کشور به شدت مورد هجوم قرار گرفته است. 
گفتنی است آبسنگ مرجانی یکی از موجودات زیبای دریایی و از اکوسیستم های 
دریایی منحصر به فرد، غنی و کهنسال است که متاسفانه دائما مورد تعرض قرار دارند، 
بطوری که تاکنون 10 درصد مرجان های جهان کاملا تخریب و بیش از 35 درصد نیز در 

معرض تهدید و تخریب شدید قرار گرفته اند. 
هشت درصد از کل ذخایر مرجانی جهان در خلیج فارس وجود دارد و در حال حاضر 
نزدیک به 150 گونه مرجان  در آب های کشور شناسایی شده است و از آنجا که مرجان ها 
عامل خودپالایی خلیج فارس هستند با مرگ آنها میزان آلودگی این دریا به صورت تصاعدی 

افزایش یافته و باعث نابودی کل حیات در منطقه می شود.  

یک نماینده مردم در مجلس نهم با بیان اینکه مرتضوی 
به علت اتهامات اقتصادی تاکنون ممنوع خروج بوده است، 
گفت: اصولا مرتضوی در چند سال اخیر نشان داده که فردی 

ویژه و فراقانونی بوده است. 
سیدحسین دهدشتی با اشاره به خروج سعید مرتضوی 
از کشور، گفت: تا آنجایی که من اطلاع دارد مرتضوی به علت 
اتهامات اقتصادی ممنوع خروج بوده و طبیعتا نمی توانست 
از کشور خارج شود، حال معلوم نیست که وی چگونه و بر 

اساس چه ضابطه ای از کشور خارج شده است.
نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی، ادامه 
داد: اصولا مرتضوی در چند سال اخیر نشان داده که فردی 
ویژه و فراقانونی بوده، به طوری که وی در دادگاه هایش با 
محافظ حاضر شده و هر جور که می خواهد رفتار می کند، 
از طرف دیگر با توجه به خروج مرتضوی از کشور، سیستم 
قضایی، وزارت کشور و دستگاه های امنیتی باید پاسخگوی 

این مسئله باشند. 
دادگاه  جلسه  چندین  اخیر  ماه  چند  در  گفت:  وی 
مرتضوی به علت اتهامات اقتصادی برگزار شده، اما انتظار 
است که قوه قضائیه به روند بررسی این پرونده ها سرعت 

بیشتری بدهد.
دهدشتی با اشاره احتمال فرار مرتضوی به کشورهای 

اروپایی همچون کانادا، گفت: هنوز معلوم نیست که برنامه 
و رویه وی چگونه است، اما قطعا  نباید روز شک دار گرفته 
و اجازه  خروج یک متهم اقتصادی را صادر کرد، زیرا این 

مسائل یک نوع بی اعتمادی را در کشور ایجاد می کند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس، افزود: به طور حتم مجلس 
شورای اسلامی پیگیر پرونده اتهامات مرتضوی و خروج وی 
از کشور است و قطعا در این رابطه از مسئولان مربوط سؤال 

می شود.
احتمال فرار مرتضوی

 به کشورهای دیگر وجود دارد
سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس، با بیان 
اینکه در شرایط کنونی و با توجه به اتهامات مرتضوی، 
احتمال عدم برگشت وی به کشور وجود دارد، گفت: در 
شرایط کنونی خروج مرتضوی از کشور هیچ ضمانت اجرایی 
ندارد و در صورت عدم برگشت مشکلات بسیاری برای 

تعقیب قانونی و قضایی وی ایجاد می شود. 
محمدعلی اسفنانی در گفت وگو با خانه ملت،  با اشاره 
به خروج سعید مرتضوی از کشور، گفت: این موضوع برای 
من بسیار تعجب آور بود، زیرا مرتضوی به علت تخلفات و 
اتهامات اقتصادیش ممنوع الخروج بوده و نمی بایست از کشور 
خارج می شد. نماینده مردم فریدن، فریدونشهر و چادگان 

در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: در شرایط کنونی علی 
القاعده مرتضوی نمی توانست که از ایران خارج شود، حال این 
احتمال وجود دارد که حکم ممنوع الخروجی وی به مرزها و 

مبادی خروجی اعلام نشده باشد.
وی با بیان اینکه بر اساس قانون افراد ممنوع الخروج، 
مطلقا حق خروج از کشور را ندارند، افزود: این موضوع بسیار 
بعید است که دستگاه قضا یا دستگاه های مربوطه، مجوزی 
را برای سفر مرتضوی به عراق صادر کرده باشند، البته این 
مسئله غیرممکن است، اما در موارد اتهامی بسیار پایین تر 
دستگاه قضا دست به چنین اقدامی نمی زد، حال مرتضوی با 
پرونده سنگین اقتصادی چگونه می تواند برای خروج از کشور 

مجوز دریافت کند. 
اسفنانی با اعلام اینکه در شرایط کنونی و با توجه به 
اتهامات مرتضوی، احتمال عدم برگشت وی به کشور وجود 
دارد، گفت: در شرایط کنونی خروج مرتضوی از کشور هیچ 
ضمانت اجرایی ندارد و در صورت عدم برگشت مشکلات 
بسیاری برای تعقیب قانونی و قضایی وی ایجاد می شود. وی 
افزود: وقتی فردی دارای اتهامات سنگین اثبات شده است 
و در آینده نزدیک قرار است که به زندان برود، این احتمال 
بسیار وجود دارد که در صورت خروج وی از کشور، دیگر 

بر نگردد.

اصولگرا  و  اصلاح طلب  راست،  و  چپ 
فرقی نمی کند، هرچه انتخابات نزدیک تر 
سیاسی  جریان های  تاب  و  تب  می شود 
برای حضور اثرگذار در ماراتن اسفند ماه 
برای کسب صندلی های سبز بهارستان هم 
افزایش می یابد. همایش برگزار می کنند، 
گردهمایی می گیرند، جلسات محرمانه و 
رسمی برگزار می  کنند، اما همه آنچه اتفاق 
می افتد اینها نیست و در زیر پوست شهر 
مثل شان  است.  جریان  در  سیاست  هم 
مانند کسی است که با دست پس می زند 
و با پا پیش می کشد، در ظاهر علاقه ای 
برای فعالیت های انتخاباتی و سیاسی نشان 
نمی دهند اما رفتار و عملکردشان حکایت 
ترتیب  استانی  سفرهای  دارد.  دیگری 
عمومی  و  رسمی  مراسم   در  می دهند، 
شرکت می کنند و جلسات و سخنرانی  های 
شبه انتخاباتی تشکیل می دهند اما باز هم 
فعالیت انتخاباتی را منکر می شوند؛ با اینکه 
ممنوعیت و محرومیت اجتماعی هم ندارند 
و برای فعالیت سیاسی آزادند. یکی از این 
جلسات و گردهمایی ها که نام و نشانی از 
انتخابات ندارد اما گامی انتخاباتی ارزیابی 
می  شود، جلساتی موسوم به »شورای تبیین 
آرمان های انقلاب و بازخوانی خط نورانی 
امام )ره(« است. در راس این مجموعه رئیس 
دولت های نهم و دهم قرار دارد. چهره ای که 
این روزها بیشتر نام دولتمردانش در برخی 
و  مالی  اداری،  بزرگ  پرونده های تخلفات 

اقتصادی تکرار می شود.
گرچه یکتایی ها یا همان »یاران کارآمدی 

و  وزرا  از  جمعی  )که  اسلامی«  تحول  و 
مدیران کل و استانداران رئیس دولت های 
حلقه های  از  یکی  هستند(  دهم  و  نهم 
ارتباط محمود احمدی نژاد با دنیای سیاست 
هستند و از این طریق مستقیم وارد کارزار 
انتخاباتی شده  اند اما به نظر می رسد که یاران 
حلقه احمدی نژاد همه تخم مرغ های خود را 
در سبد این گروه نگذاشته اند. احمدی نژاد 
دهم  دولت  عمر  پایانی  روزهای  در  که 
با استفاده از تعبیر هایی چون »مگر قرار 
است ما برویم« نشان داده بود تمایلی برای 
بازنشستگی سیاسی ندارد و برای انتخابات 
ثبت نام  با  هم  یازدهم  ریاست جمهوری 
اسفندیار رحیم مشایی برنامه ویژه ای داشت، 
نزدیک به انتخابات مجلس اسفند ماه هم 
بعید به نظر می رسد بی برنامه و بی تحرک 
باشد؛ در کنار حمایت غیرمستقیم از یک 
بدون  و  مستقیما  یکتا،  سیاسی  تشکل 

شورای  مجموعه   سر  پشت  پنهان کاری 
تبیین آرمان های انقلاب و بازخوانی خط 

نورانی امام قرار گرفته است.
اولین همایش را مرداد ماه امسال برگزار 
کرد. تعداد معدودی از حامیانش را از سراسر 
کشور به تهران دعوت و پشت درهای بسته 
با آنان سخن گفت. آن طور که عبدالرضا 
داوری، مشاور رسانه ای محمود احمدی نژاد 
»خبرآنلاین«  با  گفت وگو  در  زمان  آن 
دوره  در  ازمدیرانی که  اعلام کرد جمعی 
چرخه  وارد  او  تصمیمات  با  احمدی نژاد 
اداری کشور شده بودند، در این تشکیلات 
حضور دارند؛ اما او در همین حال بر این نکته 
هم ادعا کرده بود که اهداف این مجموعه 
توجه  با  که  موضوعی  نیست؛  انتخاباتی 
به فعال شدن این تشکیلات در ماه های 
منتهی به اسفندماه امسال به سختی قابل 
قبول می نمود و بلافاصله بعد از برگزاری این 

همایش پرحاشیه گمانه زنی  ها از آغاز فعالیت 
انتخاباتی محمود احمدی نژاد خبر می داد.

همین امر نیز باعث شد اقدامات بعدی 
در سکوت رسانه ای برگزار شود. براساس 
بهار  دولت  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش 
که خبرهای اختصاصی مربوط به رئیس 
دولت های نهم و دهم را پوشش می دهد، 
چهارشنبه عصر اعضای موسوم به »شورای 
تبیین آرمان های انقلاب و بازخوانی خط 
محمود  با  قم  استان  )ره(«  امام  نورانی 
احمدی نژاد دیدار داشته اند. دیداری که در 
سکوت رسانه ای برگزار شد و تنها بخشی 
دهم  و  نهم  دولت های  رئیس  از سخنان 
در این جلسه به بیرون درز کرد. جلسه ای 
که علی اکبر جوانفکر، مشاور مطبوعاتی و 
رسانه ای محمود احمدی نژاد در گفت وگو با 
خبرنگاران آن را عادی توصیف کرد. او در 
پاسخ به این سوال که آیا اعضای شورای 
رئیس  با  حال  به  تا  نیز  استان ها  دیگر 
داشته اند،  دیدار  دهم  و  نهم  دولت های 
این مجموعه  از  بود  مدعی  که  در حالی 
ندارد گفت که  جدا شده است و خبری 
این گونه جلسات هر هفته برگزار می شود و 
جلساتی عادی است. هرچه هست به نظر 
می رسد تحرکات این روزهای احمدی نژاد 
و یارانش بیانگر برنامه های جدی آنها برای 
نقش آفرینی در عرصه سیاست ایران است. 
برنامه هایی که با توجه به کارنامه هشت ساله 
این گروه وهم چنین واقعیت های جامعه، 
اقبال  زمانی می تواند، مورد  باید دید چه 

شهروندان قرار بگیرد.

دهدشتی نماینده مجلس:

مرتضوی ممنوع الخروج است

گمانه زنی  ها از آغاز فعالیت انتخاباتی محمود احمدی نژاد خبر می دهد

تحرکات چراغ خاموش احمدی نژاد

یک عضو مجلس خبرگان با بیان اینکه 
نمی توان به نام نفوذ در ها و روزنه های کشور 
را بست، گفت: تندروی همین است که 
بی جهت برای انتخابات و برخی انگیزه ها، 
مسائلی از جمله نفوذ را برزگ نمایی کنیم.

هریسی  هاشم زاده  هاشم  آیت الله 
در گفت و گو با خبرنگار ایلنا، با اشاره به 
انتخابات مجلس خبرگان و کاندیداتوری 
در انتخابات اظهار داشت: در حال حاضر 
نمی توانم بگویم بگویم هنوز در مورد حضور 
در انتخابات به قطعیت نرسیدم چراکه 
انتخاباتی  فضای  ایجاد  در  نمی خواهم 

پیشگام باشم.
وی در پاسخ به این سوال که با توجه 
از حجت الاسلام  مختلف  دعوت های  به 
خمینی، حضور وی در انتخابات را چگونه 
اینکه به هیچ  بیان  با  ارزیابی می کنید، 
ابتدا  از  افزود:  ندارم،  وابستگی  جناحی 
وارد جبهه بندی ها نشده ام، نظراتی دارم 
که متعلق به خودم است. آن هم براساس 
قالب  در  پس  حقوق.  و  اخلاق  شرع، 
اصلاح طلب و اصولگرا نیستم هر روحانی با 
هر اندیشه ای که شایسته باشد بهتر است 
در انتخابات خبرگان حضور داشته باشد 
اگر انتخابات یکنواخت باشد خبرگان از 
اعتبار می افتد. این عضو مجلس خبرگان 
با ولایت  تصریح کرد: مجلس خبرگان 
فقیه سر و کار دارد، پس نیاز به اعتبار 
بالایی دارد که همه به آن اعتماد کنند. این 
در صورتی ممکن است که همه افکار و 
اندیشه های درون نظام در آن حضور داشته 
باشند، در این صورت مشارکت همه مردم 
همه بیشتر خواهد شد، اگر مردم دلسرد 

باشند خبرگان بی اعتبار می شود.
آقا  نمی دانم  حقیقتا  داد:  ادامه  وی 
سیدحسن خمینی کاندیدا می شود یا نه 
و آیا رای می آورد یا خیر؛ به عنوان یک 
روحانی می گویم سیدحسن خمینی به 
عنوان یک روحانی فاضل و یادگار امام و به 
عنوان یک فرد برجسته حق دارد کاندیدا 

وارد مجلس خبرگان شود  او  اگر  شود. 
امر مبارکی است اما نمی دانم چرا برخی 
سیدحسن  کاندیداتوری  برای  بی جهت 
حساس  خبرگان  مجلس  در  خمینی 
شده اند. مگر چه اشکالی دارد؟ مگر ما اهل 
کوفه هستیم که بخواهیم به امام و خانواده 
ایشان پشت کنیم و به آن ها جفا کنیم؟ 
باید این مسئله را به خود آقا سیدحسن 
طرح  چراکه  بسپاریم  مردم  و  خمینی 
مسائل حذفی واقعا نادرست است و معلوم 
نیست با چه انگیزه ای مطرح می شود و چرا 

این قدر خبرگان هراسی ایجاد می کنند.
مجلس  انتخابات  به  اشاره  با  وی 
مجلس  انتخابات  داشت:  ابراز  خبرگان، 
خبرگان با اینکه دیر تر از انتخابات مجلس 
شورای اسلامی برگزار می شود، اما مهم تر 
و با اهمیت تر است چراکه مجلس شورای 
اسلامی به قانونگذاری و نظارت بر اجرای 
آن محدود می شود، اما مجلس خبرگان 
با  و  است  کشوری  کلان  مجلس  یک 
رهبری در ارتباط است و می تواند مسائل 
کشوری را با رهبری در میان بگذارد؛ از 
طرفی مجلس خبرگان برای اسلامیت نظام 
هم مهم است. فراموش نکنیم اسلامیت و 
مجلس  نیستند،  هم  مقابل  جمهوریت 
خبرگان است که اسلامیت نظام را تامین 
می کند. هاشم زاده هریسی ادامه داد: ما با 
اهمیت خبرگان را برای مردم تفهیم کنیم 
تا گمان نکنند خبرگان یک مجلس اضافی 
است. در ثانی باید از کارهایی که مردم را 
دلسرد می کند و ارزیابی صندوق های رای 
فراری می دهد دوری کنیم. مردم وقتی 
ببینند کاندیداهای دلخواه آنها هم حضور 
دارند، برای شرکت پای صندوق های رای 
ترغیب می شوند. نباید انگیزه را از مردم 
بگیریم، شاید در میان کاندیدا ها برخی 
هم شرایط سیاسی علمی و اخلاقی لازم 
را نداشته باشند و حتی اگر صلاحیت آنها 
هم تایید شود مردم به آن ها رای نمی دهند 
البته این عده محدودی را شامل می شود 

و ما نباید این عده حداقل را به حداکثر 
و  نظام  وهن  این  که  کنیم چرا  تبدیل 

روحانیت خواهد بود.
وی در ادامه با اشاره به طرح مسئله 
نفوذ و مسائل مربوط به آن، خاطرنشان 
کرد: نفوذ در هر کشوری می تواند وجود 
داشته باشد. طرح این موضوع اشکال ندارد 
اما اگر این مسئله افراط شود و در پی آن 
بی اعتبار کردن همه افراد را درست نیست. 
نمی توانیم همه در ها و روزنه های کشور را 
ببندیم. تندروی همین است که بی جهت 
برای انتخابات و برخی انگیزه ها، مسائلی از 

جمله نفوذ را برزگ نمایی کنیم.
وی گفت: آیا همه مسئولان نفوذی 
این کشور  باشد  این طور  اگر  هستند؟ 
و نظامی که همه در آن نفوذی و خائن 
باشند چه ارزشی خواهد داشت؟ افرادی 
نه  می کنند  مطرح  را  مسائل  این  که 
اخلاص و نه تقوای سیاسی ندارند و در 
واقع خودشان نفوذی هستند، چون وقتی 
کشور را بی اعتبار می کنند، جامعه به هم 
می ریزد. نمی توان به هر فردی برچسب 
نفوذی بودن زد و آن ها را قربانی کرد، باید 
جلوی تندروی ها گرفته شود. ما کشوری 
دارای اعتبار و شعور داریم که ضمن توجه 
به منافع ملی تعاملات خود با کشورهای 
جهان را هم حفظ می کنیم، مردم باید 
بیدار و آگاه باشند تا در انتخابات کسانی 
که این شعار ها را می دهند و این هراس ها 
را ایجاد می کنند وارد مجلس نشوند و 
جلوی نفوذ آن ها را بگیرند، چراکه در واقع 
آنان خودشان نفوذی هستند. در واقع نفوذ 
آن ها اینگونه است که می خواهند اقداماتی 
آن ها  و  نباشند  دیگران  تا  دهند  انجام 
خودشان باشند این همه نوعی نفوذ است.

این عضو مجلس خبرگان تاکید کرد: 
افرادی که مصالح ملی را مطرح نکنند، یا 
برای سود جناح خودشان منافع ملی را 
قربانی کنند و اعتبار مردم را نادیده گرفته 
و آن ها را بترساند، به هر کجا نفوذ کنند 

آسیب رسان خواهد بود، حتی ضرر این 
نوع نفوذ از نفوذ دشمن هم خطرناک تر 
و  منافع طلب  فرصت طلب،  افراد  است. 
تندرو به هر کجا نفوذ کنند آنجا را به آتش 

می کشند.
نماینده مردم تبریز در مجلس خبرگان 
میان  در  چه  کرد:  خاطرنشان  رهبری 
اصولگرایان و چه در میان اصلاح طلبان، 
اعتدال شرط اصلی فعالیت سیاسی است. 
اعتدال از اصول نظام است و هرکس آن 
اصلاح طلب  و  اصولگرا  نکند،  رعایت  را 
نیست. کسی با ادعا اصلاح طلب و اصولگرا 
نمی شود. یکی از مشکلات کشور ما هم 
تندروی است تندروی با اسلام، اصولگرایی 
و اصلاح طلبی سازگاری ندارد و هر کس 
به سمت تندروی برود و با افراد تندرو کار 
کند، اعتماد مردم را از دست می دهد. البته 

بنده منظورم فرد خاصی نیست.
فضاست  همین  در  داد:  ادامه  وی 
به  ناروا  نسبت  تندروها  می بینید  که 
در  آنهم  می دهند،  نظام  شخصیت های 
به  ناروا  نسبت های  کس  هر  که  حالی 
دیگری بدهد و افترا بزند و حرفی بزند 
و شخصیت دیگری تخریب شود تعزیر 
دارد. ما حق نداریم علیه کسی افترابزنیم 
مرتکب  را  بزرگی  گناه  صورت  این  در 
شده ایم. هیچکس مجوزی برای تحزیب 
آیت الله  جمله  از  کشور  شخصیت های 
هاشمی را ندارد، به ویژه ایشان که رابطه 
نزدیکی هم با رهبری دارد و یار باوفای 
الله هاشمی  آیت  و هست.  بوده  ولایت 
همیشه حرف ها و ناسزا ها را به جان خریده 

تا اختلافی در جامعه ایجاد نشود.
اظهار  پایان  در  هریسی  زاده  هاشم 
و  بی تقوایی های سیاسی  داشت: همین 
جناح بندی های و تندروی ها اعتماد را از 
جامعه سلب کرده و مردم را به کارهای 
کاذب مشغول می کند، در این فضاست 
که می بینید اختلاس هایی رخ می دهد و 

زالوصفتان از آب گل آلود ماهی می گیرند.

آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی: 

نمی توان به اسم »نفوذ« در ها و روزنه های کشور را بست 

 یک استاد حقوق دانشگاه تربیت مدرس، مطبوعات و رسانه ها  را به عنوان رکن چهارم 
دموکراسی و احزاب مستقل و آزادی بیان را از مولفه های مهم مبارزه با مفاسد دانست.

محمود صادقی  در رابطه با ظهور و بروز مفاسد اقتصادی در کشور گفت: فسادهای موجود 
در کشور معلول ضعف در عملکرد ها و ضعف ساختاری است.

این استاد حقوق دانشگاه تربیت مدرس در پاسخ به این سوال که راهکارهای مبارزه 
با فساد چه اموری می توانند باشند؟ تصریح کرد: یکی از مهم ترین راهکارها ، اجرای دقیق 
اصل تفکیک قوا است. به موجب این اصل که خوشبختانه در قانون اساسی کشور ما نیز 
آمده است، قوای سه گانه مقننه، مجریه و قضاییه، ضمن اینکه به صورت کلان هماهنگ 
عمل می کنند، از یکدیگر مستقل بوده و از دخالت و تداخل در کار هم اجتناب می ورزند 
و در صورتی که این اصل به خوبی اجرا شود، می توان امید داشت تا جلوی بسیاری از 

مفاسد گرفته شود.
صادقی با اشاره به نقش مجلس در مبارزه با فساد یادآور شد: در صورتی که مجلسی 
مستقل وجود داشته باشد که تحت نفوذ و تاثیر دیگر نهاد ها نباشد و نمایندگانی مستقل و 
برآمده از آرای ملت در آن باشند و نمایندگان مردم، آنگونه که در اصل 86 قانون اساسی مقرر 
شده در مقام ایفای وظایف نمایندگی در اظهارنظر و رأی خود کاملًا آزاد باشند و به سبب 
نظراتی که در مجلس اظهار کرده اند یا آرایی که در مقام ایفای وظایف نمایندگی خود داده  اند 
مورد مؤاخذه قرار نگیرند، در آن صورت می توانند نقش تقنینی و نظارتی خویش را به خوبی 
انجام دهند، اما اگر نماینده مجلس، چه در فرآیند انتخاب و چه در مرحله نمایندگی تحت 
تأثیر و نفوذ عوامل بیرونی باشد، ما شاهد زد و بندهایی از قبیل آنچه که در نامه معاون اول 
رییس جمهوری سابق به آن تصریح شد٬ خواهیم بود و به جای آنکه نماینده وکیل ملت باشد٬ 
وکیل الدوله خواهد بود و طبیعی است که چنین مجلسی از وضع طبیعی خود خارج می شود 

و نه تنها در نظارت بر عملکرد مجریان و در پیشگیری و مقابله با فساد ناکارآمد خواهد بود، 
بلکه متأسفانه خود نیز به یکی از حلقه های فساد تبدیل خواهد شد. بنابراین در صورتی که از 
استقلال مجلس با حساسیت صیانت شود در این شرایط می تواند قوانین کارآمدی در مبارزه 

با مفاسد، تصویب کند و بر روند اجرای قانون نظارت دقیق داشته باشد.
این استاد حقوق دانشگاه تربیت مدرس با اشاره به گسترش مفاسد اقتصادی در سال 84 
تا ۹2 بیان کرد: فساد ساختاری همواره در کشور ما وجود داشته است اما در سال های 84 تا 
۹2 شاهد تشدید فساد ها در کشور هستیم. ما به یاد داریم که در سال های دولت اصلاحات 
براساس گزارش های جهانی رتبه ایران در میزان مفاسد در حال کاهش بود اما در دولت قبل 

میزان فساد در کشور نیز افزایش یافت.
صادقی اضافه کرد: یکی از دلایل کاهش فساد در سال های زمامداری دولت اصلاحات 
بهبود آزادی های سیاسی و مدنی بود که متاسفانه این آزادی ها در دولت قبل با محدودیت هایی 
روبه رو شد که یکی از نتایج ملموس آن گسترش لجام گسیخته فساد دولتی بود. فسادی که از 

درون آن پدیده های شگفت آوری چون بابک زنجانی ها بیرون آمدند.
این استاد حقوق دانشگاه تربیت مدرس نبود شفافیت و  پاسخگویی را یکی از عوامل مهم 
در بروز مفاسد دانست و گفت: در زمانی که دولت و به طور کلی ساختار پاسخگو نباشد و 
شفافیت لازم را نداشته باشد، شاهد آن هستیم که کسانی چون بابک زنجانی، محمدرضا 

رحیمی و فساد سه هزار میلیاردی از دل آنها بیرون می آید.
صادقی ادامه داد: در سال های اخیر به دلیل کارکرد و ناکارآمدی ضعیف دستگاه های 
عریض و طویل نظارتی، ستاد ها و نهادهای موازی دیگری تشکیل شدند که به نوعی متولی 
مبارزه با فساد هستند ولی با کمال تأسف میزان مفاسد بازهم کاهش نیافته و حتی رئیس 

ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی که معاون اول دولت قبل بود، به فساد محکوم شد.

 مدیرکل سابق وزارت علوم در گفت وگو با ایلنا  :

محدودیت  آزادی  های سیاسی به بروز زنجانی ها می انجامد 



3 اقتصادی

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

تعامل دانشگاه با صنعت تاثیر زیادی در حل 
مشکل های صنعتی قم دارد 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با بیان اینکه مشکل های بخش صنعت 
قم احصا شده است، گفت: تعامل دانشگاه با بخش صنعت نقش موثری در رفع مشکل های 

صنعتی این استان دارد. 
احمد ذاکری در نخستین همایش استانی تعامل دانشگاه با صنعت در سالن غدیر دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد قم با اشاره به موضوع تعامل صنعت و دانشگاه، آن را از دغدغه های مهم 
نظام برشمرد و افزود: برغم چشم انداز خوبی که برای گسترش این تعامل پیش بینی شده، 

هنوز ارتباط قوی و مستحکمی میان این دو بخش به وجود نیامده است.
 وی با اشاره به ظرفیت زیاد دانشگاه آزاد اسلامی برای ایجاد رابطه با بخش صنعت اظهار 
داشت: با توجه به مشکل هایی که بخش صنعت با آن مواجه است، هم افزایی دانشگاه آزاد 

با این بخش می تواند در کاهش این مشکل ها نقش مهمی را ایفا کند. 
ذاکری با اشاره به پیشرفت خیلی خوب صنعت استان قم تصریح کرد: قم با داشتن 
حدود دو هزار و 400 واحد تولیدی رتبه سیزدهم یا چهاردهم را بین استان های کشور 
دارد که حاکی از ظرفیت های خوب قم در حوزه صنعت است.  وی اضافه کرد: مجموع 
عامل های مختلف از جمله نزدیکی به تهران، قرار داشتن در مسیر مواصلاتی 17 استان، 
وجود شهرک های صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، ظرفیت های توسعه صنایع 
را در قم ارتقا بخشیده و منجربه رشد و تعالی آن در کشور شده است.  ذاکری در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به برخی از موانعی که در ایجاد برقراری تعامل میان دانشگاه 
و صنعت مشکل آفرینی می کند، نا مشخص بودن سیاست های کلان توسعه ای، اقتصادی 
و اجتماعی در بخش صنعت را از جمله مهمترین آن برشمرد و افزود: نبودن یک نظام 
منسجم و کار آمد به عنوان رابط بین دانشگاه و صنعت در عدم ایجاد این تعامل نقش 

بسزایی دارد.
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به انعقاد تفاهم نامه میان 
وزارت صنعت و دانشگاه آزاد اسلامی کشور، افزود: بدون شک اگر راهبردهای اجرای 
این معاهده مشخص شود، امکان برداشته شدن موانع از سر راه تعامل میان دانشگاه و 
صنعت نیز فراهم می شود.  ذاکری خاطرنشان کرد: فارغ التحصیلان رشته های صنعتی 
به دلیل عدم ارتباط با بخش صنعت، وقتی وارد واحدهای صنعتی می شوند مشکل های 
زیادی دارند، در صورتی که افرادی که به صورت تجربی در واحدهای صنعتی کار می 
کنند، از اطلاعات عملیاتی تر و میدانی تری نسبت به فارغ التحصیلان رشته های 

صنعتی برخوردارند. 
وی با تاکید بر نیاز سازمان صنعت و تجارت به تعامل با دانشگاه از فراهم بودن بسترهای 
لازم برای ایجاد این تعامل خبر داد و تصریح کرد: با توجه به اهمیت بخش خصوصی باید 

از ظرفیت های این بخش نیز برای بر قراری این رابطه و تعامل استفاده کرد.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,998,000یک مثقال طلا

923,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,050,000سکه بهار آزاد ی

9,065,000سکه امامی

4,560,000نیم سکه

2,500,000ربع  سکه

1,660,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

الزامات توسعه پایدار در اقتصاد
آینده اقتصاد ایران در شرایط کنونی از دو منظر رشد 
اقتصادی و توسعه پایدار باید مورد بررسی و تحلیل قرار 
بگیرد. برهمین اساس از منظر رشد اقتصادی پیش بینی 
می شود طی سال های آینده همزمان با لغو تحریم ها به تبع 
افزایش درآمد ناخالص ملی از بابت مبادلات اقتصادی پس 
از برجام و تعاملات ما با دنیای خارج شاهد رشد اقتصادی در کشور باشیم. اما مهم ترین 
عاملی که در نرخ رشد اقتصادی کشور موثر است درآمد حاصل از فروش نفت است که 
پیش بینی می شود در سال های آینده مهم ترین تاثیر را در اقتصاد ایران بگذارد. در این 
میان لازم به ذکر است در سال های 70 تا ۹۳ نرخ رشد اقتصادی با نوسانات شدید و 
سینوسی همراه بوده است، ایران امسال نیز در خوش بینانه ترین حالت تا پایان سال جاری 
نرخ رشد اقتصادی صفر درصد را تجربه خواهد کرد. اما طبق گزارش بانک جهانی ایران در 
سال ۲01۶ رشد اقتصادی 4.۵ درصد را تجربه می کند که باید اذعان کنم به دلیل اینکه 
تکنولوژی در حوزه صنعت نفت ایران مدت مدیدی است که از رده خارج شده بنابراین 
نباید انتظار داشته باشیم کشور در سال ۲01۶ رشد اقتصادی 4.۵ درصد را تجربه کند. 
فارغ از نرخ رشد اقتصادی از منظر توسعه اقتصادی باید اذعان کرد طی سال های گذشته 
باوجود افزایش میزان درآمدهای نفتی این درآمد ها در امور توسعه زیربنایی هزینه نشد 
و توسعه همه جانبه در اقتصادی ایران رخ نداد. ازاین رو این موضوع نشان می دهد که ما 
مدیریت صحیحی بر فاکتورهای توسعه پایدار نداریم، دولت ها روی موضوعات روزمره 
تمرکز کرده اند و راهکارهای مقطعی ارایه می دهند. در شرایط کنونی امیدواری برای 
رشد اقتصادی پایدار وجود دارد اما متاسفانه کشور در مسیر توسعه پایدار قرار نخواهد 
گرفت. به دلیل عدم ایجاد زیرساخت ها و راهکار ها در شرایط کنونی دورنمای توسعه پایدار 
در کشور ما دورنمای روشنی نیست. تا زمانی که دایم دولت ها از آزمون و خطا استفاده 
کنند و اشتباهات گذشته تکرار شود امیدواری برای توسعه پایدار کاهش پیدا می کند. 
لازم به ذکر است شاخص های توسعه پایدار روی مولفه های اصلی اقتصادی، اجتماعی و 
زیست محیطی قرار دارد که همه این مولفه ها باید به صورت هماهنگ و یکسان فعالیت 
کنند. طبق برآوردهای آماری هم اکنون ایران در میان 174کشور، در رتبه 1۳۶ قرار دارد 
و وضعیت ایران در شاخص های توسعه پایدار و رقابت پذیری در شرایط مطلوبی قرار ندارد. 
طی سه سال اخیر که با رکود زیادی مواجه شدیم اغلب صنایع ما نتوانستند با ظرفیت 
کامل کار کنند و بسیاری از این صنایع تعطیل شدند و برخی نیز با ظرفیت بسیار پایین 
ادامه حیات دادند و تولیدات خود را به شدت کاهش داده اند. تولیدات ایران قابل رقابت 
با کشورهای دیگر نیست و وضعیت ما در مقایسه با کشورهای منطقه و خاورمیانه هم 
از نظر اقتصادی چندان مساعد نیست، این درحالی است که در چشم انداز ۲0ساله باید 
نسبت به کشورهای منطقه رتبه بر تر را کسب کنیم اما در حال حاضر از بسیاری کشور ها 

عقب تر هستیم.

 رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم: 

ظرفیت های علمی و پژوهشی خوبی برای 
تقویت بخش صنعت داریم 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم، گفت: این دانشگاه از ظرفیت های علمی و پژوهشی 
خوبی برای تقویت بخش صنعت برخوردار است. 

محمد سالار کسرایی در نخستین همایش استانی تعامل دانشگاه با صنعت در سالن 
غدیر دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم با اشاره به سیاست های کلی این دانشگاه در دوره 
مدیریت جدید، اظهار داشت: تولید علم و فناوری و ارتباط با صنعت، و ایجاد شرکت های 
دانش بنیان و همچنین ارتباط با بدنه اقتصادی و اجتماعی جامعه از رسالت های اصلی این 
دانشگاه است، لذا در این راستا در دانشگاه آزاد سلامی علاوه بر معاونت پژوهشی، معاونتی 

تحت عنوان معاونت برنامه ریزی و اقتصاد دانش بنیان نیز تشکیل شده است.
 وی با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی طی دو سال اخیر تلاش کرده، از طریق انعقاد 
تفاهم نامه ها، قراردادها و ایجاد کمیسیون ها و جلسه های مشترک با دستگاه های مختلف 
از جمله وزارتخانه های صنعت و نفت ارتباط خود با بخش های صنعتی، تولیدی و خدماتی 
جامعه را قوی تر کند، تصریح کرد: فارغ از این تفاهم نامه، دانشگاه آزاد مصمم است، تا 

تولیدات علمی خود را با بخش تولیدی و صنعتی مرتبط کند.
 وی در دست احداث قرار دادن شهرک های فناوری در استان های مختلف کشور بویژه 
قم را از جمله اقدامات دانشگاه آزاد در راستای تعامل با بخش صنعت عنوان کرد، و افزود: 
کمک به ایجاد و توسعه شرکت های دانش بنیان از جمله دیگر فعالیت های دانشگاه آزاد 

در راستای تعامل با بخش صنعت به شمار می رود.
 کسرایی همچنین با بیان اینکه دانشگاه آزاد علاوه بر ایجاد ارتباط پژوهشی با دانشگاه 
های دیگر، حاضر به سرمایه گذاری در بخش های تولیدی و صنعتی نیز شده است، تصریح 
کرد: بدون شک برگزاری این همایش طلیعه ؛ سر آغاز خوبی برای استفاده بخش صنعت 

از بنیه علمی و ظرفیت های پژوهشی دانشگاه آزاد است. 

مشاور استاندارقم: 

حوزه صنعت به شدت نیازمند استفاده از 
دستاوردهای پژوهشی دانشگاه ها است 

مشاور استاندار قم در امور تولید و صنعت، گفت: ارتقا بخش صنعت قم در گرو پرورش 
نیروهای خبره و کارآمد دانشگاهی است. 

محمد نوپوش در نخستین همایش استانی تعامل دانشگاه با صنعت در تالار غدیر دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد قم با اشاره به وجود مشکلات متعدد در واحدهای تولیدی این استان، 
اظهار داشت: عدم ارتباط میان دانشگاه و بخش صنعت نقش مهمی در پیدایش و بروز 
و ظهور این مشکلات دارد.  وی با اشاره به مشکل عدم برخورداری فارغ التحصیلان 
رشته های صنعتی از مسائل مربوط به واحدهای صنعتی، تصریح کرد: متاسفانه این 
فارغ التحصیلان وقتی در واحدهای تولیدی به عنوان یک مسوول فنی می خواهند، ارایه 
سرویس و خدمات بدهند، به دلیل عدم آگاهی مشکلاتی را برای بخش تولید بوجود 
می آورند، و در نتیجه باعث عدم صدور گواهی از سوی نهادهای نظارتی مانند اداره کل 
استاندارد و دانشگاه علوم پزشکی می شوند.  مشاور استاندار قم همچنین با تاکید بر ارتباط 
و تعامل بیش از پیش میان دانشگاه و بخش صنعت، تصریح کرد: وجود این ارتباط باعث 
می شود، تا دانشجویان در دوران تحصیل خود با چگونگی کار و تولید در واحدهای صنعتی 
آشنایی بیشتری پیدا کنند.  نوپوش همچنین با تاکید بر ضرورت بازدید دانشجویان رشته 
های صنعتی از واحدهای مختلف تولیدی و صنعتی استان، تصریح کرد: دانشگاه ها باید به 
جای برپایی برخی از اردوهای دانشجویی که هیچ تاثیری در بالا بردن سطح علم و آگاهی 

های دانشجویان ندارد، آنها را به کارخانه ها و واحدهای صنعتی ببرند.

برای  جدید  تولیدکننده  پذیرش  درگاه  صنعت  وزارت 
مشارکت در طرح فروش اقساطی کالا را بست و گویا همه 

چیز مهیای اجرا نشدن بسته دولت است.
 دولت از هجدهم آبانماه رسما طرح فروش قسطی کالاها 
را با وام دولتی آغاز کرد. مرحله اول هم با فروش قسطی 
خودرو با وام 1۶ درصدی و بازپرداخت 4 ساله شروع شد. 
بعد هم قرار بود که به موازات آن، همه چیز برای اجرای طرح 
فروش قسطی کالا فراهم شود. در واقع دولت می خواست 
با ارایه وام 1۲ درصدی فروش کالا، زمینه را برای تحریک 
تقاضای تولید و فروش کالاهای در انبار مانده تولیدکنندگان 

فراهم کند. 
سرنوشت نامعلوم 9 هزار میلیارد تومان کالا

 آنگونه که آمارها می گویند، بیش از ۹ هزار میلیارد تومان 
کالا در انبارها مانده است که بخشی از آن البته با اجرای طرح 
فروش اعتباری خودرو، بزودی تخلیه خواهد شد. اما هنوز 
تکلیف اجرای طرح فروش اعتباری لوازم خانگی مشخص 
نیست. مسئولان صنفی و تولیدکنندگان اعلام کرده بودند 
که قرار است از اواخر هفته گذشته، اجرای طرح فروش 
اعتباری کالا از سوی دولت کلید خورد، اما باز هم خبری از 
اجرای طرح نشد. هنوز هیچ یک از کارمندان و بازنشستگان 
دولت هم برای حضور در این طرح، آماده نشده اند، یعنی 
در واقع، کارتی در اختیار ندارند که بخواهند خریدی انجام 

دهند.
 حبیب  اله انصاری، رئیس انجمن لوازم خانگی دو هفته 
قبل اعلام کرد که قرار است اجرای این طرح از سوی دولت 

در اواخر هفته گذشته کلید بخورد. اما اینگونه نشد. وی به 
این نکته اشاره کرد که اطلاعات لازم در مورد کارخانه های 
تولیدکننده لوازم خانگی به وزارت صنعت ارائه شده که باید 
در اختیار بانک مرکزی قرار گیرد، تا بر اساس آن، تخصیص 
رکود  از  خروج  بسته  دوم  مرحله  اجرای  جهت  اعتبار 
صورت گیرد. البته این را هم خبر داد که فهرستی دیگر از 
تولیدکنندگان لوازم خانگی متقاضی شرکت در طرح فروش 

اعتباری کالا به وزارت صنعت ارائه شده است.
 این گفته وی در شرایطی بود که بانک مرکزی باید 
دستگاههای پوز را هم برای حضور در این طرح آماده سازی 
کنند و در نهایت هر دارنده کارتی، بتواند با کشیدن کارت 
خود در این دستگاهها، از وام نهفته در آن استفاده کرده و 
به این ترتیب، شرایط برای اجرایی شدن طرح دولت فراهم 
شود. اما تا این لحظه خبری نیست. برخی از فروشندگان هم 
هنوز از چگونگی اجرای این طرح بی اطلاع هستند و بر این 
باورند که به این زودی ها، طرح آغاز نخواهد شد؛ چراکه آنها 
که به نوعی مجریان اصلی اجرای این طرح هستند، هنوز 

خبری از جزئیات این طرح در اختیار ندارند.
 همه چیز مهیای اجرا نشدن فروش قسطی کالا 

اما نکته حائز اهمیت این است که اکنون وزارت صنعت، 
معدن و تجارت درگاه پذیرش تولیدکنندگان جدید را بسته 
است و دیگر هیچ تولیدکننده ای را برای شرکت در این طرح 
پذیرش نمی کند؛ در حالیکه بر طبق گفته وزیر صنعت، 
معدن و تجارت هر تولیدکننده ای که از استانداردهای لازم 
برای حضور در این طرح برخوردار باشد، می تواند در این 

طرح مشارکت داشته باشد.
 از سوی دیگر، بانک مرکزی هم طی روزهای گذشته به 
شدت از بار تورمی که ممکن است فروش کالاها در قالب 
این طرح داشته باشد، ابراز نگرانی کرده است و شاید هم، 
همین عاملی باشد که جلوی پیاده سازی اجرای این طرح 
را گرفته باشد. برخی خبرها حکایت از آن دارد که بانک 
مرکزی برای اجرای طرح کارت اعتباری که هنوز در مرحله 
مقدماتی قرار دارد، دغدغه های جدی دارد؛ چراکه با توجه 
به اینکه سقف اعتبار برای هر فرد حداکثر 10 میلیون تومان 
است، میانگین اعتباری که برای طرح کارت اعتباری در گام 
اول تزریق خواهد شد رقمی بین پنج میلیون تا 10 میلیون 
تومان خواهد بود و این به معنای افزایش نقدینگی است که 

نتیجه ای جز افزایش تورم در پی نخواهد داشت.
 همین چند روز پیش بود که علی طیب نیا، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی وعده تورم تک رقمی در اواخر آذرماه را 
داد. او این دستاورد را حاصل تلاش حداقل دو ساله دولت 
دانسته و عنوان کرده که باید این دستاورد بزرگ اقتصاد ایران 
را که رسیدن به تورم تک رقمی است، حفظ کرد. موضوعی 
که بسیاری از فعالان اقتصادی آن را در شرایط رکودی فعلی، 

چندان قابل افتخار نمی دانند.
 235 هزار میلیارد تومان نقدینگی در راه است؟

رابطه  نقدینگی  با  به هرحال، تجربه نشان داده تورم   
مستقیم دارد و با افزایش نقدینگی، باید منتظر تورمی بالا 
در کشور بود. در واقع در مقابل هر میزان رشد نقدینگی، 
باید ارائه کالا و خدمات در جامعه افزایش یابد و اگر این 
توازن ایجاد نشود، تورم را به همراه دارد. حتی مجلس نیز 
طی روزهای گذشته با اعلام آثار تورمی اجرای طرح فروش 
قسطی کالا، عنوان کرده است که با اجرای بسته جدید،  
۲۳۵ هزار میلیارد تومان به نقدینگی کشور اضافه می شود.

 بسته سیاستی دولت برای نیمه دوم 1۳۹4 با اتکا به این 
تحلیل که مهمترین مشکلات فعلی اقتصاد ایران برای خروج 
از رکود کمبود تقاضا و تنگنای مالی است، با هدف تحریک 
تقاضا و برون رفت از تنگنای مالی در سه حوزه سیاست 
های پولی، سیاست های مالی و سیاست های اعتباری ارائه 
شده است.   ایجاد بازار بدهی و افزایش مخارج دولت از 
کانال بودجه در دسته سیاست های مالی جا می گیرد. در 
بخش اعتباری نیز سیاست های اعطای وام ارزان قیمت و 
تنزیل اسناد تجاری دنبال خواهد شد. نکته مثبت این بسته 
را می توان در شناسایی درست مساله کوتاه مدت و ارائه 
برخی راهکارها برای تأمین مالی دولت و مدیریت سیاست 

پولی دانست.
 به هرحال باید منتظر ماند و دید که آیا دولت در روزهای 
آینده، اجرای طرح فروش اعتباری کالاهای بادوام با وام 1۲ 
درصدی را آغاز خواهد کرد و اگر هم این را اجرا می کند، 

چقدر بر کنترل بار تورمی آن احاطه دارد.

میزان سپرده های بانک ها در نیمه اول امسال با رشد 100 هزار میلیارد تومانی همراه شد؛ 
مجموعه 84۲ هزار میلیاری که عمده آن به سرمایه گذاری مدت دار تعلق دارد.

مانده سپرده بخش های غیردولتی در طول دو سال و در فاصله شهریور سال 1۳۹۲ تا پایان 
همین دوره در سال جاری رشد حدود 400 هزار میلیارد تومانی داشته و از 478 هزار میلیارد 
به 84۲ هزار میلیارد تومان رسیده است. گرچه روند کلی جذب سپرده در این مدت همواره 
افزایشی بوده ولی سرعت آن متفاوت است به گونه ای که در فاصله شهریور 1۳۹۲ تا پایان 
همان سال بالغ بر 1۲8 هزار میلیارد تومان بر سپرده های بانکها افزوده شد که بالاترین حد رشد 
در دوره های شش ماهه در دو سال اخیر است. اما در رده بعدی، بیشترین میزان جذب سپرده 
متعلق به نیمه اول امسال است که در مقایسه با اسفند سال گذشته رشد ۹۵ هزار میلیاردی 
دارد و از 747 هزار میلیارد به 84۲ هزار میلیارد تومان افزایش یافته است. سپرده های دیداری، 
سرمایه گذاری مدت دار و قرض الحسنه در حالی عمده سپرده های نزد بانکها را به عنوان بدهی 
آنها تشکیل می دهد که بیش از 8۳ درصد این مجموعه متعلق به سپرده دهای مدت دار است. 
این سرمایه گذاری که در دوره های ۹،۶،۳و 1۲ ماهه در بانکها انجام می شود توانسته تا 700 
هزار میلیارد تومان از سرمایه گذاری شبکه بانکی را به خود اختصاص دهد. بررسی ترازنامه 
منتشره بانکها از سوی بانک مرکزی نشان می دهد که در شش ماهه اول سال جاری نسبت 
به دوره قبل روند جذب سپرده های مدت دار با شدت بیشتری بوده به طوری که در نیمه دوم 
سال گذشته حدود 70 هزار میلیارد تومان اما در دو فصل اول سال جاری بیش از ۹0 هزار 

میلیارد تومان افزایش دارد و از ۶10 هزار میلیارد به 700 هزار میلیارد تومان رسیده است.
در عین حال که میزان سپرده های دیداری از 8۵ هزار میلیارد به 87 هزار میلیارد تومان و 
همچنین سپرده های قرض الحسنه از ۳۹ هزار میلیارد به ۳۹.۶ هزار میلیارد تومان افزایش 
یافته است. رشد 1۲.7 درصدی سپرده ها نزد بانکها به ویژه سپرده های مدت دار در حالی ثبت 

شده که با دو بار کاهش نرخ سود بانکی در سال گذشته و امسال و همچنین طرح کاهش 
مجدد در آینده ای نزدیک احتمال خروج سپرده از بانک ها نیز مطرح خواهد بود. موضوعی که 
البته از سوی برخی مدیران و کارشناسان مثبت تلقی شده و عاملی برای ورود منابع مانده در 
بانک ها به بازارهای نیازمند نقدینگی از جمله مسکن و بازار سرمایه است و از سویی دیگر نگرانی 

از کاهش منابع بانکها و وارد شدن این سرمایه به بازارهای موازی و مخرب نیز وجود دارد.
اما بعد از کاهش نرخ سود بانکی به ۲۲ درصد سالانه از ارقام قابل ملاحظه که گاها تا ۳0 
درصد هم پیش می رفت و تغییر مجدد در سال جاری به ۲0 درصد احتمال بازنگری ریزش 
آن تا 18 درصد مطرح است. بازنگری در نرخ سود بانکی و تناسب سازی آن با تورم در حال 
حاضر به یکی از چالش های موجود اقتصادی کشور تبدیل شده و با وجود تمایل کلی برای 
کاهش آن به نظر می رسد هنوز تصمیم گیرندگان در این رابطه و در راس آنها سازمان مدیریت 

و برنامه ریزی، وزارت اقتصاد و بانک مرکزی به نظر مشترکی در این رابطه نرسیده اند.
این در حالی است که چندی پیش شورای هماهنگی بانکها نیز در جلسه خود رای بر کاهش 
نرخ سود حداقل تا زمانی که شرایط و زمینه لازم برای آن فراهم نشده، نداد. وزیر اقتصاد هم 
با وجود تمامی پافشاری های قبلی از موضع خود تا حدی کوتاه آمد و گفت که "اکنون سوال 
اینجاست که صرفا با تصویب دستورالعمل و بخشنامه ابلاغ به نظام بانکی می شود نرخ سود را 
کاهش داد یا خیر. ما باید عوامل کاهش نرخ سود را بررسی کنیم و مصوبه قبلی شورای پول 
و اعتبار به صورت موفق اجرا شده و تدابیری بیندیشیم که مصوبه جدید را چگونه به صورت 
موفق می توانیم اجرا کنیم."  به هر حال بر اساس آنچه از اظهارات اخیر مسئولان بر می آید و 
همچنین اعلام نظر برخی اعضای شورای پول و اعتبار به ویژه رییس کل بانک مرکزی این گونه 
به نظر می رسد که کاهش نرخ سود بانکی گر چه در آینده ای نزدیک رخ می دهد، اما تدریجی و 

با تامل بیشتری نسبت به کاهش های دستوری در دوره های قبلی خواهد بود. 

نقدینگی ۲۳۵هزار میلیاردی در راه است؛

همه چیز مهیای اجرانشدن فروش قسطی کالا

سرمایه گذاری در بانک ها شدت گرفت؛

استقبال گرم از سپرده مدت دار

زلزله قراردادهای موقت در بازار کار؛

 چقدر به شغل تان وابسته اید؟
کارشناسان درباره نابسامانی میلیون ها قرارداد موقت 
کار هشدار داده و می گویند امنیت شغلی به مرز فاجعه 
رسیده، با این حال مقامات وزارت کار هرگونه تغییر این 

وضعیت را مشروط به موفقیت اجرای برجام می دانند!
چند سالی می شود درباره قراردادها و شرایط اشتغال 
نیروی کار هشدار داده می شود و کارشناسان مرتبا می 
گویند امنیت شغلی در وضعیت بحرانی قرار دارد و مدت 
زمان قراردادهای کار در بسیاری از موارد حتی به زیر یک 

ماه نیز رسیده است.
کارشناسان مطرح می کنند قراردادهای کاری حتی 
در بنگاه های بزرگی که ممکن است چند دهه از عمر 
فعالیت آنها نیز گذشته باشد به صورت موقت در آمده 
و بیش از ۹۳ درصد کل قراردادهای شغلی در بازار کار 

ایران به صورت موقت نهایتا تا یکسال منعقد می شود.
متاسفانه عنوان می شود در این شرایط نیروی کار 
تمرکز لازم برای فعالیت و بهره وری را ندارد و دولت ها 
نیز در سال های گذشته نه تنها نتوانسته اند در این 
زمینه گشایشی ایجاد کنند بلکه در مواقعی مانند اجرای 
شتابزده هدفمندی یارانه ها و افزایش یکباره هزینه های 
تولید، افزایش نرخ ارز، اجازه واردات بی رویه و غیرضرور 
به کشور، عدم اصلاح قوانین موجود و تصویب برخی 
قوانین مزاحم تولید و مواردی از این دست حتی به بدتر 

شدن شرایط بازار کار نیز کمک کرده اند.
 اشتغال برای همه موقت است 

وزارت کار امسال گزارش ناگواری از اوضاع قراردادهای 
کاری ۲4 میلیون نیروی کار کشور ارائه و مطرح کرده 
است: هم اکنون بیش از ۹۳ درصد کل قراردادهای کاری 
به صورت موقت منعقد می شود، همچنین قراردادهای 
کوتاه مدت ۳ ماهه، ۶ ماهه و ۹ ماهه به شدت رواج یافته 

و به زحمت برخی قراردادها به یکسال می رسد!
با این وجود قانون کار در مبحث قراردادها می گوید 
باید  نیروی کار  قرارداد موقت و دائم  امضای  شرایط 
طبق تعریف موجود انجام شود و کارفرما نمی تواند به 
هر دلیلی، در قانون دست ببرد اما کارفرمایان می گویند 
چگونه با نیروهای خود قرارداد دائم ببندند در حالی که 

خود از یک ماه آینده کاری شان خبر ندارند؟
به نظر می رسد بازار کار در بخش مهم قراردادهای 
کاری که به تک تک نیروی کار شاغل در این بازار مربوط 

می شود، با نوعی بن بست مواجه بوده و تاکنون راهکار 
مشخصی برای ساماندهی این وضعیت و قانونمند شدن 

قراردادها ارائه نشده است.
نتیجه اینکه کارفرمایان به تفسیر خود از قانون عمل 
کرده و قرارداد می بندند و بنگاهی که چند دهه در حال 
فعالیت است، نیروی کارش را به صورت موقت جذب 
می کند و از آنسو تلاش می شود در حوزه پذیرش تعهد 
نیروی کار، کمترین مسئله احتمالی برای واحد تولیدی 
ایجاد شود و در صورت بروز اختلاف و مشکل، کارفرما 
بتواند نیروی کار را به آسانی اخراج و وی را از کار منفک 

کند .
هرچند نمی توان گفت کارفرمایان مشکلی ندارند 
و گفته های آنها درباره روشن نبودن آینده سرمایه 
گذاری ها نادرست است اما نیروی کار در به وجود آمدن 

شرایط دشوار کاری برای سرمایه گذاری کارفرمایان، در 
واردات بی رویه و بی حساب و کتاب کالاها، افزایش 
هزینه تولید و قیمت تمام شده، وجود قوانین بی شمار 
در کار و مسائلی از این دست بی تقصیر است و در این 

خصوص دولت ها هستند که باید کاری بکنند.
 سوء استفاده های نامحسوس

 از شرایط نیروی کار
از  با نوعی سوء استفاده  البته ناگفته نماند بعضا   
فضای بازار کار از سوی برخی کارفرمایان نیز مواجه 
هستیم و اینگونه نیست که کل صنعت و تولید کشور 
در وضعیت بحرانی و در حال نابودی باشد. در واقع با 
نوعی بزرگنمایی از سوی بخشی از کارفرمایان نیز مواجه 
ایم که از شرایط موجود استفاده کرده و اقدام به جذب 

نیروی کار موقت به جای دائم می کنند.

 در همین حال، سیدحسن هفده تن معاون وزیر 
کار در توضیح این شرایط بازار کار به مساله عدم تعادل 
در عرضه و تقاضای نیروی کار اشاره کرد و با تشریح 
مدل جدید قرارداد کار برای تبدیل قراردادهای موقت 
کار به دائم، گفت: شورای عالی کار حداکثر مدت زمان 
قراردادهای موقت را تعیین و به هیات وزیران ارسال 

خواهد کرد. 
وی اظهارداشت: تعادل عرضه و تقاضای نیروی کار 
متأثر از رشد اقتصادی است و اگر رشد اقتصادی بالا 
برود تقاضای کار افزایش می یابد و انگیزه برای قرارداد 
دائمی بیشتر می شود. برای کارگر طبق تبصره یک ماده 
هفت باید کارهایی که جنبه مستمر دارد قراردادشان را 

به سمت دائم تبدیل وضعیت کنیم.
 هفده تن البته ساماندهی قراردادها را این بار به برجام 

و اجرای آن نیز پیوند زد و عنوان داشت: با اجرای برجام، 
کارفرمایان آمادگی زیادی دارند و اگر رشد اقتصادی 
بهبود یابد، آمادگی داریم این مدل را اجرایی و وضعیت 

قراردادها را بهتر کنیم. 
این مقام مسئول در وزارت کار گفت: اگر بخواهیم 
امنیت شغلی را برای نیروی کار داشته باشیم حتما باید 
ابتدا ساختار اقتصادی کشور اصلاح شود. وی افزود: اگر 
برجام به نتیجه نرسد این قراردادها ساماندهی نمی شود 

و نمی توانیم مدل خود را پیاده کنیم.
 نابسامانی قراردادها به مرز فاجعه رسید

 این در حالی است که غلامرضا عباسی دبیرکل کانون 
عالی انجمن های صنفی کارگران ایران با بیان اینکه اخیرا 
در نشست هایی که با مقامات وزارت کار برگزار شده، 
موضوع قراردادهای موقت میلیون ها نیروی کار مطرح 
و درباره آن بحث و بررسی می شود، گفت: دولت باید به 
این مباحث ورود کند اما متاسفانه دولتی ها حتی در این 

زمینه ها مذاکره نیز نمی کنند.
 وی اظهارداشت: بحث عدم اجرای ماده 7 قانون کار 
که درباره قراردادهای کاری است مطرح شده و متاسفانه 
می بینیم که امنیت شغلی نیروی کار پایین آمده و هر 

روز اوضاع بدتر می شود.
قراردادهای  نابسامانی  اینکه  به  اشاره  با  عباسی   
کاری به مرز فاجعه رسیده است، خاطرنشان کرد: این 
مسائل باعث ریزش نیروی کار شده و امروز کارگران در 
محیط های کاری خود امنیت ندارند. باید در این زمینه 
ها کار شود و از بدتر شدن اوضاع امنیت شغلی در بازار 

کار جلوگیری به عمل آید.
 این مقام مسئول کارگری کشور خاطرنشان کرد: 
دولت باید بالاخره ماده 7 قانون کار را بررسی کند و 
اصلاحات مورد نیاز برای آن که بتوان قراردادها را با نوعی 
امنیت و تضمین همراه کرد، شاید نیازمند گذراندن قانون 

در مجلس باشد. 
وی تاکید کرد: کارگران می دانند که اقتصاد در شرایط 
رکود است اما بحث امنیت شغلی برای جامعه کارگری 
بسیار حائز اهمیت بوده و قرار است نمایندگان کارگران 
این مباحث را از طریق وزارت کار دنبال کنند تا در نهایت 
بتوان تصمیمات جدیدی را اتخاذ و آنها را تبدیل به قانون 

و آئین نامه اجرایی کرد.

حسین ساسانی

دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور رقم خط 
فقر را در تعیین واقعی دستمزدها موثر خواند و گفت: دولت 
در جریان تعیین دستمزد باید به عنوان ضلع سوم شرکای 
اجتماعی نقش خود را بپذیرد و توپ را تنها به زمین کارفرمایان 

نیندازد. 
رحمت الله پورموسی با اشاره به تاثیرگذاری خط فقر در تعیین 
دستمزد کارگران، گفت: مسلما رقم خط فقر در تعیین حقوق 
واقعی کارگر موثر است و بر اساس آن می توان وضعیت خانوارها 
و حقوق واقعی قشر ضعیف و آسیب پذیر را مشخص کرد.  وی 
با بیان اینکه وزارت رفاه مسوول مشخص کردن خط فقر است، 
خاطر نشان کرد: وزارت کار که به رقم خط فقر آگاه است قطعا 

وضعیت خانوارهای کارگری را هنگام تعیین رقم دستمزد باید 
بهتر درک کند.  دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار 
کشور، قانون کار را پس از قانون اساسی قانونی مترقی در کشور 
دانست و افزود: متاسفانه در اجرای برخی بندها و مواد قانون کار 
ضعیف عمل کرده ایم. در ماده 41 قانون کار که بحث افزایش 
دستمزد است، همواره به بند یک که به نرخ تورم اشاره دارد 
توجه شده است در حالی که تورم هیچگاه به صورت واقعی اعلام 
نشده و زمانی هم که اعلام شده دستمزد کارگران به تناسب آن 
افزایش نیافته و چند درصد پایین تر از آن بوده است.  وی اضافه 
کرد: از طرفی به تبصره دو ماده 41 قانون کار که مربوط به سبد 
معیشت یک خانوار چهار نفره است آنطور که باید توجه نشده 

است در صورتی که اگر کم اهمیت بود به عنوان بند دو ماده 
41 دیده نمی شد.  این مقام مسوول کارگری با اشاره به عدم 
افزایش دستمزد کارگران در طول هشت سال جنگ تحمیلی، 
اظهارکرد: در هشت سال جنگ تحمیلی کارگران افزایش حقوق 
و دستمزدی نداشتند ولی در صحنه حاضر بودند و برای این مرز 
و بوم از هیچ رشادتی دریغ نکردند اما امروز این فاصله موجب 
شده تا دستمزد آنها رشد منطقی خود را طی نکند.  پورموسی 
درعین حال از شورای عالی کار خواست تا رقم هزینه و تورم 
هزینه های مسکن، پوشاک، خوراک، تحصیل و بهداشت و درمان 
یک خانوار کارگری را محاسبه کند و بر اساس آن اعلام کند 
که حداقل دستمزد یک کارگر برای جبران هزینه های خانوار 
چقدر باید افزایش یابد؟  به اعتقاد وی افزایش دستمزد علیرغم 
اثرات مثبتی که بر تولید و بهره وری دارد همواره مورد نگرانی 
کارفرمایان بوده و هر سال به بهانه ناتوانی کارفرما از پرداخت یا 

شرایط اقتصادی افزایش منطقی پیدا نکرده است.

دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار:

توپ دستمزد را به زمین کارفرمایان نیندازیم
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نایب رئیس هیئت ووشو استان قم:

بانوان ووشوکار قم دومین حضور در لیگ برتر 
را تجربه می کنند

مریم منصوریان  اظهار کرد: خوشبختانه ووشو قم در بخش بانوان رشد بسیار خوبی در 
سال های اخیر داشته و بانوان فعال در بخش قهرمانی این رشته موفقیت های متعددی از 

میادین رسمی این رشته ورزشی کسب کرده اند.
 وی ادامه داد: سال گذشته که رقابت های ووشو قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی در 
اسفندماه به انجام رسید و در آن شاهد حضور چهره های شاخص کشور در پیکارهای هر 

دو رشته تالو و ساندا بودیم، خوشبختانه بانوان ووشوکار قم نیز حضور درخشانی داشتند.
 نایب رئیس هیئت ووشو استان قم بیان کرد: نتیجه حضور درخشان بانوان ووشوکار 
قم در پیکارهای قهرمانی کشور کسب سه مدال ارزشمند بود و مدال آوران قم به اردوی 
تیم ملی نیز راه یافتند و مجموعه هیئت را نسبت به آینده موفق ووشو قم در بخش بانوان 

بیش از پیش امیدوار کردند. 
وی خاطرنشان کرد: ما هم در بخش تالو که اجرای فرم رشته ووشو در آن به نمایش 
در می آید و هم در قسمت ساندا که با مبارزه و رقابت فیزیکی ووشوکاران به انجام می رسد 
ورزشکاران توانمند و مستعدی داریم و یقینا در رقابت های امسال قهرمانی کشور و لیگ 

مدعی کسب مدال هستیم. 
منصوریان عنوان کرد: تلاش هیئت ووشو قم بر این است که امسال رقابت های ووشو 
قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی را در اسفندماه به میزبانی قم به انجام برسد و چنانچه 
این اتفاق رخ بدهد بهترین فرصت برای کسب مدال و نشان دادن شایستگی های بانوان 

ووشوکار قم است.
 وی در ادامه از برنامه ریزی و حمایت این هیئت برای حضور بانوان ووشوکار قم در 
مسابقات فصل جدید لیگ دسته برتر ووشو بانوان باشگاه های کشور خبر داد و بیان کرد: 
باز ی های دوره جدید لیگ برتر بانوان قرعه کشی و حریفان تیم هیئت قم مشخص شده اند.

 نایب رئیس هیئت ووشو استان قم با بیان اینکه مراسم قرعه کشی مسابقات لیگ برتر 
ووشو بانوان کشور با حضور نمایندگان تیم ها انجام شد، اضافه کرد: با برنامه ریزی مسئولین 
فدراسیون ووشو، این مراسم برای مشخص کردن برنامه فصل جدید رقابت های لیگ برتر 

ووشوی بانوان برگزار شد. 
وی با بیان اینکه دوره جدید مسابقات لیگ برتر ووشو بانوان باشگاه های کشور با حضور 
هشت تیم برگزار می شود، بیان کرد: تیم های حاضر در مرحله مقدماتی این رقابت ها در 
دو گروه چهار تیمی به شکل دوره ای با یکدیگر به رقابت می پردازند تا تکلیف راه یافته ها به 

مرحله نهایی مشخص شود.
 منصوریان ابراز کرد: بر اساس قرعه کشی صورت گرفته، در گروه نخست مسابقات لیگ 
برتر ووشو بانوان باشگاه های کشور تیم های بانوان هیئت ووشو سیستان و بلوچستان، 

هیئت کرمانشاه، هیئت قم و هیئت البرز برای کسب مجوز صعود به رقابت می پردازند.
 وی با بیان اینکه چهار تیم نیز در گروه دوم جای دارند، خاطرنشان کرد: تیم های ووشو 
بانوان دانشگاه آزاد اسلامی تهران، هیئت ووشو گیلان، هیئت همدان و هیئت اصفهان در 
گروه دوم قرار دارند در حالی که تیم دانشگاه آزاد اسلامی تهران مدافع عنوان قهرمانی 

این پیکارها است.

در ترکیب تیم ملی والیبال  نشسته ایران صورت می گیرد؛

اعزام والیبالیست های معلول قم
 به رقابت های جام بین قاره ای

در حال حاضر سیدحسین حسینی جد و حسین گلستانی دو ملی پوش والیبال نشسته 
قم در اردوی تیم ملی ایران محسوب می شوند و این تیم در سال منتهی به بزرگترین 
رویداد ورزشی جهان یعنی پاراالمپیک ۲01۶ برزیل قصد حضور در چند میدان مهم 

برون مرزی را دارد. 
یکی از مهمترین میادینی که پیش روی ورزشکاران عضو تیم ملی والیبال نشسته 
جانبازان و معلولین کشورمان قرار دارد،  رقابت های والیبال نشسته قهرمانی جام بین قاره ای 
است که با حضور قهرمانان قاره های مختلف به عنوان یکی از انتخابی های پاراالمپیک 

برزیل برگزار می شود.
 اعزام تیم ملی والیبال نشسته مردان کشورمان به مسابقات جام بین قاره ای در حالی 
انجام می شود که فدراسیون جهانی والیبال نشسته، این رقابت ها را به میزبانی کشور چین 
برگزار می کند و تیم ملی والیبال نشسته ایران با ترکیبی متشکل از 14 ملی پوش به 

مسابقات جام بین قاره ای اعزام می شود. 
این در حالی است که رقابت های والیبال نشسته جام بین قاره ای اسفندماه سال جاری به 
میزبانی شرق آسیا در کشور چین برگزار می شود در حالی که این مسابقات آخرین فرصت 
کسب سهمیه برای بازی های پارالمپیک است و تنها یک تیم شانس گرفتن سهمیه دارد.

 تاکنون تکلیف هفت تیم راه یافته به بازی های رشته والیبال نشسته پارالمپیک ۲01۶ 
ریودوژانیرو در کشور برزیل در بخش مردان مشخص شده و هشتمین و آخرین تیم نیز 
در پایان رقابت تیم های شرکت کننده در مسابقات والیبال نشسته جام بین قاره ای معرفی 

می شود. 
به همین منظور پنجمین اردوی تیم ملی والیبال نشسته کشورمان پس از ماه صفر 
برگزار می شود که ۲0 بازیکن از سوی کادر فنی برای حضور در این اردو انتخاب شده اند، 

در حالی که ترکیب تیم ملی برای پارالمپیک ریو به 1۲ نفر خواهد رسید.
 تا زمان اعزام تیم ملی والیبال نشسته کشورمان به رقابت های جام بین قاره ای در هر 
اردو دو نفر حذف می شوند تا به کادر فنی تیم ملی به ترکیب اصلی برسد، ضمن اینکه این 

مرحله از اردوی تیم ملی به میزبانی باشگاه ثامن الحجج )ع( در مشهد برگزار خواهد شد.
 با توجه به آغاز رقابت های فصل جدید لیگ برتر والیبال نشسته باشگاه های کشور و 
حضور ملی پوشان در تیم های باشگاهی، بین سازمان لیگ و تیم ملی نیز هماهنگی  لازم 
صورت گرفته تا بازیکنان بتوانند همزمان در خدمت تیم ملی و تیم های باشگاهی خود 
باشند و تداخلی در این زمینه ایجاد نشود.  با توجه به اینکه سال آینده مسابقات پارالمپیک 
پیش روی تیم ملی والیبال نشسته کشورمان است، اولویت کادر فنی تیم ملی ابتدا این 
مسابقات است و سازمان لیگ نیز در این زمینه با کادر فنی و انجمن همکاری می کند تا 

بدون هیچ مشکلی هم اردوها و هم مسابقات باشگاهی به انجام برسد.
   در مسابقات بین قاره ای حداکثر سه تیم از چهار قاره حضور دارند و مسابقات در دو 
بخش مردان و بانوان برگزار می شود، ضمن اینکه با توجه به حضور تیم ملی کشورمان 

در هر دو بخش، والیبالیست های معلول ایران به دنبال هر دو سهمیه پارالمپیک هستند.

هشت آذر و بازی ماندگار ایران؛
خاطرات مربی استرالیا از رختکن

 وجمله عجیب سرمربی

مربی تیم ملی فوتبال استرالیا ناکامی مقابل ایران در مقدماتی جام جهانی فرانسه را یک 
بدشانسی دانست و از فردی که وارد زمین شد و تور دروازه را پاره کرد به عنوان احمقی 

نام برد که سرنوشت بازی را تغییر داد.
 تیم ملی فوتبال استرالیا هشتم آذر سال 1۳7۶ در ورزشگاه ملبورن در حالیکه با نتیجه 
۲ بر صفر از ایران پیش بود در نهایت با دو گل کریم باقری و خداداد عزیزی بازی را به 
تساوی کشاند. دو تیم در بازی رفت که در ورزشگاه آزادی برگزار شد به تساوی یک - یک 
رسیده بودند اما در بازی برگشت که در ملبورن برگزار شد ایران به دلیل گل زده بیشتر 
در خانه حریف، راهی رقابتهای جام جهانی 1۹۹8 فرانسه شد.  »لس شینفلوگ«، دستیار 
»تری ونبلز« که سرمربی تیم ملی استرالیا در آن دوران، اعتقاد دارد ناکامی مقابل ایران 
تقدیر این تیم بوده است. شینفلوگ می گوید این یکی از تاریک ترین دوران تاریخ فوتبال 
استرالیا بود.  وی در گفتگو با »فور فور تو« اظهار کرد: آن تیم بداقبال ترین تیم بود. آن 
شکست، سرنوشت ما بود. صادقانه باید گفت ونبلز خیلی بدشانس بود. وقتی ونبلز به 
رختکن آمد از من پرسید »لس! چکار باید بکنیم؟ باید 4 بر صفر جلو می بودیم اما 
نتوانستیم توپهایمان را گل کنیم.« من گفتم :»تری! من ذهنیت بازیکنانمان را می شناسم. 
ما باید یک گل دیگر بزنیم و بعد کرکره مغازه را پایین بکشیم. بعد آن احمق به زمین آمد 
و تور را پاره کرد. و این یکی از همان مواردی است که می گویم سرنوشت و قسمت بود. 
آن نباید می بود. می فهمید چه می گویم؟« استرالیا چهار سال پس از این تاریخ به اروگوئه 
باخت و به جام جهانی ۲00۲ راه نیافت. اما چهار سال بعد این تیم موفق شد با شکست 
همان اروگوئه راهی جام جهانی شود.  با این حال مسئولان کنفدراسیون آسیا با درخواست 
این تیم برای پیوستن به قاره آسیا موافقت کردند و فیفا هم این درخواست را پذیرفت و 
این تیم از اول ژانویه سال ۲00۶ به عضویت ای اف سی در آمد. این تیم در جام جهانی 
۲00۶ با رهبری گاس هیدینک به میدان رفت.  لس شینفلوگ گفت: گاس هیدینک با 
استرالیا به جام جهانی ۲00۶ رفت اما چند بازیکنی که محصول تولید وی بودند در آن جام 
حضور داشتند، هیچکدام. شما می دانید آنها محصول که بودند، محصول ما. همه بازیکنان. 
ما کارمان را کامل انجام دادیم. ما بازیکنانمان را به توسعه هر چه سریع تر سوق دادیم. با 

تمرین بهتر هر روزه و درک بهتر از فوتبال.

بارسلونا به این دلایل متحول شد

بارسلونا پس نزول با وجود مشکلات زیاد دوباره به روزهای اوج بازگشته است.
، از پیش فصل تا کمتر از یک ماه پیش، بارسلونا از خط دفاعی لرزانش رنج می برد. 
حریف را در زمینش تحت فشار قرار می داد، اما فاصله بازیکنان از هم زیاد بود و بازینان 
تیم حریف به راحتی وارد زمین آن ها می شدند. اشتباه های تر اشتگن، دروازه بان بارسلونا 
ادامه داشت، دفاع منظم نبود و هافبک ها در حمله و دفاع هماهنگی نداشتند. این 
همهمه در تیمی وجود داشت که به تازگی فصل پیش را با کسب سه جام پشت سر 
گذاشته بود. در این شرایط رافینیا آسیب دید و کل فصل را از دست داد. بارسلونا به 
دلیل محرومیت فیفا نتوانست از بازیکنانی که در تابستان به این تیم پیوستند، استفاده 

کند. 
آبی اناری ها در ادامه در پرس، یکپارچه کردن خط دفاعی، پاس های صحیح و عبور از 
لایه های دفاعی حریف بهتر شدند. مالکیت توپ در اختیار تیم قرار گرفت و با حمله های 
عرضی همراه شد. این تغییرات موجب شد در هفته گذشته بارسا رقیب دیرینه خود 

رئال مادرید را با چهار گل و رم را با ۶ گل پشت سر بگذارد.
 فشار روی دفاع

 کل سپتامبر و نیمی از اکتبر بارسا هشت بازی کرد و 1۳ بار دروازه اش باز شد. پس 
از پیروزی پنج بر دو آبی اناری ها برابر رایووایکانو، لوییس انریکه سرمربی تیم گفت: 
اشتباه های دفاعی را برطرف خواهیم کرد. در هشت بازی بارسا تنها دو گل دریافت کرد 
و در ۶ بازی اخیر دروازه اش را بسته نگه داشت. لوییس سوارس در پرس به نیمار و بقیه 
بازیکنان کمک کرد و این کار مالکیت توپ را بالا برد و پرس از زمین حریف شروع شد. 
این عمل تیم حریف را تحت فشار قرار می دهد و احتمال لغزش حریف زیاد می شود و 

راحت تر می توان به دروازه حریف دست یافت.
 جان گرفتن خط دفاعی 

دنی آلوس همچون فصل های پیش، این فصل را نیز ضعیف شروع کرد. خوب 
نمی دوید و از بازیکن حریف جا می ماند. این حفره ای غیرقابل چشم پوشی بود. یوردی 
آلبا شرایطی مشابه داشت. مدافع اسپانیایی در سمت چپ خط دفاعی ضعیف کار 
می کرد. جرارد پیکه نیز علاوه بر این که اشتباه های زیادی داشت، در رفع آن کند عمل 
می کرد. اکنون همه چیز عوض شده است. آلوس درنشست خبری هفته گذشته از خود 

دفاع کرد و گفت: مردم بازی های من در گذشته را فراموش کرده اند.
 مدافع برزیلی در بازی های اخیرنمایش خوبی از خود ارائه داده است و برابر رم اولین 
پاس گلش در این فصل را داد. آلبا خود را پیدا کرده است و پیکه، دفاع را به خوبی 
هدایت می کند و از لحاظ فیزیکی نیز در وضعیت خوبی به سر می برد. او در دقایق آخر 

ال کلاسیکو در آستانه بازکردن دروازه رئال مادرید برای پنجمین بار بود.
 براوو بدون اشتباه 

در نوکمپ شجاعت تراشتگن ستوده شد. دروازه بان آلمانی در بازی با پا و توپ گیری 
عملکرد خوبی داشت. در شروع فصل با چند اشتباه فاحش که منجر به باز شدن دروازه 
بارسا شد، موقعیتش در قرار گرفتن در ترکیب اصلی در لالیگا را از دست داد. کلودیو 
براوو برای تصاحب این پست با دروازه بان آلمانی رقابت داشت. براوو تنها در یک بازی 
رسمی درون دروازه بارسا قرار گرفت، اما پس از اشتباه های رقیبش، درون دروازه جای 
گرفت و نمایش درخشانی از خود به جا گذاشت. تراشتگن معمولا در بازی های حذفی 

بازی می کند. او برابر رم یک پنالتی را مهار کرد.
 قدرت در میانه میدان 

با حضور سرخیو بوسکتس در میانه میدان، تیم می تواند هرطور که می خواهد بازی 
کند. شماره پنج بارسلونا در حفظ توپ بین دیگر بازیکنان این تیم بی نظیر است. در 
ارسال توپ و پاس صحیح نیز برتری دارد. برابر رم دو پاس به لیونل مسی داد که تیر 
دروازه مانع از ورود توپ به دروازه شد. انریکه درباره بوسکتس گفت: او باهوش ترین 
بازیکن دوران مربی گری ام است. از طرفی آندرس اینیستا ظاهر می شود و با جا خالی 
دادن تعادل را بر هم می زند و از عقب فضا را باز می کند، با حرکتی مشابه ایوان راکیتیچ 
به زمین حریف می رسد و به تیم بازی دفاعی را پیشنهاد می کند تا مسی اجازه پیدا کند 
به جلو برود و با دنی آلوسی که از گوشه فرار کرده است بازی کند. این سه هافبک علاوه 
بر اداره میانه میدان، در حمله ها نیز شرکت می کنند و با بازی خاویر ماسکرانو در این 

پست، تیم قوی تر می شود و توان دفاعی بالا می رود.
 سه مهاجم زهردار 

در نبود مسی که به دلیل آسیب دیدگی دو ماه دور از میدان بود، نیمار و لوییس 
سوارس گلزنی کردند. بازیکن اروگوئه ای در ۶ بازی پیاپی گل زده است و رکورد خود 
را در ۲1 بازی به 1۹ گل رسانده است. از طرفی مهاجم برزیلی، خط دفاعی حریفان 
را از گل بی نصیب نمی گذارد. نیمار در 1۲ بازی، 14 گل به ثمر رسانده است. حتی با 

بازگشت مسی به گلزنی اش ادامه می دهد و برابر رئال یک و رم دو بار گل زد.
 یکدلی 

شاید مهمترین دلیل موفقیت تیم بارسلونا وجود اتحاد در تیم است. آبی اناری ها 
یکدل هستند. در تمام لحظه ها از همدیگر حمایت می کنند و تیم برایشان اهمیت دارد 
و نه عناوین انفرادی. کمک به هم تیمی برای بهتر شدن وضعیتش یا کسب افتخار از 

ویژگی های تیم کاتالانی است. 

احتمال تغییر میزبان لیگ جهانی کشتی فرنگی
سخنگوی فدراسیون کشتی از تغییر احتمالی محل میزبانی رقابتهای کشتی فرنگی 

جام باشگاه های جهان خبر داد.
علیرضا رضایی از تغییر احتمالی محل برگزاری جام باشگاه های جهان خبر داد و 
افزود: قرار بود این رقابتها طبق هماهنگی های قبلی در منطقه آزاد اروند برگزار شود که 
عدم همکاری حوزه های مختلف سازمان اداری منطقه آزاد، میزبانی آنها را در هاله ای 

از ابهام قرار داده است. 
 وی با اشاره به این موضوع که به احتمال فراوان میزبان دومین دوره رقابت های 
لیگ جهانی کشتی فرنگی تغییر خواهد کرد ادامه داد: چند شهر دیگر به عنوان گزینه 
میزبانی اعلام امادگی کرده اند که  فدراسیون در حال بررسی شریاط و امکانات آنهاست 

و بزودی نسبت به معرفی میزبان جدید اقدام خواهد کرد. 
رضایی در خاتمه خاطر نشان کرد: تنها دغدغه و نگرانی ما از تغییر محل میزبانی این 
رقابتها از خرمشهر به شهری دیگر، شور و اشتیاق مردم دلاور خرمشهر است که مدتها 
در انتظار برگزاری این رقابتهای بین المللی در شهرشان بودند و ما به عنوان کمترین کار، 

قرار بود این مسابقات را در این شهر مقدس و قهرمان پرور برگزار کنیم.
 دومین دوره رقابت های کشتی فرنگی جام باشگاه های جهان در روزهای ۲۶ و ۲7 

آذرماه به میزبانی کشورمان برگزار می شود. 

اظهارات اخیر رئیس فدراسیون والیبال در دفاع از عملکرد 
ملی پوشان و انتقاد مداوم از سرمربی پیشین تیم ملی بار دیگر 
نشان داد بازیکنان تیم ملی با وجود شائبه بازیکن سالاری 

همچنان در امان هستند.
 بعد از مسابقات جام جهانی ژاپن شائبه های زیادی درباره 
بازیکن سالاری در تیم ملی والیبال مطرح شد. البته پیش 
از آن و در تورنمنت واگنر لهستان، اسلوبودان کواچ به طور 
غیرمستقیم از مشکلات خود با ملی پوشان پرده برداشته بود 
ولی بعد از نتایج ضعیف تیم کشورمان در جام جهانی بود 
زمزمه این مشکلات بیش از هر زمان دیگری مطرح شد 
و بسیاری از کارشناسان والیبال به این موضوع پرداختند با 
این حال هرگز این موضوع از سوی فدراسیون والیبال مورد 

توجه قرار نگرفت.
اظهارات روز دوشنبه گذشته محمدرضا داورزنی علیه 
اسلوبودان کواچ و نیز اشاره های غیر مستقیم وی نسبت به 
نقش سعید معروف در تیم ملی کاملا بیانگر حمایت همه 
جانبه رئیس فدراسیون والیبال از رواج بازیکن سالاری در تیم 
ملی است و این در شرایطی است که در تمام دنیا مدیران 
ورزشی برای حفظ شان سرمربی، همواره به حمایت از وی 
می پردازند تا بازیکنان به خود جرات ندهند خود را بالاتر از 

سرمربی بدانند.
روزی که خولیو ولاسکو از تیم ملی ایران رفت و فدراسیون 
والیبال کواچ را بعنوان جانشین وی برگزید سران فدراسیون 
صورت  انتخاب  این  به  نسبت  که  انتقادهایی  مقابل  در 
حتی  و  نمی دادند  نشان  خوبی  واکنش های  می گرفت 
منتقدان را دشمن فدراسیون می دانستند اما خیلی طول 
نکشید که خود مسئول اول والیبال به منتقد شماره یک 
کواچ تبدیل شد. سوال این است که آیا بوبان انتخاب خود 
فدراسیون نبود؟ اگر اینگونه است چرا اکنون که از ایران رفته 

نسبت به وی چنین رفتاریهایی صورت می گیرد.
سرمربی پیشین تیم ملی در آخرین اظهاراتش مدعی شد 
که حتی اگر بدترین مربی دنیا هم باشد سزاوار چنین رفتاری 
از سوی فدراسیون ایران نیست و جالب اینکه واکنش های 
اخیر رئیس فدراسیون هم بیانگر ادامه همان رفتارهای مورد 

بحث اسلوبودان کواچ است.
یکی از مشکلاتی که تیم ملی والیبال در چند ماه گذشته 
با آن دست و پنجه نرم می کرد رفتار بازیکنان تیم ملی بود. 
رفتاری که کاملا از بازیکن سالاری در این تیم حکایت 
می کرد و مشخص که چرا اینگونه مسئولان فدراسیون پشت 
سرمربی مورد نظر خود را خالی کرده اند و حتی به ظاهر هم 

حاضر به حفظ جایگاه سرمربی برابر بازیکن سالاری در تیم 
ملی نیستند.

در تورنمنت واگنر لهستان که تیم ملی به فرانسه، ژاپن و 
لهستان باخت و در بین چهار تیم آخر شد کواچ گفتگویی 
با یکی از سایت های لهستانی انجام داده بود و به صراحت 
اعلام کرد که بازیکنان تیم ملی ایران دیگر به حرف وی 
گوش نمی دهند و آنچه را که خود می خواهند در زمین پیاده 

می کنند.
بعد از آن در کوارن جام جهانی ژاپن بود که کاملا اختلافات 
بین بازیکنان و کواج و خودسری بازیکنان را همه دیدند و 
بار دیگر کواچ سیبل شد. شاید روزی که میرزاجانپور بعد از 
امتیاز دادن به حریف آنگونه خندید و فدراسیون از فریاد کواچ 
بر سر این بازیکن دفاع می کرد یا توهین بازیکنان تیم ملی 
ایران به نیمکت تیم ملی روسیه که با واکنش شدید آلکنو 
سرمربی این تیم همراه شد هم مسئولان فدراسیون مقابل 
چنین رفتار بازیکنان ایستادگی می کردند وضعیت کمی بهتر 

از این می شد.
و  فنی  لحاظ  به  با ولاسکو  قیاس  در  کواچ  اینکه  در   
دیسیپلین در سطحی بسیار پایین تر قرار دارد شکی نیست 
اما در هر صورت وی مربی منتخب فدراسیون بوده و اصول 

اولیه مدیریت ایجاب می کند تحت هر شرایطی با دفاع از 
بازیکن سالاری باید از جایگاه سرمربی دفاع کرد تا بازیکن از 
حیطه وظایف خود فراتر نرود که در آن صورت سنگ روی 

سنگ بند نخواهد شد.
 یک نمونه تازه در فوتبال وجود دارد. بعد از شکست 
بارسلونا،  برابر  کلاسیکو  ال  در  مادرید  رئال  تحقیرآمیز 
کریستیانو رونالدو در اظهار نظری عجیب عنوان کرد »اینجا 
یا جای من است یا جای بنیتس«. دوشنبه شب در پی این 
ماجرا نشستی فوق العاده در باشگاه رئال مادرید برگزار شد و 
همه مسئولان باشگاه با وجود نارضایتی از عملکرد سرمربی 
خود از وی دفاع کردند. این تصمیم در حالی اتخاذ شد که 
حتی ممکن است به قیمت از دست دادن کریستیانو رونالدو 
تمام شود با این حال باشگاه اجازه دخالت در کار سرمربی را 

به بهترین بازیکن جهان در سال ۲014 نداده است.
 اما در اینجا، بازیکنان تیم ملی والیبال به راحتی در کوران 
بازی ها دستورات سرمربی را نادیده می گیرند و بعد از آن هم 
مصاحبه های آنچنانی علیه کواچ انجام می دهند و نه تنها با 
جبهه گیری فدراسیون مواجه نمی شوند که مورد حمایت 
هم قرار می گیرند. آیا این رفتارها و حمایت ها در دنیای 

حرفه ای جایی دارد؟

عضو هیئت مدیره استقلال تاکید کرد که کمیته فنی تیم ملی باید سرمربی پرتغالی 
کشورمان را برای دعوت مهدی رحمتی به تیم ملی متقاعد کند.

مسعود معینی درباره برتری استقلال مقابل نفت تهران و صعود به مرحله نیمه نهایی جام 
حذفی اظهار داشت: در جام حذفی 7،8 تیم مدعی حضور داشتند که تیم  های سپاهان و 
نفت  تهران نیز جزو این تیم ها بودند. انتظار بازی سخت مقابل نفت را داشتم و این شرایط 

زمانی برای استقلال سخت شد که یکی از بازیکنان اخراج شد و ثانیه های آخر گل خورد.
»هر دو تیم موقعیت های زیادی برای گل زدن داشتند«. وی با بیان این مطلب افزود: وقتی 
بازی به وقت های اضافه رفت، به سود تیم نفت شد چون یک بازیکن بیشتر از استقلال 
داشتند اما تجربه مهدی رحمتی اجازه نداد، نفت به گل برسد. در مصاحبه قبلی ام عنوان 
کرده بودم که کار رحمتی در این فصل به ۲ دلیل قابل ستایش است. نخست اینکه او به 
تیم شخصیت داده و دوم اینکه سایر بازیکنان به عنوان کاپیتان او را پذیرفته اند. عضو هیئت 
مدیره استقلال با اشاره به عملکرد خط دفاعی استقلال تصریح کرد: رحمتی مشکلات خط 
دفاعی استقلال را تا حد زیادی برطرف کرده است. سال گذشته بیشتر بازی ها را می توانستیم 
ببریم ولی اواخر بازی نتیجه با تساوی و حتی شکست تغییر می کرد. امسال رحمتی به 
بازیکنان اطمینان داده که تیم گل های معمولی نمی خورد. رحمتی به خوبی خط دفاعی را 
پوشش می دهد و از نظر روانی شخصیت مهمی دارد. معینی در خصوص عدم دعوت مهدی 
رحمتی به تیم ملی گفت: ۲0 سال فوتبال بازی کرده ام و می دانم وقتی بازیکنی به تیم ملی 
دعوت نمی شود ۲ راه بیشتر ندارد. اینکه بخواهد هر روز مایوس و بی انگیزه شود یا اینکه به 
بهترین مربی دنیا هم ثابت کند که بهترین است. بازیکن باید کاری کند که بهترین مربی دنیا 
برای او هم سر تعظیم فرود بیاورد چه به برسد به اینکه کارلوس کی روش باشد. وی ادامه 
داد: اینجا خودخواهی کی روش را می بینم که چطور عمل می کند. رحمتی گناهی مرتکب 
نشده و تنها اشتباه انضباطی از دروازه بان استقلال سر زده است و نباید او را گوشه نشین کرد. 
رحمتی سال گذشته در پیکان سال ناموفقی را پشت سر گذاشت و با آمدنش به استقلال 
ابتدا خودش را به تیم تحمیل کرد. در این راه پرویز مظلومی و کادر استقلال خیلی کمک 

کردند و اکنون زمانش رسیده که کادر فنی تیم ملی به خصوص کمیته فنی فدراسیون 
کی روش را متقاعد کنند که رحمتی به تیم ملی دعوت شود. جلال طالبی و محمود یاوری 
مربیان بزرگی هستند و مسئولیت سنگینی در کمیته فنی دارند.  عضو هیئت مدیره استقلال 
در ادامه گفت وگوی خود درباره درگیری بین مجید صالح و مربیان نفت به تسنیم گفت: به 
هیچ وجه حرکت صالح را نمی پسندم. علیرضا منصوریان به خاطر استقلالی بودن عواطف 
و احساساتش را نشان داده است. صالح با مشت کردن دستانش کار بچگانه ای کرد. او باعث 
شد که منصوریان بگوید من خاک استقلال را خورده ام. به خاطر حرکت صالح، عکس العمل 

منصوریان را می پذیرم که ناراحت شود.
 معینی در مورد اینکه صالح گفته که مشتی حواله نکرده و تنها دور خودش چرخیده 
است، عنوان کرد: صالح نمی تواند این حرف را بزند. وقتی عکس العمل او در رسانه ها بازتاب 
پیدا می کند، گفتن »من چرخیدم« یا ناسزا نگفتم فریب افکار عمومی است. به عنوان عضو 
هیئت مدیره استقلال حرکت صالح را نمی پسندم. او کاری کرده که پرویز مظلومی در یکی 
از رسانه ها به او بگوید که اگر تحمل ندارد، برود.  وی با تمجید از رفتار پرویز مظلومی تصریح 
کرد: استقلال 1۲ بازی در لیگ و چند بازی در جام حذفی انجام داده است که در این بازی  
ها چیزی جز احترام و منش از مظلومی ندیدیم. آدم ها باید به اندازه تیمی که در آن حضور 
دارند، ارزش شان را نشان دهند. منصوریان نیز بین هواداران محبوب است چون برای تیم 

زحمت زیادی کشیده است. 
عضو هیئت مدیره استقلال در واکنش به اظهارات کرار جاسم مبنی بر اینکه دیگر در 
ایران بازی نخواهد کرد، گفت: کار کرار به جایی رسیده که دیگر نباید در مورد او صحبت 
کرد. همانطور که بهرام افشارزاده اعلام کرده است، او در اختیار کمیته انضباطی باشگاه قرار 

گرفته است.
 معینی در خصوص افشارزاده از اظهارات وی در رابطه با بندهای قرارداد بازیکنان ناراحت 
شده بود، عنوان کرد: این مسئله حل شده است. متاسفانه برخی از رسانه ها در این زمینه 

بزرگ نمایی کردند.

رئیس کمیته ملی المپیک در حاشیه بازگشت تیم ملی 
هندبال به ایران گفت: از نظر ما این تیم قهرمان است.

کیومرث هاشمی در حاشیه مراسم استقبال از تیم ملی 
هندبال اظهار کرد: حضور من در اینجا به واسطه عملکرد 
خوب تیم ملی هندبال ایران است. معمولا وقتی تیم ما 
ما  از دیدگاه  اما  استقبالشان می روم  به  قهرمان می شود 
این تیم قهرمان است و از دیدگاه مردم ایران هم تیم ملی 
هندبال ایران نتیجه خوبی گرفت و قهرمان بود. آنها تمام 
تلاش خود را کردند. هندبال ایران در مقابل یکی از بهترین 
تیم های دنیا قرار گرفته بود که هزینه هنگفتی انجام داده و 

بهترین بازیکنان را جمع کرده است.
وی ادامه داد: هندبال ما ظرفیت و پتانسیل بسیار بالایی 
دارد. آنچه در ورزش ما نقطه آسیب است و موجب می شود 
در  ندارد.  وجود  هندبال  در  نباشد  هم افزایی  و  انسجام 
بازی های آسیایی قطعا تیم ملی هندبال ایران مدال طلا 
می گیرد. با روی کار آمدن مهدوی انسجام و وحدت بین 
کادر فنی و ورزشکاران و خانواده هندبال به وجود آمده 

است.
هاشمی ادامه داد: پیروزی بر قطر به نوعی شاید دست 
نیافتنی باشد هرچند تیم ملی در بازی دوم بسیار بهتر 
بازی کرد. ما تنها با ۹ گل به قطر باختیم ضمن اینکه چند 
پنالتی را از دست دادیم و چند موقعیت تک به تک را گل 
نکردیم. من به همه اعضای تیم ملی هندبال دست مریزاد 
و خدا قوت می گویم.رییس کمیته ملی المپیک با قدردانی 
از عملکرد ملی پوشان هندبال تاکید کرد: باید اجماعی برای 

تغییر قوانین و جلوگیری از حضور بازیکنان چند ملیتی در 
هندبال وضع شود.

وی درباره چگونگی مدیریت و برخورد با روش قطری ها 
در جذب بازیکن از ملیت های مختلف، گفت: من اتفاقا در 
این باره با مهدوی صحبت کردم. اعتراض نمی شود کرد 
زیرا کار قانونی است اما معتقدم باید کشورهای مختلف 
درباره این موضوع جلسه بگذارند. یک دست صدا ندارد 
و باید فدراسیون جهانی قوانین ویژه ای در این خصوص 
داشته باشد. مثلا در بسکتبال سقفی گذاشتند که مثلا سه 
ورزشکار می تواند با تابعیت دوگانه در تیم ملی بازی کند. 
چنین قوانینی باید وضع شود تا چنین رفتارهایی که زیاد 
با روح ورزش سازگار نیست باب نشود زیرا الان در هندبال 
آسیا تیم هایی که از داشته های خود بهره می برند متضرر 
می شوند. ان شاءالله اگر همه کشورها و یا آنهایی که صاحب 
هندبال هستند بیایند و در قالب یک سوال طرح کنند و 
برای حل آن راهکار داشته باشیم با تغییر قوانین معضل 

پیش روی هندبال را برطرف خواهیم کرد.
وی درباره نشست آنوک که ۲0 روز پیش برگزار شده بود 
و تنها شهریان از ایران حضور داشت، گفت: شهریان هم 
نایب رئیس کمیته المپیک است و هم مسوول. تقریباً یک 
ماه قبل با تیم کشتی به آمریکا رفته بودم و بحثی در این 
خصوص داشتیم و تشخیص دادم حضورم به فاصله تقریبا 
یک ماه در آمریکا به مصلحت نیست. دستور جلسه کاملا 
مشخص بود و من سال گذشته در تایلند هم در این نشست 
شرکت داشتم. به عقیده من یکی از دستورات درست ما 

اعزام نایب رئیس مان بود و از آن دفاع می کنیم و اگر بنده یا 
شهنازی می فتیم همین نتیجه را می گرفتیم. اکثر کشورها 

بعضاً نایب رئیس را اعزام می کنند.
کیومرث هاشمی درباره مسئولیت شجاعی در خزانه داری 
کمیته ملی المپیک خاطرنشان کرد: ورزش ایران نیاز به 
نیاز دارد مشکلات کمتر باشد.  انسجام و وحدت دارد و 
خزانه داری کار خودش را انجام می دهد و مشکلی در این 
راستا از نظر قانونی وجود ندارد. احتمالا قرار بر این است 
که نشستی هم در این خصوص برای انسجام بیشتر، من 
با گودرزی داشته باشم تا بتوانیم وحدت و انسجام لازم را 
داشته باشیم. از دوستان در رسانه ها که همیشه یار و یاور ما 
بودند خواهش می کنم کمک کنند تا در این سال سخت که 
کسب سهمیه را در پیش داریم انسجام بیشتری پیدا کنند. 
از نظر قانونی هیچ مشکلی وجود ندارد. من به عنوان مسئول 

این را تضمین می کنم.
اعتبار  خصوص  در  المپیک  ملی  کمیته  رییس 
فدراسیون های المپیکی،  گفت:  به طور میانگین تقریبا ۶0 
درصد اعتبار پیش بینی شده برای فدراسیون های مختلف 
تامین شده است. امیدواریم با کمک دولت پرداختی که 

انجام می شود زمینه تامین اقلام مورد نظر را فراهم آورد.
هاشمی درباره سرپرست کاروان اعزامی به المپیک نیز 
گفت: کمیته المپیک تمام جلسات خود را منظم برگزار 
کرده است و هیچ مشکلی وجود ندارد. روال های قانونی باید 
طی می شد و امیدوار هستیم در جلسات آینده سرپرست 

کاروان را مشخص کنیم. 

ملی پوشانی که همیشه در امان هستند؛

دفاع تمام قد رئیس فدراسیون والیبال از بازیکن سالاری

 صالح کار بچگانه ای کرد و صحبت هایش فریب افکار عمومی است؛
معینی: کی روش در مورد دعوت رحمتی به تیم ملی خودخواهی می کند

کیومرث هاشمی: هندبال از نظر ما قهرمان است

آغاز هفته سیزدهم لیگ برتر با تقابل کاظمی و دایی
هفته سیزدهم لیگ برتر با برگزاری سه دیدار در شهرهای مختلف 

آغاز می شود.
 هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال پس از انجام مسابقات جام حذفی 

امروز با برگزاری سه دیدار آغاز می شود.
گسترش فولاد- سپاهان ساعت 15

مهمترین دیدار این روز را شاگردان فراز کمالوند در مقابل زردپوشان 
اصفهانی برگزار می کنند. گسترش فولاد که هفته گذشته با یک گل 
مغلوب میزبانش استقلال خوزستان شده و در جایگاه هشتم جدول 
قرار دارد، می تواند با کسب سه امتیاز این بازی خانگی خودش را تا 
رتبه سوم جدول بالا بکشد. بدون شک سلاح ویژه کمالوند در این 

بازی سرمای تبریز است که کار را برای هر تیم مشکل می کند.
در سوی مقابل سپاهانی قرار دارد که سه شنبه هفته گذشته در 
داربی اصفهان و در ضربات پنالتی مقابل ذوب آهن شکست خورد تا 
پس از چهار سال ناکامی مقابل این تیم را تجربه کند. با شکست هفته 
گذشته سپاهان از دور مسابقات جام حذفی کنار رفت تا تنها امیدش 

برای کسب سهمیه لیگ قهرمانان آسیا، مسابقات لیگ برتر باشد.
این بازی سومین تجربه استیماچ با سپاهان است و در صورت 
امتیازی  به استقلال خوزستان ۲۳  را  این تیم خودش  پیروزی، 

می رساند.
سیاه جامگان- صبای قم ساعت 14:30

مشکی و سفیدپوشان خراسانی که نخستین حضور خود را در لیگ 
تجربه می کنند تا بدین جای فصل متزلزل عمل کرده اند و حضور سه 
مربی بر روی نیمکت این تیم از وضعیت آشفته آنها خبر می دهد. 
با این حال نقطه قوت سیاه جامگان حضور فرهاد کاظمی است که 

معمولا با تیم های قعرنشین عملکرد قابل قبولی داشته و پس از 
تعطیلی های لیگ برتر که کاظمی از آن ابراز رضایت کرده باید دید 

می تواند نخستین سه امتیازش را در سیاه جامگان مقابل صبای قم 
کسب کند. در صورت کسب هر سه امتیاز این بازی مشهدی ها 11 

امتیازی می شوند و موقتاً به رتبه سیزدهم صعود می کنند.
اما حریف سیاه جامگان شاگردان علی دایی هستند که کم گل 
می زنند و کم گل می خورند و همین موضوع باعث شده با 1۹ امتیاز 
در رتبه ششم جدول حضور داشته باشند. شاگردان دایی هفته 
گذشته در مقابل یکی از هجومی ترین تیم های لیگ برتر گلی را 
دریافت نکردند تا در این بازی و در صورت پیروزی ۲۲ امتیازی شوند 

و کماکان فاصله با صدر جدول را حفظ کنند.
راه آهن- استقلال خوزستان ساعت 15:15

راه آهنی ها هم در این فصل عملکرد باثباتی نداشتند. در مقابل 
کسب نتایج خوب برابر تیم های صدرنشین، در مواجهه با تیم های 
قعرنشین عملکرد خوبی از خود نشان نداده اند. تیم تارتار که از 
بازیکنانش  اگر  داده  نشان  است  برتر  لیگ  تیم های  جوان ترین 
کم تجربگی نکنند می توانند حریفانشان را با گل های زیادی شکست 
دهند. از چهره های ویژه راه آهن می توان از میلاد و مهرداد محمدی 
نام برد که سرعت خاصی را به تیمشان بخشیدند. لوکوموتیورانان در 
حال حاضر با 10 امتیاز سیزدهم هستند و در بهترین حالت می توانند 

به رتبه دوازدهم صعود کنند.
بدون شک چهره ویژه و شگفتی ساز لیگ برتر، تیم عبدالله ویسی 
است. این تیم که تا دو سال پیش برای سقوط نکردن به لیگ دسته 
یک می جنگید این روزها سایه به سایه دیگر تیم آبی پوش لیگ 
حرکت می کند و توانسته اند از اعتبار فوتبال خوزستان دفاع کنند. 
تیم استقلال خوزستان تا بدین جای فصل بهترین خط دفاع لیگ 
برتر را در اختیار دارد و به نظر می رسد در این بازی هم گل زدن به 

این تیم مشکل باشد. 



علمی و سلامت

فلفل دلمه ای بخورید تا جوان بمانید
مصرف فلفل دلمه ای به داشتن پوستی سفت، مرطوب و سالم کمک می کند.

یکی از بهترین سبزیجاتی که می تواند با چین و چروک پوست مبارزه کند، فلفل دلمه ای 
است. فلفل دلمه ای انواع مختلفی دارد و به رنگ های زرد، قرمز، سبز و نارنجی موجود می 
باشد.  اما رنگ قرمز آن اثر بیشتری بر روی چین و چروک های پوست دارد. انواع فلفل 
دلمه ای تغذیه سالم زندگی سالم - ی غنی از ویتامین A و C می باشد. ویتامین A از 
ویتامین های محلول در چربی بوده و می تواند به رادیکال های آزاد موجود در سلول های 

چربی که برای بدن مضر هستند حمله کرده و آنها را از بین ببرد.
ویتامین C نیز از ویتامین های محلول در آب است و به رادیکال های آزاد که در بخش 
مایع سلول ها وجود دارند حمله کرده و آنها را از بین می برد. بنابراین، فلفل دلمه ای با از 
بین بردن رادیکال های آزاد و مضر که به نوعی موجب تضعیف کلاژن می گردند از پوست 
دفاع می کند و پوستی سالم با بافتی محکم و چین و چروک کمتر به شما هدیه می دهد.

پوستی سالم و شاداب و رگ هایی سالم: آیا می دانید رادیکال های آزاد یکی از 
عوامل مهم ایجاد کلسترول در رگ های خونی بدن هستند؟ کلسترول موجود در خون به 
عروق خونی و سلول های عصبی آسیب می رساند. از طرفی لازمه داشتن پوستی جوان، 
سالم، زیبا، عروق خونی و سلول های عصبی سالم است، زیرا در صورت عدم سلامت 
رگ های خونی مجاور پوست، پوست نمی تواند مواد مغذی و مبارزه کننده با چین و چروک 
را از رگ های خونی دریافت کرده و علائم پیری پوست را به تأخیر بیندازد. انواع فلفل 
دلمه ای با رساندن ویتامین A و C لازم به بدن )دو ویتامین مبارزه کننده با رادیکال های 
آزاد( نه تنها با نابود کردن رادیکال های آزاد از پیری پوست جلوگیری می کند، بلکه سبب 
بهبود عملکرد عوامل غذا رساندن به پوست )رگ های خونی( نیز می گردد. فلفل دلمه ای 
نیز مانند گوجه فرنگی حاوی لیکوپن )مناسب برای سلامت پوست( بوده و از آنجایی که 
محلول در چربی است، می تواند در بافت هایی مانند بافت پوست که حاوی چربی و لیپید 
بالایی می باشد، موثر و با از بین بردن رادیکال های آزاد از آسیب رسیدن به پوست و ایجاد 

چین و چروک جلوگیری نماید.
فلفل دلمه ای و جلوگیری از شل شدن پوست: فلفل دارای آنتی اکسیدانی به نام 
لوتین )Lutein( و )zeadanthin( است که به جوان و سالم ماندن پوست کمک می کنند. 
تحقیقات نشان داده وجود این دو آنتی اکسیدانی در خون می تواند مانند یک کرم ضد آفتاب 
عمل کرده و پوست را از اشعه UVB نور آفتاب محافظت و از التهاب پوست و آسیب دیدن 
آن جلوگیری کند و در نتیجه مانع از ایجاد چین و چروک در پوست گردد. آنتی اکسیدان 
لوتین همچنین سبب افزایش خاصیت کشسانی پوست شده و نقش مهمی در جلوگیری 
از ایجاد چین و چروک دارد. زمانی که اخم می کنید و ابرو در هم می کشید، این عمل اگر 
دائما تکرار شود، چین و چروک در پوست ایجاد می گردد. آنتی اکسیدان »لوتین« با افزایش 
خاصیت کشسانی پوست از جمع شدن آن و ایجاد چین و چروک جلوگیری می کند. برخی 
پژوهشگران معتقدند ترکیبات لیکوپن که در فلفل دلمه ای قرمز رنگ وجود دارد، می تواند 
از شل شدن و افتادن پوست جلوگیری کرده و موجب سفتی پوست شود. در نتیجه مانع از 
ایجاد چین و چروک گردد. فلفل دلمه ای همچنین از سبزیجات آبدار و گوشتی است که می 
تواند به سلول های پوست آبرسانی کند. از آنجایی که آب از عناصر مهم و حیاتی سلول های 
پوست می باشد، مصرف فلفل دلمه ای به داشتن پوستی سفت، مرطوب و سالم کمک می 
کند؛ زیرا خشکی یکی از عوامل بروز چین و چروک در پوست می باشد. با مصرف انواع فلفل 
دلمه ای به جنگ چین و چروک های پوست خود بروید. فلفل دلمه ای را می توان به طرق 

مختلف در سالاد، پیتزا و پاستا مورد استفاده قرار داد.

تغذیه برای افراد مبتلا سوزش سر دل 
)ریفلاکس معده(

 
بیماری ریفلاکس یا سوزش سر دل )Heart burn( یکی از بیماری های رایجی است 
که اکثر افراد حداقل یک بار آن را در طول زندگی خود تجربه نموده اند و در بسیاری دیگر 
ریفلاکس به صورت چندین بار در هفته یا هر روز اتفاق می افتد. بروز ریفلاکس در مواقع 
زیادی رویت می گردد از جمله بعد از صرف غذا ، مواقع عصبانیت و استرس ، خواب و ... . 
امروز به بررسی این مشکل رایج و راهکار های تغذیه ای آن می پردازیم با ما همراه باشید.

 چرا اتفاق می افتد؟
معده دارای دو دریچه یا اسفنکتر می باشد دریچه ی ابتدایی که به نحوی دریچه تحتانی 
مری است )LES : Lower Esophagus Sphincter( که با باز شدن آن غذا وارد 
معده می شود و سپس با بسته شدن مانع خروج غذا و اسید معده می گردد و دریچه ی 
بعدی پیلور است که در انتهای معده قرار دارد و محل خروج غذا به سمت روده می باشد.

 در بیماری ریفلاکس دریچه تحتانی مری به دلایلی دچار اختلال عمل کرد می گردد که 
در نتیجه پس از صرف غذای یا شرایط عصبی محتویات اسیدی معده از معده خارج شده 
و سبب آسیب و سوزش مری می گردند که همان سوزش سر دل به آن اطلاق می گردد.

چگونه مدیریت کنیم؟
موارد متفاوتی سبب تحریک معده به ترشح اسید زیاد و همچنین شل شدن دریچه 
تحتانی مری می گردند که مدیریت و اجتناب از این موارد میتواند سبب جلوگیری از بروز 

سوزش سر دل و ریفلاکس گردد.
 کنترل چاقی و اضافه وزن : یکی از شایع ترین علل ریفلاکس چاقی و اضافه وزن است 
زیرا با افزایش فشار وارده به معده سبب کاهش مقاومت دریچه تحتانی معده شده و با صرف 

غذا این وضعیت وخیم تر می گردد. 
قطع مصرف سیگار و فرآورده های تنباکو: سیگار و سایر فرآورده های تنباکو سبب 
افزایش ترشح اسید معده می گردند از سوی دیگر اثر نیکوتین شبیه استیل کولین میانجی 
عصبی بوده که برای پذیرش غذا دریچه تحتانی مری را شل می نماید. بنابراین مصرف 
سیگار هم باعث شل شدن این دریچه هم باعث افزایش ترشح اسید شده و در نتیجه 

افزایش وخامت اوضاع می گردد.
 اجتناب از مصرف وعده های غذایی حجیم و سنگین: مصرف غذاهای سنگین و 
حجیم سبب افزایش اندازه معده شده در نتیجه کشش بالاتر معده و افزایش فشار وارده به 
دریچه فوقانی معده می گردد پس بنابراین ریسک شل شدن و عدم مقاومت دریچه بسیار 

بالاتر رفته و سوزش سر دل محتمل تر می باشد.
 اجتناب از مصرف وعده های غذایی چرب: چربی ها نسبت به سایر مواد غذایی 
بیش از همه سبب تاخیر در تخلیه معده می گردند. بنابراین ماندگاری بالاتر مواد غذایی در 

معده سبب افزایش ریسک بروز ریفلاکس و سوزش سر دل میگردد.
 مصرف مواد غذایی با منشا گیاهی: این مواد غذایی با داشتن میزان مناسب فیبر و 
ویتامین ها همچنین تخلیه سریع تر نسبت به سایر مواد غذایی میزان ترشح اسید را نیز 

کمتر تحریک کرده و مانع سوزش سر دل می گردند. 
مصرف وعده های غذایی کوچک و مکرر: یکی از بهترین راه های جلوگیری از 
سوزش سر دل تقسیم وعده های غذایی بزرگ به چندین وعده غذایی کوچک برای 

جلوگیری از انباشت و هضم راحت تر غذا می باشد.
 جویدن آدامس: بزاق دارای خاصیت قلیایی است به همین دلیل جویدن آدامس سبب 
افزایش ترشح بزاق و خنثی کردن مقداری از اسید معده می گردد همچنین کمک به 

استحکام دریچه تحتانی مری نیز می تواند با جویدن آدامس رخ دهد.
 دراز نکشیدن بلافاصله بعد از صرف وعده غذایی: با تغییر حالت از حالت عمودی 
به افقی فشار روی درچه تحتانی مری بالاتر رفته و نیاز به مقاومت بیشتری در این دریچه 
بروز پیدا می کند. بنابراین در افراد مستعد توصیه می شود بعد از صرف غذا از دراز کشیدن 

اجتناب گردد.
 نپوشیدن لباس تنگ: پوشیدن لباس تنگ و لباس هایی مانند گن ها سبب می شود 
فشار وارده به معده افزایش یابد و درصورت صرف غذا این فشار افزایش یافته و می تواند 

سبب بروز ریفلاکس گردد.
 اجتناب از مصرف نوشیدنی های الکلی و کافئینی: در افراد مبتلا به ریفلاکس که 
میزان ترشح اسید بسیار تعیین کننده می باشد مصرف نوشیدنی های الکلی ) خصوصا 
شراب و آبجو( به دلیل افزایش ترشح اسید معده و همچنین نوشیدنی های کافئینی به 
همین دلایل باید محدود گردد.    و در پایان اجتناب از مصرف هرگونه غذایی که سبب 
تحریک ترشح اسید معده یا بدتر شدن شرایط در شما می گردد این نوع غذاها فرد به 
فرد متفاوت می باشد مثلا در برخی مصرف نعنا یا نوشیدنی های شبیه به آن و در برخی 
سایر نوشیدنی های اسیدی و گاز دار.  در برخی مواقع در صورت پاسخ ندادن فرد به این 
مدیریت ها درمان دارویی مانند شربت های ضد اسید ، قرص های ضد ترشح اسید و یا 
حتی عمل جراحی مورد استفاده قرار می گیرد.برای افراد تحت دارو درمانی ممکن است 
کمبود عناصر خصوصا آهن و کلسیم به دلیل کاهش ترشح اسید معده رویت گردد بنابراین 

باید با فرد متخصص تغذیه در این زمینه مشاوره نمایید.

5 یکشنبه -هشتم آذر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3879

دانشمندان صربستانی موفق به ساخت یک میکروفون مبتنی بر گرافن شده اند که تقریبا ۳۲ 
برابر حساستر از میکروفون های با ساختار استاندارد مبتنی بر نیکل است.

 مارکو اسپاسنوویچ، یکی از مولفان این تحقیق از دانشگاه بلگراد اظهار کرد: ما می خواستیم 
نشان دهیم که گرافن با وجود اینکه ماده نوظهوری است، از کاربردهای بالقوه ای برای جهان 

واقعی برخوردار است.
وی افزود: با توجه به وزن سبک گرافن، قدرت مکانیکی بالا و انعطاف آن، می توان از این ماده 

به عنوان غشای صوتی بهره برد.
محققان یک غشای ارتعاشی از گرافن تولید کردند که صدا را به جریان تبدیل می کند.

غشای گرافن با ضخامت نزدیک به ۶0 لایه با استفاده از رسوب شیمیایی بخار بر روی یک 
فویل نیکل پرورش داده شد تا از کیفیت ثابت در سراسر نمونه اطمینان حاصل شود.

در طول تولید غشا، فویل نیکل کنار گذاشته شد وغشای گرافن برای مقایسه بجای آن قرار 
گرفت.

میکروفون جدید، 1۵ دسیبل حساسیت بیشتری از میکروفون های موجود تجاری نشان داد.
به گفته محققان، در حال حاضر موانع زیادی برای ساخت گرافن ارزان وجود دارد از این رو، 

میکروفون جدید را تنها باید یک طرح مفهومی دانست. 

پارچه های ضدمیکروبی با نانوذرات نقره ساخته شدند

جملات چاپ شده ای که تنها در آب خوانده می شوند
محققان سوئیسی با استفاده از فناوری سه بعدی موفق به چاپ جملاتی شده اند که تنها در 

آب قابل خواندن هستند.
 در گذشته ای دور برای انتقال پیام هایی که محرمانه بودند از کاغذها یا مواد منحصر به فردی 
استفاده می شد که تنها با تابیدن نور خورشید به آنها قابل خواندن بودند. تصور کنید امروز نیز 

برای انتقال مفاهیم بتوان از چنین عملکردی استفاده کرد.
محققان سوئیسی Drzach & Suchy موفق به استفاده از کاربرد جدیدی از فناوری چاپ 
سه بعدی شده اند. با استفاده از چاپگرهای سه بعدی می توان از عکس های ذخیره شده در 
رایانه، نمونه سه بعدی واقعی ساخت. تکنولوژی استفاده شده در چاپگرهای سه بعدی این امکان 
را به مصرف کنندگان می دهد تا از ماده های کامپوزیتی در طراحی های خود برای چاپ سه 

بعدی بهره ببرند.
دستگاه های چاپ سه بعدی به صورت تجاری در کشورهای مختلف صنعتی مورد استفاده قرار 
گرفته اند. امروزه برای ساخت ماکت ها یا تهیه قطعات دقیق و پیچیده از روش چاپ سه بعدی 

استفاده می شود که باعث افزایش سرعت و دقت در ساخت قطعات شده است.
در سال های اخیر و همزمان با رشد روز افزون فناوری چاپگرهای سه بعدی، برخی از محققان 
نظامی موفق به ساخت تفنگی با قابلیت شلیک شده اند. محققان در آرزوی روزی هستند که 

بتوانند با استفاده از چاپگرها به چاپ اعضای بدن بپردازند.
اما این بار محققان سوئیسی با الهام از سایه های ایجاد شده توسط حشرات آب پیما به راهکاری 
برای نقاشی حروف روی آب دست پیدا کرده اند. حروفی که تنها در آب قابل خواندن هستند. 
حشرات آب پیما وزن بدن خود را به گونه ای منتقل کنند که روی سطح آب قرار بگیرند. این 
حشرات با قرار گرفتن روی سطح آب نامرئی شده و تشخیص آنها از روی آب دشوار است و تنها 

با سایه ای که از آنها زیر آب به وجود می آید، قابل شناسایی هستند.
محققان در دهه های اخیر و با الهام از حشرات موفق به ساخت و استفاده از فناوری های 
جدید شده اند. محققان سوئیسی با الهام از حشرات آب پیما موفق به چاپ سه بعدی جملات 
هایکویی Haiku شده اند که تنها زمانی قابل خواندن هستند که روی سطح آب قرار گرفته و 

سایه کلمات از زیر آب قابل خواندن است.
این تیم تحقیقاتی در رابطه با هدف از انجام چنین پروژه ای می گوید : » ما در این پروژه به 

دنبال دسترسی به یک ساختار، شبکه یا توری با ارتفاع های متغییر بودیم که بتوان از روی سطح 
آب شناور بوده و در نقاط مخصوصی تغییر شکل دهد تا منجر به شکل گیری سایه شود. در حالی 

که سایر نقاط بالاتر از سطح آب قرار گرفته و نور را از خود عبور می دهند. «
هایکو، کوتاه ترین گونه شعری در جهان است که مبدع آن ژاپنی  ها هستند. هایکوها از 17 
مورا )Mora( تشکیل شده  اند و به ترتیب به صورت سه واحد پنج  تایی، هفت  تایی و پنج  تایی از 
پی هم می  آیند. هرچند که گاه هایکوها را دارای 17 هجا بر می  شمارند اما از لحاظ زبان  شناسی، 
هجا و مورا دو مفهوم متفاوت هستند و یک واکه بلند می  تواند از دو مورا تشکیل شود. وزن شعر 

هایکو بر پایه شمارش موراها تعیین می  شود.

بهبود عملکرد داروی ضدسرطان سیستم عصبی 
مرکزی با روش ابداعی محققان کشور

پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر موفق به شناسایی و معرفی روشی برای بهبود عملکرد 
و تاثیرگذاری داروی ضد سرطان سیستم عصبی مرکزی )گلیوبلاستوما( شدند.

عطیه حسینی، پژوهشگر این طرح یکی از چالش های دارورسانی به سلول های سرطانی 
را یافتن راهکار تمایز دادن سلول های سالم از بیمار ذکر کرد و گفت: یکی از راه ها بر مبنای 
گیرنده هایی است که در سطح سلول های سرطانی وجود دارند؛ اما مشکل اینجا بوده که این 

گیرنده ها بعضا در سلول های سالم هم وجود دارد.
وی افزود: اختصاصی نبودن گیرنده موجب می شود تا نانوذرات هدفمند همزمان به 

سلول های سالم هم آسیب برسانند.
حسینی گفت: در این طرح ما از روش خود سلول های سرطانی در نفوذ به سلول های سالم 
تقلید کردیم؛ به این شکل که سلول های سرطانی با فرستادن نانوذرات ویژه ای )اکسوزوم ها( به 
سطح سلول برخی گلبول های سفید )سلول های تی( موجبات مهار آنها و تضعیف سلول های 

ایمنی و نیز سرطانی شدن سلول های سالم را فراهم می کنند.
وی تصریح کرد: در این پژوهش با استفاده از تقلید زیستی اکسوزوم  ها و نرم افزار شبیه سازی 
دینامیک مولکولی موفق به شناسایی لیگاند اختصاصی ویژه ای در سلول های سرطانی سیستم 
اعصاب مرکزی )گلیوبلاستوما( شدیم و در گام بعدی و در آزمایشگاه بررسی های نرم افزاری 
روی سلول های زنده آزمایش شد و نشان داد که روش پیشنهادی موجب ورود مقدار زیادی 
داروی ضد سرطان به سلول های هدف می شود )جذب سلولی دارو 70~ ۶8.4 درصد نسبت به 
روش  های پیشین بیشتر بوده است( در حالی که سلول های سالم به علت نداشتن گیرنده مورد 
نظر، نانوذرات هدفمند شده را به مقدار بسیار کمی جذب می کنند که قابل چشم پوشی است.

تولید میکروفون فوق حساس با گرافن

نمونه هایی  نانوذرات،  از  بهره گیری  با  ایرانی  محققان 
آزمایشگاهی از پارچه های پشمی ضدمیکروبی ساخته اند که 

خاصیت خود را تا ۵ بار پس از شستشو حفظ می کند.
 ویژگی ضدباکتری نانوذرات نقره موجب شده تا علاقه  
زیادی به استفاده از  آن ها در حوزه های مختلف ایجاد شود. با 
توجه به ساختار شیمیایی و فیزیکی کالاهای پشمی که محل 
مناسبی برای رشد و تکثیر میکروب هاست، به کارگیری این 
نانوذرات می تواند به ایجاد خواص ضد میکروبی در کالا کمک 
کند. از طرفی استفاده از ترکیبات گیاهی زیست سازگار جهت 
تولید نانوذرات نقره، گامی مؤثر در ایمن سازی فرآیند و کاربرد 

نهایی محصول خواهد بود.
مجید نصیری برومند، یکی از محققان این طرح عنوان کرد: 
هدف از انجام این کار، دستیابی به روشی دوستدار محیط 
زیست برای ساخت و استفاده از نانوذرات نقره در صنعت 
قالیبافی بوده است تا بتوان ویژگی ضد باکتری را در محصول 

تولید شده  نهایی به وجود آورد.
وی با بیان اینکه در این طرح از پوست انار به عنوان ماده  

احیاکننده در فرایند ساخت نانوذرات نقره استفاده شده است، 
گفت: نتایج تحقیقاتمان نشان داد که رنگزای استخراج شده 
از پوست انار قابلیت سنتز نانوذرات نقره را دارد، لذا استفاده 
از این روش می تواند باعث کاهش استفاده از احیاکننده های 
شیمیایی در سنتز این نانوذرات و طبیعتاً کمک به جلوگیری 

از آلودگی زیست محیطی شود.
به گفته وی، از آنجا که نانوذرات سنتز شده پس از بارگذاری 
بر نمونه های الیاف پشمی، ویژگی ضدمیکروبی خوبی را ایجاد 
کرده اند، بنابراین قالی های بافته شده از چنین الیاف پشمی 
ضد میکروب بوده و باکتری بر سطح آن ها رشد نخواهد 

داشت.
انجام  با  توان  می  کرد:  خاطرنشان  برومند  نصیری 
آزمایش های تکمیلی و دستیابی به تولید انبوه چنین پارچه ها 
و الیافی، در صنعت فرش دستبافت و نیز ساخت منسوجات 

پزشکی استفاده کرد.
وی با بیان اینکه در مطالعات صورت گرفته از عصاره  رنگزای 
طبیعی پوست انار به عنوان احیاکننده، پایدارکننده و نیترات 

نقره به عنوان پیش ماده در سنتز نانوذرات نقره استفاده شده 
است، عنوان کرد: در این راستا انتخاب عوامل بهینه در سنتز 
نانوذرات بر اساس حصول ویژگی ضد میکروبی نیز انجام شد. 
 UV-Vis، « همچنین نانوذرات سنتز شده به روش های

TEM و DLS  « مورد ارزیابی قرار گرفتند.
به گفته وی، فعالیت ضدباکتری این نانو ذرات نیز در مقابل 
باکتری »اشرشیاکولی« بررسی شد که پارچه های پشمی خام 
و رنگرزی شده با رنگزاهای طبیعی و نانوذرات سنتزی به روش 
رمق کشی بارگذاری شدند و ساختار آن ها تحت آزمون های» 

SEM و EDX « قرار گرفت.
وی افزود: طبق نتایج، پارچه های عمل شده با نانوذرات نقره 
که سنتز شدند، نسبت کم رنگزا و ویژگی ضد باکتری داشته 
و اثر محسوسی روی رنگ نمونه ها ندارند. از طرفی نمونه های 
پارچه حتی پس از ۵ بار شستشو خواص ضدباکتری خود را 
به خوبی حفظ می کنند. همچنین کاهش» pH « و افزایش 
دمای محیط سبب بهبود رمق کشی نانوذرات نقره سنتز شده 

روی پشم می شوند.

مواد شیمیایی ظروف تفلون
 عامل اضافه وزن کودکان

طبق مطالعه اخیر پژوهشگران، مواد شیمیایی موجود در روکش تفلون ظروف نچسب 
با طیف وسیعی از بیماری ها مرتبط است.

 طبق تحقیق جدید دانشگاه براون آمریکا، یکی از مواد شیمیایی اصلی مورد استفاده 
در تفلون، پرفلورواوکتانوئیک اسید )PFOA( است که با افزایش چربی بدن و اضافه وزن 
سریع تر در کودکانی که مادرشان در طول دوران بارداری بیشتر در معرض این ماده بوده 

اند، مرتبط است.
در مطالعات قبلی، ارتباط بین قرارگیری در معرض PFOA با سرطان های کلیه و 
مثانه به اثبات رسیده بود. در این مطالعه جدید، کودکان بین ۲ تا 8 سال به مدت ۶ سال 
مورد بررسی قرار گرفتند. کودکان مادرانی که بیشتر در معرض این ماده قرار گرفته بودند، 
1.1 کیلوگرم نسبت به همسالان خود در سن 8 سالگی اضافه وزن داشتند. محققان یکی 
از علل چاقی را ماده ایی موسوم به »ابُسوژن« می دانند. این ماده شیمیایی صنعتی موجب 
اختلال در روند عادی عملکرد متابولیسمی بدن شده و افراد را بیشتر مستعد چاقی و 

اضافه وزن می کند. PFOA هم نوعی ابُسوژن محسوب می شود.

ارتباط اختلال بینایی و ابتلا به بیماری قلبی
طبق یک گزارش جدید موردی، مشکلات مربوط به بینایی گاهی اوقات می توانند تنها 

دلیل فرد مبتلا به شرایط حاد قلبی- عروقی باشد.
چشم پزشک دانشگاه کاپودیستریان آتن در یونان، در این باره می گوید: »ما زمانی با این 
مورد مواجه شدیم که مردی 77 ساله در یونان با مشکل تاری دید در چشم راست خود 
مراجعه نمود. بررسی چشم وی نشان داد که دید مرد خوب است و فشار درون چشم ها 
هم خوب بود.« وی در ادامه می افزاید: »با بررسی دقیق مردمک چشم وی مشخص شد 
که لخته خون مانع از ورود خون به عروق خونی شبکیه چشم می شود.« به گفته دکتر 
»الیاس گرگلاس«، چشم پزشک دیگری از دانشگاه کاپودیستریان، »این لخته های خون 
معمولا از جنس کلسترول و مجموعه ایی از پلاکت های خونی هستند. در این بیمار، این 
لخته مربوط به شریان سبات بود. شریان سبات وظیفه انتقال خون به سر و گردن را به 
عهده دارد. به خاطر وجود این لخته خون، عروق خونی شبکیه مسدود شده و خون وارد 
این قسمت نمی شد. در نتیجه فرد با تاری چشم مواجه می شود« به گفته پزشکان این 
مطالعه، این نمونه می تواند موکد این مطلب باشد که علائم بینایی علامت هشداردهنده 
مشکلات قلبی-عروقی هستند. این مرد 77 ساله مشکل بینایی نداشت، اما مبتلا به 

کلسترول بالا بوده و از پنج سال پیش، داروهای استاتین مصرف می نمود.

فواید چای سبز و کاکائو 
در مقابله با عوارض دیابت

بر اساس یک مطالعه جدید، کاکائو و چای سبز به مقابله با عوارض دیابت کمک 
می کنند . 

 طبق مطالعه دانشمندان برزیلی، کاکائو و چای سبز حاوی موادی هستند که می توانند 
به پیشگیری و درمان مشکلات کلیوی یا اختلالات چشمی ناشی از دیابت کمک کنند.

به گفته این دانشمندان، کاکائو و چای سبز به کاهش مرگ سلول های پودوسیت که 
مانع ورود پروتئین ها به ادرار می شود، کمک می کند. چای سبز حاوی پلی فنول ها 

و کاکائو حاوی تئوبرومین است که به کاهش تاثیرات بیماری دیابت کمک می کنند.
»خوزه لوپس دی فاریا«، از دانشگاه دولتی کامپیناس برزیل، در این باره می گوید: 
»انتقال آلبومین )نوعی پروتئین ساده( به ادرار علت اصلی نارسایی کلیه در بیمار مبتلا به 
دیابت است. مطالعه ما نشان می دهد که مواد موجود در کاکائو و چای سبز موجب کاهش 
مرگ پودوسیت ها می شود. سلول های پودوسیت نقش مهمی در محدود کردن انتقال 
پروتئین به ادرار دارند.«این آزمایش بر روی موش های مبتلا به دیابت و بر روی سلول های 
گرفته شده از بافت های انسانی و موش انجام شد. محققان در محیط آزمایشگاه غلظت 

بالای گلوکز را به این بافت ها تزریق نمودند تا شرایط دیابت را شبیه سازی نمایند.
البته پیش از این تاثیرات ضداکسایشی و ضدالتهابی این دو ماده به اثبات رسیده بود. 
چای سبز نقش مهمی در حفاظت از بدن در مقابل بیماری های قلبی-عروقی دارد و 

کاکائو موجب کاهش فشار خون سیستولیک می شود.

 وقتی دانشجو بودم، یک مشکل داشتم ) که دیگر ندارم( 
خیلی لاغر بودم. مردم و مخصوصا دوستانم انگار بابت این 
موضوع زیاد از من خوششان نمی آمد. البته دلیل هم 

داشت، بیشتر اوقات خسته، دلواپس و حساس بودم.
صرف نظر از اینکه چقدر شلوار جینم خوب در پایم 
زندگی  کیفیت  بردن  بالا  برای  دانستم  می  می ایستاد، 
چاره ای جز اضافه کردن وزن ندارم. حالا چندین سال 
است که در وزن سلامت خود را ثابت نگه داشته ام، اولین 
کسی نیستم که چنین مبارزه ای را پیروز شده، افراد زیادی 
هستند که می خواهند وزن اضافه کنند تا دیگر همیشه 
احساس خستگی نکنند، و یا فقط می خواهند به وزن 

طبیعی و شکل اصلی بدن خود برسند.
 در ادامه توصیه ها و اطلاعاتی را در اختیارتان قرار 
می دهم که بتوانید در مسیر اضافه کردن وزن از آنها 

استفاده کنید.
مشکلات کمبود وزن

به  افراد لاغر  دارد که چرا  فراوانی وجود  تئوری های 
صورت طبیعی، چنین بدنی دارند. از ژنتیک تا زودتر سیر 
شدن ) بعضی افراد سریعتر سیر می شوند، و همین باعث 

می شودکمتر غذا بخورند ( و کلی نظریه دیگر.
جا دارد که اینجا بگویم اگر کسی کمبود وزن دارد به این 
 BMI معنا نیست که دچار اختلالات تغذیه ایست. اگر
شخصی کمتر از 18.۵ باشد پس از کمبود وزن رنج می برد.

بیشتر سایت هایی که محاسبه ی BMI را ارائه می دهند 
در ادامه نکاتی برای کاهش وزن می آورند و هیچکدام 
تشخیص نمی دهند که شاید شخصی کمبود وزن داشته 
باشد و به دنبال اضافه کردن وزن است. شاید دلیلش در 

اقلیت بودن افراد لاغر است.
دلیل کمبود وزن هرچه باشد، مردم گاهی اهمیت اضافه 
کردن وزن برای سلامت چنین افرادی را نادیده می گیرند.

اینکه گفته می شود هیچکس نمی تواند به صورت 
طبیعی لاغر باشد کلیشه است و همین باعث تبعیض 
برای افراد لاغر شده خطری که سلامت افراد لاغر را تهدید 

می کنند به همان اندازه یک فرد چاق است.
دچار کمبود وزن بودن با تاثیرات منفی روی سلامت 
همراه است، از جمله کمبود انرژی، کمبود مواد مغذی، 
سیستم ایمنی ضعیف، پوکی استخوان، و در خانم ها، از 

دست دادن عملکرد قاعدگی، و مشکلات دوران بارداری.
 برای شروع هرگونه برنامه غذایی یا ورزشی، بهتر است 

ابتدا با یک پزشک یا متخصص تغذیه مشورت کنید.
 یک پزشک حتی می تواند کمک کند دیگر مشکلات 
سلامتی که باعث کمبود وزن شده شناسایی و معالجه 
شوند، از جمله مشکلات تیروئیدی، انگل یا اختلالات تغذیه 
ای. من بعد از صحبت با پزشک چنین راهنمایی را از او 

دریافت کردم، و این راهنما کمک کرد وزن اضافه کنم
داشته  خود  برای  غذایی  یادداشت  دفترچه   -1

باشید
به مدت دو هفته آنچه می خورید و زمان خوردنتان را 
سازمان دهی کنید، تا بیشتر با عادات غذایی خود آشنا 
شوید و بتوانید جاهایی را برای اضافه کردن کالری پیدا 

کنید.
 ) اگر در تلاش هستید که عادات غذایی خود را تغییر 
دهید باید صبور باشید چون این کار فرآیندی است زمان بر 
( برای دریافت برنامه ای کامل و متعادل می توانید از برنامه 

به اندام استفاده کنید.
2- اضافه کنید

در ابتدا سعی کنید با روزی ۲00 کالری اضافی کارتان را 

شروع کنید، بالا یا پایین بودن این مقدار بسته به نتیجه ای 
دارد که می خواهید بگیرید.

مقدار متابولیسم پایه یا مقدار کالری که بدنتان روزانه در 
حالت استراحت می سوزاند را بدانید، این کار کمک می کند 
بتوانید مقدار کالری مود نظر را طوری تنظیم کنید که منجر 
به اضافه کردن وزن شود. همین که به این رقم دست پیدا 
کردید می توانید به مرور کالری مصرفی خود را اضافه کنید 

و ببینید که بدنتان چگونه جواب می دهد.
3- روی کیفیت تمرکز کنید، نه مقدار

حتی زمانی که تلاش دارید وزن اضافه کنید، تمام روز 
همبرگر، چیپس و غذای سرخ کرده خوردن برای بدن 
خوب نیست. به جای این کار از تمام گروه های غذایی 
مواردی انتخاب کنید که از نظر مواد مغذی غنی هستند. 
انتخاب درست شامل غلات کامل مانند پاستا سبوس دار، 

میوه و سبزیجات، آجیل، و پروتئین می شود.
4- دفعات غذا خوردن را بیشتر کنید

و هرگز وعده را جا نندازید! وقتی کالری وعده ها را بالا 
می برید به سادگی احساس سیری می کنید، تغییر در 
مقدار غذای دریافتی می تواند باعث بروز مشکلات گوارشی 
و یا حتی آکنه شود. با اضافه کردن وعده های غذایی کار 
دستگاه گوارش را ساده کنید، مثلا می توانید ۶ تا 7 وعده 

در روز غذا مصرف کنید.
5- هوشمندانه میان وعده انتخاب کنید

میان وعده کمک می کند در وعده های اصلی خوردن 
زیاد اذیتتان نکند. موارد سرشار از کالری مانند آجیل، پنیر، 
میوه خشک، ماست و میوه، و کراکر های سبوس دار به 
همراه کره بادام زمینی و حموس استفاده کنید. اگر مدتی 
از خانه دور می شوید میان وعده هایی را با خود به همراه 

ببرید که بشود استفاده کرد.
6- قبل از رفتن به رختخواب غذا میل کنید

بسیاری از ترمیم ها و تجدید هایی که بدن برای خود 
انجام می دهد زمانی است که در خواب هستیم، پس 
خوردن غذا قبل از خوابیدن مواد مغذی مورد نیاز برای 
انجام کار را به بدن می رساند. میوه، سبزیجات، گوشت 

بدون چربی یا پنیر گزینه های مناسبی هستند.
7- بنوشید

به جای نوشابه رژیمی و دیگر نوشیدنی های کم کالری، 

دیگر نوشیدنی های پرکالری مانند اسموتی و آب میوه های 
سالم را انتخاب کنید.این نوشیدنی ها را بین وعده های 
اصلی استفاده کنید چون استفاده این موارد کنار وعده ی 
اصلی باعث می شود زود سیر شوید و مقدار زیادی کالری 

را از دست بدهید.
8- روتین ورزشی خود را تنظیم کنید

به جای فعالیت هایی که ضربان قلبتان را بالا می برد 
روی تمرینات قدرتی تمرکز کنید. تمرینات قدرتی به 
رشد عضلانی و در نهایت اضافه شدن وزن کمک می کند. 
اما فراموش نکنید که باید پروتئین استفاده کنید )منابع 
پروتئین خوب عبارتند از، گوشت مرغ، تخم مرغ، لوبیاها، 
عدس و کره بادام زمینی ( این میان وعده پروتئینی را 4۵ 
دقیقه بعد از ورزش استفاده کنید تا سریع ریکاوری شوید.

9- اهداف قابل دسترس تعیین کنید
به خاطر داشته باشید که باید صبور بود، درست مانند 
کاهش وزن، اضافه کردن وزن نیز زمان بر خواهد بود و 
حتی شاید زمان بیشتری از کاهش وزن بخواهد. اضافه 
کردن وزن شاید چند سال طول بکشد پس اگر می بینید 
که خیلی سریع وزن اضافه نمی کنید امیدتان را از دست 

ندهید.
متناسب با برنامه ای که در پیش گرفته اید برای خود 
هدف تعیین کنید و مواظب باشید اهداف غیر قابل دسترس 
نباشند چون از دست دادن روحیه برابر است با شکست. 
وقتی بتوانید به اهداف برسید امیدتان به موفقیت نیز بیشتر 
خواهد شد و همان انگیزه اولیه برای اضافه کردن وزن و 

رسیدن به حالت طبیعی حفظ می شود.
10- کمک بگیرید

داشتن سیستم حمایتی قدرتمند در طول فرآیند اضافه 
کردن وزن بسیار مهم است. این حمایت هم به رژیم گیرنده 
کمک می کند وزن مورد نیاز را اضافه کند و هم از نظر 
احساسی او را تامین می کند. یکی از راه هایی که به انگیزه 
کمک می کند این است که جلوی آینه بایستید و بدن 

جدیدی که خواهید داشت را به ذهن بیاورید.
11- خوب لباس بپوشید

داشتن احساس خوب درباره ظاهر خود را کنار نگذارید. 
با خود مهربان باشید و لباس هایی به تن کنید که احساس 

خوبی به شما می دهند، مهم نیست چه وزنی دارید.

دید بدون نقص تا پایان عمر با لنز بیونیکی جدید

یک شرکت آمریکایی نوعی لنز بیونیکی طراحی کرده که مدعی است کاشت آن بدون درد 
بوده و برای همیشه فرد را به عینک بی نیاز خواهد کرد.

 Ocumetics Technology که توسط دکتر گارث وب از شرکت Ocumetics لنز 
طراحی شده، دیدی فراتر از حالت استاندارد ۲0-۲0 ارائه کرده و به بیماران اجازه خواهد داد 

تا سه برابر بهتر ببینند.
این لنز بیونیکی که اوایل سال جاری در یک کنفرانس جراحی انکساری و آب مروارید معرفی 

شد، پس از هشت سال تحقیق و آزمایش ساخته شده است.
این پروژه با بودجه سه میلیون دلار برای تحقیقات، ثبت اختراع بین المللی و آزمایشات انجام 

شده است.
به گفته وب، همه افراد با این رویکرد که تنها هشت دقیقه طول کشیده و بدون درد است، 

می توانند بینایی فوق العاده را تجربه کنند.
لنز Ocumetics بجای عملکرد مشابه لنزهای بینایی، مانند عمل جراحی مروارید عمل 
کرده و به عدسی طبیعی چشم می چسبد. این رویکرد را می توان بطور سرپایی انجام داد و 
شامل ریختن محلول سالین به همراه لنز درون چشم توسط یک سرنگ است. لنز تا شده پس 

از 10 ثانیه باز می شود و بر روی عدسی چشم قرار می گیرد.
به گفته وب، بلافاصله پس از انجام این کار، دید بطور کامل تصحیح می شود و بیماران 

می توانند بطور واضحتری ببینند.
بیمارانی که از کاشت لنز بیونیک استفاده می کنند، در آینده در برابر آب مروارید ایمن هستند 
و عدسی طبیعی چشمانشان تقویت می شود. این رویکرد همچنین از جراحی لیزر ایمنتر بوده و 

لنز تنها توسط محلول سالین درون چشم قرار می گیرد.  

وزن اضافه کنید اما از راه سالم

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای یاسر مفیدی اصل بموجب وکالت شماره 4070۳-1۹/08/1۳۹4 دفتر ۲۹ 
قم با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت دفترچه 
است ششدانگ پلاک 11۲۳0/8۹ اصلی بخش 1 صفحه ۵۵۲ و دفتر 18۶ ذیل 
ثبت ۲۶07۵ بنام احمد رضوی برقعی ثبت و صادره و تسلیم شده ، سپس برابر 
سند قطعی  404۳4-۲۹/0۲/1۳7۹ دفتر 14 قم به حمید بهرمند منتقل شده 
است و بموجب سند رهنی 8۹۵۶0- و ۹71۵0 -84/0۹/4/84/0۹/۶ دفتر ۵ قم 
در رهن بانک ملی میباشد که نامبرده اعلام داشته که سند مالکیت در اثر اسباب 
کشی مفقود گردیده . لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 1۲0 آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید 
اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر 

نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 



اجتماعی 6

چرا شاد نیستیم؟
چند سال قبل کشور یونان که درآمد سرانه پایینی هم دارد، شادترین کشور دنیا شناخته 
شد و کشور ما از این نظر جزء آخرین کشورها بود. شاید شاد نبودن ایرانی ها این سوءتفاهم 
را ایجاد کند که در ایران اختلالات روان پزشکی مانند افسردگی خیلی زیاد است و به همین 

دلیل مردم شاد نیستند. 
  این موضوع بارها و بارها مورد بحث قرار گرفته و نتیجه این بوده که میزان شیوع مشکلات 
روان پزشکی مانند افسردگی یا اختلالات اضطرابی در ایران بیشتر از کشورهای دیگر نیست 
و شیوع این دو اختلال با مردم سایر نقاط دنیا تقریبا برابر است اما چرا مردم کشور ما غمگین 
هستند و چرا به خودشان انگ افسردگی می زنند، در حالی که همین افراد اگر از نظر علمی 

بررسی شوند اختلال افسردگی در بسیاری از آنها رد می شود؟
ش��ادی در انس��ان ها ارتباط تنگاتنگی با رضایت مندی در زندگی دارد. سال هاست که 
به این مفهوم در کشور ما اهمیت داده نشده و رضایت نداشتن از زندگی به صورت غم و 
اندوه و شاد نبودن نمود پیدا کرده و تبعات آن نیز ممکن است با اختلالات روان پزشکی و 
فرهنگی و اجتماعی همراه شود. عوامل متعددی در بحث رضایت مندی از زندگی دخیل 
هستند. رضایت مندی به شرایط اقتصادی و مالی، اجتماعی، رابطه زناشویی، مسکن، ظاهر 
و چهره، قد و هیکل، تعداد فرزندان، جنس فرزندان، آب و هوای کشور و ده ها عامل دیگر 

بستگی دارد.
چرا شاد نیستیم؟

1- در کشور ما عامل فرهنگی قوی تر از بقیه عوامل عمل می کند. ما در کشوری زندگی 
می کنیم که غم و اندوه یک عامل مثبت محسوب می شود. فرهنگ غم خیلی وقت است 
که در کشور ما سایه افکنده است. در فرهنگ ما خندیدن زیاد نشانه سبکسری و جلف بودن 
تلقی می شود و انسان جدی کسی است که اخمو باشد و به ندرت بخندد. این فرهنگ حتی 

در باورهای مذهبی برخی از مردم ما هم به غلط نفوذ کرده است.
۲- علت دیگر شاد نبودن مردم کشور ما تربیتی است که متاسفانه از نسلی به نسل دیگر 
منتقل می شود. مشکلات متعدد در طول سالیان باعث شده مردم هیچ گاه از شرایط زندگی 
خود راضی نباش��ند و والدین ناراضی این نارضایتی را به فرزندان خود آموزش می دهند. 
نارضایتی آنقدر در وجود ایرانی ها ریشه دوانده که به سریال ها و تئاترها هم رسیده و سریال 
ها و برنامه های تلویزیونی ما مضمون غمگینی دارند. به سریال های طنز، مثبت نگاه نمی 
کنیم. هنرپیشه کمدی یا کارگردان کمدی را جدی نمی گیریم یا آنها را سبک می دانیم. 

فیلم هایی که مورد توجه قرار می گیرند، فیلم های درام و جدی هستند.
۳- در طول تاریخ جنگ های زیادی را تجربه کرده و تغییرات حکومتی زیادی را دیده 
ایم. جنگ و ناملایمات اجتماعی باعث نگرانی و بی ثباتی در زندگی و کاهش رضایت مندی 

در انسان ها می شود.
4- مس��ئولان دولتی ما نیز به ش��اد نبودن ایرانی ها و بی اعتمادی آنها به دولت واقف 
هستند. مشکلات اقتصادی در ایران یکی از مهم ترین دلیل نارضایتی مردم است. شرایط 
بد اقتصادی در این دهه اخیر باعث شده مردم خوشبختی و رضایت در زندگی را مشروط 
به داشتن پول بدانند اما این جمله را همین مردم بارها تکرار کرده اند که قبلا پول نداشتیم 

ولی شادتر بودیم.
۵- پژوهش های زیادی درباره نقش شادی در جامعه، تاثیر آن روی سیستم ایمنی بدن، 
اثر آن روی عضلات صورت و تاثیر روی اطرافیان انجام شده است. حتی در دین ما روی این 
ام مهم تاکید شده که مومن کسی است که خوشرو باشد اما سوالی که مطرح می شود این 
است که چرا در طول سال ها این فرهنگ جا افتاده که خندیدن عمل زیبایی نیست و فردی 

که می خندد الکی خوش است و چندان انسان فهمیده ای نیست؟!
چگونه می توان شادتر بود؟

1- سیستم اقتصادی معیوب در کشور ما همه چیز را به شکل پول نشان می دهد. این 
سیستم معیوب باید اصلاح شود. اگر مردم مشکل اقتصادی نداشته باشند، می توانند به 
جنبه های دیگری از رضایت مندی مثل رابطه زناش��ویی، مسافرت، ورزش، پارک رفتن، 

فرهنگ و ادبیات و… بپردازند.
۲- مسائل سیاسی و اقتصادی در تمام روابط بین کشورها تاثیرگذار است؛ مثلا در حالی 
که ریزگردها از سوی عراق به ایران وارد می شود و مردم ایلام و خوزستان و… زیر گرد و 
غبار مانده اند و طبیعتا رضایتشان از زندگی کاهش یافته، باز هم نمی توان از کشور عراق 
با اوضاعی که دارد، انتظار مساعدت و همکاری در زمینه حل این مشکل زیست محیطی 

داشت.
۳- تقریبا همه چیز به سیاست گره خورده و بسیاری از مردم کشور ما سیاست زده شده اند. 
هر جا می نشینند از سیاست، تورم، قیمت ملک و ارز و… حرف می زنند. در حالی که 
این حرف ها دردی را دوا نمی کند. این حرف ها معمولا ناامیدکننده است و شایعات مالی 
اقتصادی و سیاسی باعث ترس و نگرانی و غم مردم می شود. لطیفه های ما نیز تغییر کرده 
و حول و حوش اختلاس و بانک و سیاست است. مسائل اقتصادی و سیاسی آنقدر در تار و 
پود مردم ما تنیده شده که موضوع های دیگر، جایی در بحث ها و گفت و گوهایشان ندارد. 

باید تلاش کرد تا ذهن مردم به موضوع های دیگری معطوف شود.
4- برنامه های شاد باید افزایش پیدا کند و اجازه هنرنمایی را به هنرمندان بدهیم. باید 
محیط شادی را در مدارس برای دانش آموزان فراهم کنیم و به بچه ها بگوییم خندیدن 

ایرادی ندارد؛ خنده جای خودش گریه هم جای خودش.
۵- فرهنگ رضایت داشتن از زندگی را باید آموزش دهیم. رضایت داشتن به معنای قناعت 
و توسری خوردن نیست اما توقع زیاده از حد نیز مخرب است. حد تعادل را باید نگه داشت. 

برای زندگی باید تلاش کرد اما باید به آنچه که داریم قانع باشیم و حرص نزنیم.
۶- مردم ما نگران آینده هستند و همیشه در حال پس انداز کردن پول. یکی از بزرگ ترین 
مشکلات جوانان فکر و برنامه ریزی برای آینده ای است که هنوز از راه نرسیده. با نگرانی 
درباره آینده مشکل حل نمی شود و فقط یک انسان سالم می تواند برای آینده برنامه ریزی 
کند. جوان ایرانی برای آینده پول لازم ندارد، بلکه به کار نیاز دارد. کار باعث امنیت او در 
زندگی می شود. جوانان برای شاد زیستن باید مطمئن شوند اگر درس بخوانند و مهارت های 
فردی شان را بالا ببرند کار خوبی در انتظارشان خواهد بود. امنیت روانی با پس انداز کردن 
پول به دست نمی آید. اعتماد امنیت به وجود می آورد و امنیت مهم ترین عامل رضایت 
مندی و شادی در زندگی است. ما زمان حال را کاملا فراموش کرده ایم و اصلا از آن لذت 
نمی بریم. 7- فرهنگ سازی باید ادامه دار باشد. اگر برنامه ای مانند خندوانه باعث شادی و 
نشاط بین مردم می شود، سایر کارگردانان و هنرمندان به ساختن چنین فیلم ها و سریال 

هایی تشویق شوند و از سوی دولت و صدا و سیما مورد حمایت قرار گیرند.
8- شاد بودن به امکانات هم نیاز دارد. البته دولت تا حدودی چنین امکاناتی را برای مردم 
فراهم کرده است. مثلا شهرداری تهران نقاطی را در نظر گرفته که شب ها خانواده ها بتوانند 

به آنجا بروند و دور هم شاد باشند ولی مراکز تفریحی باید گسترش پیدا کند.
نقش رسانه در شادی مردم

پیش از این برنامه ای با عنوان خندوانه که خیلی مورد توجه قرار گرفت، پخش شد. این 
برنامه ابتدا در شبکه نسیم که کم بیننده هم هست پخش می شد و به عنوان برنامه ای 
نه چندان دلچسب مطرح بود و مسئولان هم جرات و جسارت پخش آن را از شبکه های 
اصلی و سراسری 1 و ۲ و ۳ نداشتند. ولی مدتی بعد متوجه شدند این برنامه مورد توجه 
قرار گرفته و نیاز مردم به خنده و ش��ادی جدید اس��ت. در دوران رکود اقتصادی آمریکا 
بین سال های 1۹۳0 تا 1۹۳۹ میلادی، بهترین کمدی های کلاسیک سینما ساخته شد. 
کارگردان های بزرگ تاریخ سینما به سفارش دولت سعی می کردند با ساختن فیلم های 
ش��اد مردم را سرگرم کنند تا در فکر مش��کلات اقتصادی خود غرق نشوند. خندیدن به 
فیلم های کمدی باعث می شود مردم انگیزه بیشتری نسبت به زندگی پیدا کنند و امیدوارتر 
شوند ولی با وجود مشکلات اقتصادی عدیده مردم ایران، فیلم مفرح در سینما و تلویزیون 

ما خیلی کم است..

معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
جامعه حساسیت خود را نسبت به »اعتیاد«

 از دست داده است 
معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه نشر اخبار و اطلاعات 
غلط باعث حساسیت زدایی می شود و کتمان واقعیت ما را نسبت به خطراتی که در جامعه 
هست غافل می کند، گفت: به عنوان مثال جامعه حساسیت خود را درخصوص اعتیاد از 
دس��ت داده اس��ت زیرا آمارها متناقض اند و بعضا از یک تا هشت میلیون نفر معتاد اعلام 

می شود. 
احمد میدری از نبود مرجع مشخص برای اعلام آمار آسیب های اجتماعی گلایه و اظهار 
کرد: چندی پیش اخباری مبنی بر نوزادان اجاره ای و ... منتش��ر ش��د. متاسفانه در ایران 

دستگاه های مختلف آمار می دهند و مسئول اعلام آمارها مشخص نیست. 
وی اف��زود: این موض��وع که چه تعداد از افراد در جامعه دچار آس��یب های اجتماعی اند 
برآوردهای مختلفی دارد و فارغ از اینکه بعد مثبتی دارد و ما را از آسیب های موجود آگاه 
می کند، اما در نهایت باعث دور ش��دن از واقعیات می ش��ود و می تواند ابعاد و گستردگی 
موضوعات مبتلابه را پنهان کند. آیا اکنون مشخص است که ابعاد تن فروشی، فرزند فروشی 
یا کودک آزاری چقدر است؟  معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان 
اینکه در پیشرفته ترین جوامع هم پدیده هایی از این دست وجود دارد و شاید جامعه ای را 
نتوان یافت که در آن خبری از آسیب های اجتماعی نباشد، گفت: بهتر است اجازه بدهیم 
آمارهایی که جرم محسوب می شوند را ناجا و پزشکی قانونی اعلام کنند، زیرا نشر اخبار و 
اطلاعات غلط باعث حساسیت زدایی می شود و کتمان واقعیت ما را نسبت به خطراتی که 
در جامعه هس��ت غافل می کند.  میدری افزود: به عنوان مثال جامعه حساسیت خود را 
درخصوص اعتیاد از دست داده است زیرا آمارها متناقض اند و بعضا از یک تا هشت میلیون 

نفر معتاد اعلام می شود. 
وی ب��ا بی��ان اینکه در حوزه کودکان نیز آمارها تا 10 برابر تورش دارد، عنوان کرد: وقتی 
آمار کودکان بازمانده از تحصیل را بر حسب کدملی شناسایی کردیم، مشخص شد کمتر از 
۲00 هزار کودک بازمانده از تحصیل داریم. البته خلاء موجود در این زمینه وجود کودکان 
فاقد هویت است.  معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد : از سال 
گذش��ته نهضت سوادآموزی و آموزش و پرورش در قالب طرح انسداد مبادی بیسوادی با 

کمک خیرین بخش قابل توجهی از این کودکان را به مدرسه بازگردانده اند. 

چگونگی جلوگیری از کابوس دیدن کودکان
می گویند خوابیدن یکی از بهترین نعمت هایی است که در اختیار انسان قرار گرفته 
است چون باعث می شود انسان جانی تازه و انرژی دوباره ای به دست آورد اما همین 
خواب های رنگارنگی که می بینیم، گاهی برایمان لذت بخش هستند و گاهی ترسناک.به   
نسرین امیری، فوق تخصص روانپزشکی کودک و نوجوان و عضو هیات علمی دانشگاه علوم 
بهزیستی و توانبخشی درباره حقیقت خواب و رؤیا در دوران کودکی پاسخگوی سوال هایی 

شده است. 
 رویا و خواب یا با یکدیگر تفاوتی دارند؟ – بله، آنها کاملا ۲ مقوله جدا از هم هستند 
اما اکثر افراد آنها را یکی می دانند. خواب زمانی اتفاق می افتد که کودک واقعا تصاویری را 
دیده است در حالی که رویا بخشی از فانتزی و تخیل ذهنی کودک است. وقتی بچه ها از 

رویاهایشان حرف می زنند در واقع مسئله ای را در ذهن شان پرورش می دهند. 
کودکان از چه زمانی واقعا خواب می بینند؟ – به طور دقیق نمی شود سن خاصی را 
مثال زد، اما می توان حدس زد که کودکان ۲ تا ۳ ساله که در بیداری از رویاهای شان حرف 
می زنند، خواب هم می بینند. آیا کودکان دچار کابوس هم می شوند؟ – بله، بچه ها 
گاهی دچار کابوس هم می شوند. کابوس های شبانه و وحشت شبانه از آن اتفاق هایی است 
که ممکن است هرگز از ذهن پاک نشود و همه ما با مرور خاطره های دوران کودکی یک یا 
چند کابوس را به خاطر می آوریم که آنها را با خود به دوران بزرگسالی آورده ایم. کابوس های 
شبانه را اغلب در زمانی از خواب می بینیم که مغز بسیار فعال و در حال نظم دادن اطلاعات 
جدید در حافظه است. آیا والدین باید این کابوس ها را جدی بگیرند؟ – کودکان اغلب 
از ۳ سالگی درگیر کابوس های شبانه می شوند و این کابوس ها در سنین ۶-4 سالگی به اوج 
خود می رسد و البته کودکانی که در شرایط اضطراب آور، ترسناک و نگران کننده قرار دارند، 
بیشتر در معرض دیدن کابوس های شبانه هستند. البته می توان گفت کابوس دیدن جزو 
مراحل رشد کودک و طبیعی است. کودکان 4 تا ۶ ساله اغلب در کابوس های خود حیوانات 
یا موجودات عجیب و غریبی را در خواب می بینند که گاهی دنبالشان می کنند. والدین باید 
با آگاهی کامل نسبت به اتفاقی که برای کودک افتاده با او برخورد کنند و او را مطمئن کنند 
که فقط کابوس دیده و واقعیت ندارد و او را آرام کنند و تا حد امکان از چراغ خواب در اتاقش 
استفاده کنند تا هنگام بیدار شدن با تاریکی مواجه نشود. اغلب کودکان از کابوسی که دیده 
اند چیزی به خاطر نمی آورند اما اگر راجع به آن صحبت کردند، بهتر است والدین با دقت 
به حرف آنها گوش دهند و آن را جدی بگیرند. توجه کنید که مسخره کردن و دست کم 
گرفتن ترس و وحشت کودک مشکلی را حل نمی کند. هرگز نباید به او گفت که تو نباید از 
این چیزها بترسی یا اینکه چرا ترسیدی؟ بهتر است پس از شنیدن خواب به او بگوییم طبیعی 
است که آدم در خواب از موجودات عجیب و غریب بترسد اما مهم این است که چیزی که 
دیده خواب بوده و گذراست و دیگر تکرار نمی شود. از آنجا که بچه ها مرز بین واقعیت و 
خیال را به درستی تشخیص نمی دهند، نباید برای آنها از دیو، غول و … قبل از خواب 
صحبت کرد. داستان های تخیلی غیرآموزنده فقط ترس و وحشت آنها را بیشتر می کند و 
والدین نباید به هر چیزی برای به خواب بردن کودک متوسل شوند. آیا والدین باید قصه 
خواب دیدن کودکانشان را باور و تفسیر کنند؟ – به نظر من خواب کودکان برای خود 
ارزشمند و قابل توجه است. البته نه هر نوع خوابی اما به هر حال بخشی از خواب آنها بازتاب 
مسائلی است که طی روز برایشان اتفاق افتاده است.  بعضی از کودکان آنقدر در رویا و فانتزی 
هایشان غرق می شوند که با شخصیت خیالی که ساخته اند زندگی می کنند و گویی آن را 
می بینند. برخورد والدین در این شرایط باید چگونه باشد؟ – این مسئله را می توان با بازی 
درمانی و کمک گرفتن از متخصصان امر برطرف کرد اما مسئله ای که وجود دارد این است 
که بسیاری از والدین سعی می کنند با این موضوع برخورد و احساس کودک شان را سرکوب 
کنند در حالی که این شیوه کاملا اشتباه است و در نهایت ذوق و خلاقیت کودک از بین 
خواهد رفت. بهترین روش از دیدگاه شما برای حل این موضوع چیست؟ – بهتر است 
والدین با تخیل یا شخصیت خیالی کودک شان همراه شوند مثلا اگر کودک می گوید مامان 
یا بابا! ببین من دارم در آسمان پرواز می کنم، به جای اینکه او را شماتت یا تمسخر کنند، 
بگویند چه خوب! من هم همیشه دوست داشتم در آسمان پرواز کنم. اما اگر این خیالپردازی 
ها از حد خود گذشت و روی شخصیت کودک اثر منفی گذاشت چه باید کرد؟ گاهی این 
رویاپردازی جنبه دروغگویی و خالی بندی هم پیدا می کند؟ – در این شرایط باید حتما از 
متخصصان کودک راهنمایی بخواهیم اما در حد اعتدال باید اجازه تخیل به کودک بدهیم. 
چه باید کرد تا کودک مان خواب راحت و بدون مشکلی داشته باشد؟ – والدین 
باید سعی کنند در ساعت منظمی کودک را بخوابانند و او را بیدار کنند. مثلا می توانند برای 
داشتن ساعت منظم خواب، مجموعه ای از کارها را به صورت ثابت و مشخص انجام دهند 
مثل کتاب خواندن، حمام رفتن یا آهسته صحبت کردن. اتاق خواب مناسبی برای کودک تان 
تدارک ببینید. اسباب بازی دلخواهش را در دسترس قرار دهید. قبل از خواب او را از تماشای 
فیلم ترسناک منع کنید به خصوص اگر سابقه کابوس دیدن دارد. به او اطمینان دهید کابوس 
ها واقعی نیستند و کسی نمی تواند در خواب به او صدمه بزند. اگر کابوس دید به او اطمینان 
بدهید کنارش هستید. به او احساس امنیت بدهید و بگویید او را تنها نمی گذارید. چگونه 
از کابوس دیدن کودکان پیشگیری کنیم؟ دکتر محمدرضا خدایی – عضو هیات علمی 
دانشگاه علوم پزشکی ایران: مسئله ای که در مورد خواب و رویا در کودکی می توان گفت، این 
است که در وهله اول خیلی از والدین خواب و رویا را با یکدیگر اشتباه می گیرند و به همین 
دلیل چندان حرف های کودک شان را جدی نمی گیرند یا با او برخورد می کنند؛ در حالی 
که باید ابتدا این ۲ مقوله را خوب بشناسیم تا بتوانیم به دنیای فانتزی کودکان راحت تر قدم 
بگذاریم. همه ما در کودکی خیال و آرزوهایی داشتیم که در بزرگسالی برای مان به خاطره 
تبدیل شدند. بنابراین نباید قصه خواب کودکان مان را مسخره کنیم یا آنها را از تعریف کردن 
خوابی که دیده اند منع کنیم اما گاهی کودکان آنقدر در دنیای خیالی خود فرو می روند که 
بیرون آوردن شان کار آسانی نیست. در این شرایط حتما کودک را نزد یک روانشناس کودک 
ببرید تا با او صحبت کند اما هرگز به هر بهانه ای اسم روی کودک تان نگذارید و تخیلاتش 
را سرکوب نکنید چون برخی از محققان بر این باورند که خیالپردازی می تواند زمینه ساز 
خلاقیت و موفقیت کودک در بزرگسالی شود چون این تخیلات باعث تجزیه و تحلیل مغزی 
بیشتری در کودک می شود اما اگر می خواهید کودک تان از کابوس های شبانه رهایی یابد، 
بهتر است قبل از خواب او را از تماشای کارتون های خشونت بار منع کنید یا به هیچ وجه 
اسباب بازی هایی که عجیب و غریب هستند برایش نخرید و به جای آن با اختصاص وقت 
بیشتر برای کودک با او بازی کنید و حتی نمایش هایی را که دوست دارد با یکدیگر در خانه 

اجرا کنید تا هم احساس امنیت بیشتری پیدا کند و هم در خواب آسوده تر باشد.

قدیمی ها معتقد بودند دروغ، دیو است؛ دیوی که وظیفه 
اش تباه کردن زندگی انسان هاست. اما چرا دروغ، چیزی که 
دین، عقل و اخلاق آن را ناشایست می دانند، این روزها این 

قدر راحت گفته، شنیده و حتی دیده می شود؟
ترسوها

 احتمالا ما بیشتر از هر دلیل دیگری از سر ترسمان دروغ 
می گوییم. خودمان را بر سر دوراهی می بینیم و فکر می کنیم 
تنها راه خلاص شدن از وضعیتی که در آن گرفتار شده ایم، 
گفتن یک دروغ ساده یا پیچیده است؛ چون این طوری یا 
کسی متوجه دروغمان نمی شود و از این وضعیت جان 
سالم به در می بریم یا متوجه می شوند و دوباره سر جای 
اولمان باز برمی گردیم. برای همین تصمیم می گیریم که 
دست کم شانسمان را امتحان کنیم. دروغ گویی کارراحتی 
نیست؛ چون باید به خودمان مسلط شویم و بعد یک داستان 
سر هم کنیم و منتظر بمانیم تا ببینیم که آیا داستانمان را 
باور می کنند یا نه. در تمام آن مدت هم نگرانیم که چیزی 

دستمان را رو کند.
به جای یک بار ترسیدن و عقوبت کشیدن، تا مدت ها 
می ترسیم و از آنجایی که آفتاب هم هیچ وقت پیش ابر 
نمی ماند. دیر یا زود مچمان باز می شود و آن وقت هم باید 
سزای کاری را که کرده ایم، بدهیم و هم بابت دروغی که 
گفتیم شرمنده باشیم. بی جهت نیست که می گویند، نجات 
در راستگویی است. دروغ ها ما را توی تله های بزرگ تر و 
تودرتویی می اندازند. بیشتر مواقع یک دروغ، کارساز نیست 
و برای سر هم کردن داستانمان باید بارها و بارها و تا مدت ها 

مدام دروغ بگوییم.
گوشه ای نشسته ایم و با دروغ های کوچک و بزرگمان 
یک تور می بافیم. مثل بندبازهایی که زیرپایشان یک تور 
می گیرند. تا اگر سقوط کردند، توی آن بیفتند و نجات پیدا 
کنند. اما تور نجاتی که با دروغ بافته بشود، مثل خانه عنکبوت 
سست است و اعتماد کردن به آن کار عاقلانه ای نیست. به 

جای اینکه ما را نجات بدهد، بیشتر گرفتار می کند.
حرفه ای ها

پیدا می شوند آدم هایی که دروغ گویی عادتشان شده 
است. آن ها برای چیزهای کوچک و بزرگ دروغ می گویند. 
هم زمان در چند داستان زندگی می کنند که هیچ کدام از 
آن ها شبیه به زندگی واقعش شان نیست. برای هر کسی 
یکی از این داستان ها را تعریف می کنند و حتما از این کار 
هدفی دارند. آن هایی که به دروغ گفتن عادت می کنند، 
به نقطه ای می رسند که فکر می کنند دیگر لازم نیست 

حقیقت خود و زندگی شان را برای کسی بازگو کنند. گاهی 
این کار را ناخواسته و بدون فکر انجام می دهند و گاهی هم 

با طرح و برنامه.
 کسانی که به دروغ گویی عادت می کنند، از بازی دادن 
دور و بری هایشان لذت می برند. خودشان را باهوش تر و 
قدرتمندتر می بینند و فکر می کنند که دروغ برای آن ها 
فضای امنی ایجاد می کند که کسی نمی تواند در آن فضا 
به آن ها دست پیدا کند. ممکن است آدم های بی آزار و 
حتی ترحم برانگیزی به نظر بیایند که به خاطر پنهان کردن 
سختی های زندگی و کمبودهایی که داشته اند، از دروغ برای 
خودشان سرپناه ساخته اند. اما همین آدم ها می توانند خیلی 
خطرناک بشوند، زمانی که با استفاده از آن وسیله تلاش 
می کنند چیزی یا کسی را به دست بیاورند یا آن را برای 

خودشان نگه دارند.
آنها به زیر پا گذاشتن اخلاقیات عادت و راه میان بری 
برای زندگی پیدا کرده اند. عادت خطرناک این آدم های 
خوش خط و خال گاهی هزینه های جبران ناپذیری برای 
اطرافیانشان دارد. دوستی با این آدم ها دویدن به سمت 
سرابی است که وجود ندارد و بعضی وقت ها تشخیص سراب 

از آب خیلی دیر و دشوار می شود.
لاف زن ها

آیا دروغ گفتن ما را بامزه تر می کند؟ بعضی ها جواب می 
دهند که بله. این ها آدم هایی هستند که برای خنداندن 
دوروبری هایشان دروغ های شاخ و دم دار تعریف می کنند. 
داستان هایی که همه می دانند واقعی نیست و با عقل جور در 
نمی آید، اما چون بی خطر و بامزه هستند به آنها می خندند. 
دور این آدم ها توی مهمانی همیشه شلوغ است و صدای 
قهقهه بلند است. تا اینجای کار به نظر می آید که اشکالی 

وجود نداشته باشد.
دست کم این ها به کسی آزار نمی رسانند و جز جلب توجه 
دوست و آشنا نفع دیگری هم نمی برند. اما کار از جایی خراب 
می شود که آن ها دروغ های خودشان را باور می کنند؛ مثلا 
اول، داستان هایی درباره پیدا شدن گنج توی بیابان تعریف 
کرده و بعد کم کم خودشان باور می کنند که واقعا می شود 

توی بیابان گنج پیدا کرد.
قدم بعی شان هم این است که کل زندگی شان را حراج 
کنند و با پولش وسایلی بخرند که بشود با آن ها چند روزی 
در گرمای ۵0 درجه دوام آورد و بروند زمین را زیر و رو کنند. 
شاید شما فکر کنید که این دیگر خیلی اغراق است و بعید 
است کسی کارش از دروغ گویی و لاف زنی به حراج زندگی 

و گنج یابی بکشد. ولی واقعیت این است که ماجرا آن قدر 
پیچیده  نیست.

 تصور کنید این دوست دروغ گوی ما میان یک عده نشسته 
است و دارد شرح سفرهای عجیب و غریبش را می دهد. اگر 
چند نفر توی این جمع بعد از مدتی به حرف هایش شک 
کنند و از وی بخواهند که ثابت کند، بعید نیست که او هم 
بیل و کلنگ بردارد و به بایان بزند. دنیا پر از آدم هایی است 
که دروغ های خودشان را باور می کنند و برای ثابت کردنش 

به بقیه. دست به کارهای عجیب و غریب می زنند.
مصلحت بین ها

به یک عده هم وقتی می گویی که چرا دروغ می گویند، 
جواب می دهند که اینکه دروغ واقعی نیست، دروغ مصلحتی 
است و ایرادی ندارد. اما دروغ مصلحتی جا دارد؛ مثلا وقتی 
جان یا آبروی کسی در خطر باشد. اما بیشتر دروغ های به 
اصطلاح مصلحتی ما برای حفظ جان یا آبروی کسی و یا 
جلوگیری از یک دعوا نیست. آن ها فقط دروغ های معمولی 

هستند که ما مصلحت می دانیم که بگوییم، همین.
در خیلی از موارد پای هیچ ضرورت یا مصلحتی هم در 
بین نبوده است. ما فقط دلمان خواسته و دروغ گفته ایم و 
حالا دنبال وسیله ای می گردیم که بار گناه و عذاب وجدان 
ما را سبک تر کند. دروغ های مصلحتی ما خیلی وقت ها به 
جای حل یک مشکل، مشکلات جدیدی به وجود می آورند.

مسائل را پیچیده تر می کنند و به جای آنکه آدم ها را با 
هم آشتی بدهد، باعث به وجود آمدن کدورت های تازه می 
شوند. چرا؟ چون خیلی وقت ها ما درک درستی از اتفاقاتی 
که قرار است در آینده بیفتد، نداریم. حتی شناخت درستی از 
آدم های دور و برمان و عمق و پیچیدگی موضوعات اطرافمان 

نداریم.
 همین باعث می شود که دروغ مصلحتی ما کارها را خراب 
تر کند و اگر کوره راهی برای حل مشکل باقی مانده، آن را 
هم از بین ببرد تا دیگر واقعا نشود برای حل مشکل کاری کرد. 
گفتن یک دروغ مصلحتی به ظاهر کارساده ای است ولی 
در اصل می تواند خیلی خطرناک باشد. دروغ مصلحتی یک 

استثناست، نه قاعده کلی و معمول حل مشکلات.
راستگوها

تعداد راستگوها کم نیست. فقط مشکل این است که آن 
قدر دروغ زیاد شده، که تشخیص راست و دروغ سخت است 
و خیلی از راستگوها هم در این میان به دروغ گویی متهم می 
شوند. راستگویی همیشه سخت تر از دروغ گویی بوده است. 
شجاعت و اعتماد به نفس بیشتری می خواهد و شرافت و 
نجافت آدم را نشان می دهد. ولی هیچ کس نمی گوید گفتن 
حرف راست، بدون هزینه است و همه برای راستگوها کف 

می زنند و تشویقشان می کنند.
راستگوها بسته به اهمیت موضوعی که درباره اش حرف 
می زنند ممکن است طرد یا مجازات بشوند. آن ها روی 
چیزهایی نور می تابانند که خیلی از مردم دلشان می خواهد 
تماشایشان کنند. حرف هایی را می زنند که بعضی دوست 

دارند آن ها را فراموش کنند یا نشنیده بگیرند.
راستگوها دنیا خیالی دروغگوها یا کسانی را که به شنیدن 
دروغ عادت کرده اند، به هم می ریزند و همین خیلی ها را 
عصبانی می کند، گاهی واقعیت های تلخ را به جای توهمات 
دروغین می نشانند و درباره چیزهایی هشدار می دهند 
که کسی دوست ندارد حتی به اتفاق افتادنشان فکر کند. 
راستگویی همیشه انتخاب ساده ای نیست. حرکت برخلاف 
جریان آبّ است. هزینه دارد و حتی در تاریخ، به قیمت جان 

بسیاری از انسان های پاک تمام شده است.

 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: رونق یافتن برپایی نماز جماعت صبح در 
مساجد نیازمند عزم عمومی است.

حجت الاسلام والمسلمین سید محمد سعیدی در دیدار اعضای ستاد اقامه نماز در سالن 
محراب حرم مطهر با اشاره به برگزار نشدن نماز جماعت صبح در مساجد استان، افزود: باید به 
صورت میدانی با مردم صحبت و نتیجه آن را بررسی و تحقیق کرد تا بتوان شرایط را برای برپایی 

نماز جماعت صبح فراهم و موانع را برطرف کرد.
وی توجه به نماز جماعت را مهم عنوان کرد و گفت: البته در این مساله، نباید توجه به نماز 

جماعت در کشورهای شیعی با کشورهای اهل سنت مقایسه شود.
وی با بیان اینکه فقه شیعه با فقه اهل سنت تفاوت دارد، تصریح کرد: نگاهی که فقه ما نسبت 
به شرایط امام جماعت از جمله قصد قربت و عدالت متفاوت با آنهاست، از این رو نباید مقایسه ای 

در این عرصه صورت گیرد.
سعیدی افزود: در مساجد باید مراقب بود که در کنار نماز جماعت، مسائل حاشیه ای زیاد نشود؛ 
اینکه شخصی زمانی را برای نماز قرار دهد ولی با حضور در مساجد و سخنرانی زمان زیادی از افراد 

گرفته شود و این شخص نسبت به حضور در مسجد رغبت کمتری داشته باشد.
* همکاری با گروه های تبلیغی برای اقامه نماز جماعت در مناطق محروم

مدیر ستاد اقامه نماز قم نیز در این دیدار با اشاره به عدم برپایی نماز جماعت در ۶0 درصد 

مساجد روستاهای استان، گفت: برای رونق بخشیدن به برپایی نماز جماعت در مساجد استان، به 
ویژه مناطق محروم و روستایی، هماهنگی هایی با گروه های تبلیغی طلاب شده و در این عرصه 
اعزام هایی صورت پذیرفته است. محمد خامه یار با ارائه گزارشی از فعالیت ستاد اقامه نماز استان، 
افزود: برگزاری نماز با شکوه ظهر عاشورا و پخش اذان در هیئت های مذهبی از جمله برنامه هایی 

بود که انجام شد.
وی با اشاره به اقامه نماز جماعت در 800 مسجد استان قم، گفت: علاوه بر این، در مدارس و 
ادارات استان نیز نماز جاعت برپا می شود و در همین راستا بر اساس تفاهم ستاد اقامه نماز کشور 
با آموزش و پرورش، مدارسی که در نزدیکی مساجد است، دانش آموزان برای شرکت در نماز 
جماعت به این مساجد مراجعه می کنند. وی ادامه داد: در مناطقی مانند پردیسان که شاهد تراکم 
بالایی از جمعیت هستیم، تنها هشت مسجد فعال است؛ این در حالی است که 11 هزار طلبه در 
این منطقه ساکن هستند. خامه یار با اشاره به برگزاری کلاس های آموزشی ویژه ائمه جماعات 
استان، ادامه داد: اقدام دیگر این ستاد، برگزاری دوره های آموزشی با حضور دو هزار تن از دبیران 

مدارس متوسطه برای توسعه فرهنگ نماز در مدارس آموزش و پرورش است.
وی ادامه داد: یکی از اقداماتی که باید در دستور کار قرار گیرد، ساخت سکوهای نماز در راه های 
استان است و با توجه به شرایط خاصی که استان قم دارد، لازم است در عرصه نماز برای سایر 

استان ها و شهرها الگو باشد.

دروغگوها یا ترسو هستند یا حرفه ای

تولیت حرم حضرت معصومه)س(:
 ترویج نماز جماعت صبح در مساجد، نیازمند عزم عمومی است

مطالبات روی زمین مانده جامعه معلولان قم؛

فریادهایی که گوش شنوا ندارد

گزارش/ زهرا اسدی 

معلولیت و نقص های جسمانی بخشی از زندگی تعداد 
زیادی از هم وطنان ماست. برخی از این افراد به دلیل 
حوادث و یا نقص های خدادادی دچار این مسئله شده اند 
و برخی دیگر نیز مانند جانبازان به دلیل صدمات ناشی از 
جنگ تحمیلی مجبور شده اند تا مابقی عمر خود را روی 

صندلی های چرخ دار زندگی کنند.
آنها  با  زندگی  اول  نگاه  صندلی هایی که شاید در 
ساده باشد اما به واقع تنها یک معلول می تواند درک 
کند زندگی با معلولیت جسمانی چه شرایط سخت و 

دردناکی است.
اما مسئله اینجاست جامعه می تواند با در نظر گرفتن 
برخی از تسهیلات عملا معلولان را در داشتن زندگی 
آرام و راحت تر یاری کند. امری که متاسفانه کمتر مورد 

توجه مردم و مسئولان قرار گرفته است و حرکت به 
سوی بهسازی امکانات شهرها با روندی بسیار کند همراه 

است.
در این میان آنچه که به نظر در ابتدا باید مورد توجه 
قرار داد پذیرش معلولان به عنوان جزیی بزرگ از جامعه 
است و نه استثناهای جامعه! متاسفانه برخی دانسته و یا 
نادانسته سعی می کنند جامعه معلولان را بخش اندکی از 
جامعه نشان دهند در حالی که هم از نظر تعداد و هم از 
نظر ظرفیت ها جامعه معلولان و جانبازان شایسته تکریم 
و خدماتی بیش از آن چیزی است که امروز بدان ها ارائه 

می شود.
در نظام اسلامی نیز یکی از مهمترین موارد بسط 
عدالت در توزیع فرصت هاست و اکنون نیز مسئولان باید 
خود را موظف بدانند تا در جمیع جهات بسترهای لازم 
برای رشد و توسعه استعدادهای جامعه معلولان پدید 

آید.
هم اکنون قریب به 10 درصد از کل جمعیت جهان 
را معلولان تشکیل می دهند و تقریبا ۶00 میلیون نفر در 
سرتاسر جهان از معلولیت رنج می برند که 80 درصد از 
آنها در کشورهای جهان سوم و در حال توسعه زندگی 

می کنند.
در کشور ما نیز تا کنون قریب به سه میلیون نفر در 
بانک اطلاعاتی معلولان ثبت شده اند که در استان قم 
بیش از ۲0 هزار نفر معلول ثبت نام کرده اند که بدون 

شک جمعیت واقعی آن ها بیش از آن رقم است.
البته با توجه به پیش بینی های صورت گرفته جمعیت 
ایران تا سال 1400 به ۹۵ میلیون نفر می رسد که در 
این میان سهم جامعه معلولان قریب به 7.۵ میلیون نفر 
خواهد بود. در واقع روزانه 1۶۵ نفر به جمعیت معلولان 
در ایران اضافه می شود که می توان بخشی از این روند 

را کاهش داد.
درصد  تنها ۵0  پزشکی  یافته های جدید    طبق 
از معلولیت ها قابل تشخیص و پیشگیری نیست و در 
مابقی موارد این امکان وجود دارد تا مانع از بروز این 

نوع بیماری ها شد.
در همین زمینه رضا سلیقه مدیرکل بهزیستی استان 
قم گفت: دستیابی به سطح مطلوب در ارائه خدمات 
به جامعه معلولان استان قم نیازمند همکاری همه 

دستگاه ها و نهادهاست.
وی یکی از چالش های جامعه معلولان را نوع نگاه غلط 
برخی از مردم و مسئولان دانست و گفت: معلولیت به 
معنای کم توانی نیست بلکه فقدان ساختارهای اجتماعی 
و شهری متناسب است که موجب می شود یک معلول 

نتواند زندگی راحت تری داشته باشد.
مدیرکل بهزیستی قم با انتقاد از اجرایی نشدن قوانین 
در زمینه جامعه معلولان گفت: در این زمینه قوانین 
متعددی تصویب شده است اما در زمینه اجرا چالش های 

عمده ای وجود دارد. 
سلیقه با تاکید بر اینکه معلولان استان قم ظرفیت ها 
و استعدادهای بسیاری در حوزه های مختلف دارند که 
بالفعل کردن آنها می تواند راه توسعه استان را نیز فراهم 
سازد یادآور شد: امیدواریم در سالروز معلولان نگاه مردم 

و مسئولان نسبت به معلولان تغییر کند.
روح الله ذوقی رئیس هیئت معلولان استان قم نیز در 
همین زمینه با اشاره به اینکه استان قم نسبت به سایر 
استان ها وضعیت بهتری در ارائه خدمات به معلولان 
دارد، گفت: با این حال مشکلات زیادی همچنان وجود 

دارد که حل آنها عزم و اراده همگانی را می طلبد.
وی با اشاره به اینکه معلولان نیز مانند دیگر اعضای 
زندگی  یک  برای  لازم  امکانات  تا  دارند  جامعه حق 
مناسب را در اختیار داشته باشند یادآور شد: بخش 
عمده ای از معلولیت ها در واقع زائیده فقدان امکانات 
است و اگر مناسب سازی ها برای قشر معلول ایجاد شود 

این معلولیت عملا از بین می رود.
ذوقی یکی از چالش های پیش روی جامعه معلولان را 
هزینه های درمانی دانست و یادآور شد: این انتظار وجود 
دارد تا پوشش های بیمه ای مناسب تری برای معلولان 
در نظر گرفته شود تا هزینه های درمانی تا حد زیادی 

کاهش پیدا کند.
رئیس هیئت معلولان استان قم با تاکید بر اینکه 
مسئله اشتغال یکی از دغدغه های اصلی خانواده های 
معلولان است ادامه داد: البته جامعه معلولان خواهان 

ترحم دیگر اقشار جامعه نیست بلکه مطالبه اصلی آن 
بسترسازی برای استفاده از ظرفیت هایی است که در 
معلولان وجود دارد اما در بسیاری از اقشار دیگر یافت 

نمی شود.
میثم لطفی نیز که یکی از معلولان استان قم است به 
خبرنگار فارس گفت: در شرایط کنونی مهمترین چالشی 
که پیش روی ما قرار دارد رفت و آمد و حمل و نقل 

است.
وی با اشاره به اینکه حرکت برای ساماندهی حمل 
و نقل شهری برای استفاده معلولان آغاز شده است اما 
نیمه تمام است، ادامه داد:  اگر این فضاها ایجاد شود 

بسیاری از دردسرهای معلولان از بین می رود.
وی موضوع دوم را نیز مسئله اشتغال معلولان دانست 
و با اشاره به اجرایی نشدن قانون سه درصدی استخدام 
گفت: اغلب ادارات و ارگان ها از اجرایی سازی این قانون 
شانه خالی می کنند در حالی که این حق یک معلول 

است که بتواند شغل متناسب با خود را داشته باشد.
این معلول قمی با تاکید بر اینکه فقدان زیرساخت های 
ورزشی یکی دیگری از چالش های استان قم است، ادامه 
داد: جامعه معلولان نیازمند امکانات ویژه ای برای ورزش 
است اما کمتر به این مسئله توجه شده است در حالی که 
اگر نیاز معلولان به ورزش بیش از دیگران نباشد کمتر 

هم نیست.
لطفی با بیان اینکه پیشنهاد ما به مسئولان توسعه 
خدمات دولت الکترونیک است، یادآور شد: اگر این نوع 
از خدمات به طور گسترده و فراگیر ایجاد شود بسیاری از 
رفت و آمدها بی معنی می شود و در این فضا زندگی برای 

افراد معلول نیز راحت تر از گذشته خواهد شد.
بی توجهی به معلولان در واقع نوعی بی توجهی به 
توسعه استان است. اگرچه بر اساس عدالت و اخلاق 
برخوردار  کافی  امکانات  از  باید  نیز  معلولان  جامعه 
باشند اما در مقام عمل باید گفت ظرفیت هایی که در 
قشر معلول وجود دارد گاهی در اقشار نخبه نیز یافت 
نمی شود. از این رو ضروری است تا فضا برای اشتغال 
و حضور آسان این افراد در سطح جامعه افزایش یابد 
تا بتوان زندگی سالم تر و شاداب تری را برای این طیف 
از جامعه رقم زد. امروز جامعه معلولان مطالبات مهمی 
از مردم و مسئولان دارند که کمتر به آن توجه شده 
است و این مسئله خلاف رویه منطق، عقل و تدبیر است. 
امیدواریم که در آستانه روز معلولان، مسئولان استان 
قم خبرهای خوشی را برای جامعه معلولان به ارمغان 

بیاورند.
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حمیدرضا موحدی زاده

در آستانه برگزاری دهمین انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
پنجمین دوره خبرگان رهبری در هفتم اسفند سال 13۹4 قرار 
داریم. از همان ابتدای استقرار »دولت تدبیر و امید« در سال 13۹2، 
حل وفصل مساله هسته ای در نظام بین الملل از طریق تعامل سازنده 
در صدر سیاست های رئیس جمهور روحانی قرارگرفت. خوشبختانه 
به ثمر رساندن مذاکرات اتمی توأم با حفظ عزت و حقوق هسته ای 
مردم ایران، زمینه توجه بیشتر دولت و وزارت کشور به عرصه سیاست 
داخلی و مهم ترین آن، انتخابات مجلس دهم در پایان سال 13۹4 
فراهم آمده است. این سال از سوی مقام معظم رهبری به عنوان سال 
»همدلی و همزبانی دولت و ملت« نامگذاری شده است که می توان 

آن را به فال نیك گرفت.
تعیین بافت و ساخت مجلس دوره دهم و رقابت نفس گیری که 
در پیش روی ماست، اثرات و نتایج خاص ملی و منطقه ای برجای 
خواهد گذاشت. مواضع شفاف و امیدبخش رئیس جمهور در افتتاحیه 
نمایشگاه مطبوعات در دفاع از حقوق شهروندی و آزادی بیان، نشان 
از اراده و عزم نیرومند آقای دکتر روحانی و مسئولان عالی وزارت 
کشور در برگزاری انتخاباتی سالم، قانونمند، آرام و توأم با رقابت سازنده 
و راهگشا دارد. اینك ضمن پرداختن به منشور چندوجهی انتخابات 
مجلس دهم، به ارائه راهبرد تکمیل حلقه پیروزی مردم و نتیجه گیری 
از مباحث مطرح شده می پردازیم. امید آنکه کشور و مردم ما مانند 

گذشته در سایه لطف و حمایت خداوند قرار داشته باشند.

 منشور چهاروجهی انتخابات مجلس دهم:
انتخابات مجلس شورای اسلامی و  بررسی، تجزیه و تحلیل 
مجلس خبرگان رهبری از وجوه و ابعاد مختلف براساس داده های 
پردازش شده و اطلاعات به دست آمده قابل اهمیت و تمرکز است. 
اینك باتوجه به مکانیزم های اجرایی، نظارتی و... انتخابات به وجوه 

چهارگانه آن می پردازیم:

 وجه اول: حسن اجرای انتخابات
براساس ماده 25 قانون انتخابات، دولت و وزارت کشور مامور اجرا 
و مسئول حسن اجرای انتخابات مجلس است. برگزارکننده انتخابات 
به استناد قانون و آیین نامه اجرایی انتخابات وظیفه دارد تا مقدمات و 
تمهیدات لازم برای اجرای باشکوه و حضور پرشور و حداکثری مردان، 
زنان و جوانان ایرانی را با کمك هیات های نظارت، قوه قضاییه، نیروی 
انتظامی و... در شعب اخذ رأی فراهم آورد تا حداکثر واجدین شرایط 
مشارکت در سرنوشت اجتماعی و سیاسی خویش در صحنه انتخابات 
حاضر و بدون دغدغه، خواست و مطالبات قانونی و برحق خود را از 

طریق صندوق های رأی پیگیری کنند.
همچنین وجه تضمین برگزاری یك انتخابات آزاد، عادلانه و رقابتی، 
حضور تمام سلایق سیاسی اعم از اصلاح طلبان، اعتدال خواهان، 
اصولگرایان و افراد مستقل و دلسوز به حال و آینده جامعه است. 
آنها منطقا باید بتوانند با شناسایی و معرفی افراد توانمند، متخصص 
و متعهد به عنوان کاندیدا، مردم را در انتخاب بهینه نمایندگانشان 
یاری کنند و زمینه تشکیل مجلس ناظر، قانونگذار و همراه دولت 

را فراهم کنند. علاوه برآن پیشگیری از دخالت سازمان ها و نهادهای 
غیرمسئول در انتخابات از وظایف قانونی مجریان است. تاکید رهبری 
مبنی بر اینکه حتی فرزندان من از رأی من خبر ندارند، موید این 

مهم است.
برابر در  امن و فرصت های  ایجاد فضای مساعد،  بدیهی است 
استفاده کاندیداها و احزاب از رسانه های ملی نظیر رادیو و تلویزیون، 
رسانه ها، تریبون های نماز جمعه، مساجد و... از دیگر وظایف قانونی 
دولت و وزارت کشور است. طبق ماده 42 قانون انتخابات هیات های 
اجرایی مسئول صحت جریان انتخابات در حوزه های انتخابیه هستند 
و درصورت بروز یا مشاهده تخلف از سوی هر یك از عناصر اجرایی، 
نظارتی و امنیتی باید مانع آن شده و برای رسیدگی به تخلفات 

موضوع را به مراجع ذی ربط گزارش کنند.

وجه دوم: نظارت بر انتخابات
طبق اصل ۹۹ قانون اساسی، شورای نگهبان مسئولیت نظارت بر 
انتخابات را عهده دار است. برابر با تفسیر اصل فوق )نظریه شماره 
1234 مورخ 1370/3/1 شورای نگهبان( »نظارت مذکور در اصل 
نود و نهم )۹۹( قانون اساسی استصوابی است و شامل تمام مراحل 

اجرایی انتخابات ازجمله تایید و رد صلاحیت کاندیداها می شود.«
هرچند در مقام نقد و بررسی بسیاری از کارشناسان، حقوق دانان 
و صاحب نظران بر این باورند که طبق اصل 37 قانون اساسی اصل 
بر برائت است، بدین معنی که وقتی دلیل دیگری در جهت اثبات یا 
رد نباشد اصل بر برائت است مگر اینکه مدعی دلیل برای عدم برائت 
شخص ارائه دهد. ولی از آن جا که معیار عمل در جریان انتخابات، 
قانون است، در حال حاضر راهی غیر از پذیرش نظارت استصوابی 
وجود ندارد و تنها می توان امیدوار به شیوه منصفانه اجرای آن و 

سعه صدر از سوی شورای محترم نگهبان بود.
در این رابطه طبق ماده واحده مصوبه مجمع تشخیص مصلحت 
داوطلبان  شکایات  به  دقیق  رسیدگی  لزوم  طرح  درباره  نظام 

ردصلاحیت شده در انتخابات مختلف مصوب 1378/8/22 پیش بینی 
رسیدگی کننده  مراجع  کلیه  قانون  این  موجب  به  است.  شده 
صلاحیت داوطلبان در انتخابات مختلف اعم از هیات های اجرایی و 
نظارت موظفند صرفا براساس دلایل و مدارك معتبر که توسط مراکز 
مسئول قانونی )وزارت اطلاعات، قوه قضاییه، اداره ثبت احوال و پلیس 
بین الملل( به مراجع اجرایی و نظارتی ارسال شده است، به بررسی 
صلاحیت داوطلبان بپردازند و چنانچه صلاحیت داوطلبی را رد کردند 
باید علت رد صلاحیت را حضوری و کتبی در مواردی که با عفت 
عمومی یا هتك حیثیت اشخاص منافات نداشته باشد به اطلاع وی 
برسانند. همچنین باید ذکر مواد قانونی مورد استناد و دلایل مربوط به 
داوطلب ابلاغ شود. تحقیقات محلی و اینکه آیا فرد واجبات و دوری 
از محرمات را انجام می دهد نیز به وظایف شورای نگهبان و شعب آن 
در سراسر کشور اضافه شده است و تنها به مراجع چهارگانه قانونی 

اکتفا نمی شود.

وجه سوم: مردم شامل انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان
طبق اصل ششم قانون اساسی در جمهوری اسلامی ایران امور 
کشور باید به اتکای آرای عمومی اداره شود. همچنین طبق ماده 28 
قانون انتخابات، انتخاب شوندگان هنگام ثبت نام باید دارای شرایط 

زیر باشند.
مقدس  نظام  و  اسلام  به  التزام عملی  و  اعتقاد  بند 1- 

جمهوری اسلامی ایران
درباره شیوه اجرای این بند قانونی، مباحث طولانی بین نمایندگان 
احزاب اصلاح طلب و اصولگرا با نماینده محترم شورای نگهبان در 
دو سال گذشته صورت گرفته  در طول  استان خراسان رضوی 
است. اصلاح طلبان بر این باورند، اعتقاد یك امر قلبی است و قابل 
اندازه گیری نیست و درصورتی که فرد اعتقاد خود را به اسلام و نظام 
ابراز و اظهار کند کافیست و التزام نیز به معنای پایبندی و پذیرش 
قوانین و مقررات حاکم بر قانون انتخابات است. شورای نگهبان و اکثر 

اصولگرایان بر این عقیده اند که اعتقاد و التزام به اسلام و نظام باید 
اثبات و احراز شود.

بند 2- ابراز وفاداری به قانون اساسی و اصل مترقی ولایت 
مطلقه فقیه

در هنگام ثبت نام فرمی به کاندیداها ارائه می شود که باید وفاداری 
خود را ابراز کنند. علاوه برآن طبق بند 3 ماده 30 قانون انتخابات؛ 
و  احزاب، سازمان ها  و هواداران  وابستگان تشکیلاتی  و  اشخاص 
گروه هایی که غیرقانونی بودن آنها از طرف مقامات صالحه اعلام شده 

است از داوطلب شدن نمایندگی مجلس محرومند.
در نشست های کارشناسی فوق بعضا سوال های بی پاسخی از 
سوی اعضا مطرح می شد، ازجمله اینکه غیرقانونی بودن احزاب باید 
در دادگاه جرایم سیاسی با حضور وکیل مدافع و نمایندگان احزاب 
صورت پذیرد و ثانیا کدام مرجع و بر چه اساسی تشخیص می دهد 
که چه کسی هوادار هست یا نیست. همچنین احزاب عمده ای مانند 
جبهه مشارکت ایران اسلامی و سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی 
که تا قبل از انتخابات خرداد 1388 و حوادث تلخ و عبرتاموز پس از 
آن نقش برجسته ای را در افزایش کمی و کیفی مشارکت و دخالت 
مردم و جوانان در سرنوشت خویش داشته اند و در حال حاضر از ادامه 
فعالیت منع شده اند، دارای چه وضعیتی هستند و چگونه می توانند از 

حق انتخاب کردن و انتخاب شدن بهره مند شوند.

 وجه چهارم: احزاب، نهادهای مدنی و مردمی
تجارب کشورهای توسعه یافته نشان می دهد به هر میزانی که به 
نقش و کارکرد احزاب در جامعه بها داده شود، بستر رشد و شکوفایی 
برای ارتقا و توسعه متوازن و پایدار اجتماع و حکومت فراهم می آید. 
در کشور ما بیش از 250 حزب و گروه سیاسی به ثبت رسیده 
است ولی به علت توسعه نیافتگی و ضعف ساختارهای غیردولتی و 
اجتماعی، این احزاب به صورت موسمی و فصلی فعالیت می کنند. 
تغییر فضای سیاسی کشور و روحیه مشارکت جویی مردم و حرکت 
به سمت انتخابات در چارچوب قوانین و مقررات از وظایف عمده 
احزاب محسوب می شود. علاوه برآن کارکردهای زیر را نیز می توان 

برای آنها تعریف کرد:
1- شناسایی و معرفی نامزدهای مناسب، متخصص و متعهد به 

مردم و تشکیل فهرست انتخاباتی.
2- تعامل و گفت وگو با رقبا و ائتلاف درون جناحی از طریق رقابت 
درون حزبی برای معرفی اشخاص برتر که هم ویژگی های شخصیتی 
آنها ممتاز باشد و هم زمینه رأی آوری و تایید صلاحیت آنها بالا باشد.

با گسترش فعالیت احزاب قانونی، زمینه رشد گروه های   -3
قانون شکن و زیاده خواه کاهش می یابد.

4- گسترش مشارکت سیاسی، افزایش مشروعیت بخشی به 
ارکان نظام، تقویت انسجام و روحیه ملی، مدیریت منازعات سیاسی و 

ترویج فرهنگ نظارت و جامعه پذیری سیاسی را به دنبال دارد.
5- آگاهی بخشی در راستای توسعه سیاسی، افزایش منافع و 
امنیت ملی و فراهم کردن بستری برای کادرسازی، پیشرفت، تعالی، 

نقد و نظارت بر برنامه ها و سیاست ها.
6- ترویج قانون گرایی و مبارزه با فساد سیاسی و جلوگیری از ورود 

پول های کثیف به عرصه تبلیغات و انتخابات.

آیا واقعا اردوغان 
به پوتین رودست زد؟

رجب طیب اردوغان در واکنش به سخنان ولادیمیر 
پوتین در خصوص سرنگونی هواپیمای روسی و متهم کردن 
او به حمایت از داعش گفته "اگر چنین چیزی ثابت  شود 

از مقامش استعفا خواهد داد". خیلی عجیب است!او در حالی سخنان دو قلوی سیاسی 
اش داوود اوغلو مبنی بر عدم اطلاع از هویت هواپیمای روسی را تایید می کند که روز 3 
شنبه 24 نوامبر لحظاتی پس از عملیات جنگنده ترک علیه بمب افکن روسی،دولت طی 
اطلاعیه یی بر هویت قطعی هواپیما صحه می گذارد. به دولت ترکیه برای این آشفتگی 

باید مدال صداقت داد.
بسیار خب! اردوغان در دادن استعفا اخلاقی ترین کاررا خواهد کرد.اما نمی تواند حمایت 
از شورشیان سوری را انکار کند. آنقدر حمایت ها از داعش علنی ست که افشای آن توسط 
روزنامه جمهوریت منجر به دستگیری جان دوندار سردبیر این روزنامه ویک خبرنگار ارشد 

آن شده است.
یک تحلیلگر ارشد سیاسی عرب مقیم استانبول که به دلیل نگرانی از اقدامات دولت 
ترکیه از افشای ملیت و موقعیتش خودداری می کند می گوید" حل این معادله برای 
او آسان نیست.سرنگونی هواپیمای مسافری روسی بر فراز سینا توسط داعش ومتقابلا 
سرنگونی هواپیمای نظامی روسیه توسط ترکیه که علیه داعش وارد عمل شده است!خدای 

من چه خبر است".
اردوغان و دولت تحت امر او به دنبال چه چیزی هستند؟ و امنیت منطقه خاورمیانه 
را به کدام پرتگاه نابود کننده سوق می دهند که حتی دامنه آن به شهروندان و شهر های 
اروپائی هم رسیده است؟. این تنها یک سوال نیست،بیشتر بیان یک نگرانی توام با وحشت 
روز افزون است. می توانیم کما کان بی تفاوت باشیم و اجازه دهیم او و دولت اوغلو هر کاری 
می خواهند انجام دهند و به صرف عضویت در ناتو و متحد قلمداد کردن ترکیه چشمان 
خود را بر زیاده روی های این شاگردان بد اربکان؛یاران بدترگولن و دوستان بی وفای عبدالله 
گل ببندیم.اما اگر اینگونه است ،پرزیدنت اولاند هم حق ندارد با نمایشی که دیروز در الیزه 
برای بزرگداشت قربانیان حادثه تروریستی 13 نوامبر پاریس برگزار کرد،با شعار "مبارزه علیه 
افراطی گری و خشونت" به مردم اروپا و فرانسه دروغ بگوید.آیا فکر می کنیم هنوز در سایه 

نشسته ایم؟در حالی که خورشید را در وسط آسمان پاریس مشاهده می کنیم؟.
اردوغان و اوغلو می گویند حمله هوایی عامدانه نبوده ! این سخن اما نشانگر صداقت آنها 
نیست. تحلیل گران نظامی مقیم منطقه وقوع یک چنین اشتباهی را محال می دانند.اینکه 
هواپیمای نظامی روسیه واقعا در خاک ترکیه مورد هدف قرار گرفته یانه؟در برابر تبعات آن 
چندان اهمیتی ندارد. ظاهرا این هواپیما تنها 17ثانیه پس از ورود به عمق 6 کیلو متری 
خاک ترکیه در حالی که در ارتفاع 18 هزار پایی پرواز می کرده،مورد حمله یک فروند 
شکاری اف 16 ترکیه قرار می گیرد.نکته اصلی در همین جاست،زمانی اندک در عمقی نه 
چندان طولانی!. از جنبه نظامی  به 3 دلیل این حمله نمی تواند صرفا از موضع دفاعی و 

اخلاقی مورد ارزیابی قرار گیرد)تازه اگر نقل قول های عجیب آنکارا را باور کنیم(.
نخست،شرایط نظامی منطقه که تردد و حملات پیاپی هواپیماهای روسی به مواضع 

داعش در شمال سوریه برای رادارهای قوی ارتش ترکیه امری نا شناخته نبوده است.
دوم،به قابلیت بالای جنگنده اف 16مربوط می شود. شلیک موشک برای یک چنین 
هواپیمایی می تواند آخرین گزینه عملیاتی باشد. پرتاب موشک های هشدار دهنده و یا 
شلیک گلوله اخطار که معمول چنین شرایطی ست گزینه های پیش روی هواپیمای ترکیه 

بوده؛اما مشخص نیست چرا خلبان دست به چنین کاری نزده؟.
سوم، نقش ستاد فرماندهی نظامی ارتش ترکیه در این ماجراست. بس سادگی محض 
خواهد بود  اگر باور کنیم خلبان ترک بدون اجازه و هماهنگی با ستاد زمینی عملیات هوایی 
دست به چنین اقدامی زده باشد . مگر در یک صورت و آن رصد کردن پرواز هواپیمای 

روس از پایگاه لاذقیه و از پیش آمادگی برای سرنگونی آن.
اکنون پوتین منتظر عذرخواهی ست و اگر ترکیه چنین نکند مرد قدرتمند روسیه به جز 
اقدامات تنبیهی اقتصادی که اعلام کرده دقیقا چه کاری می تواند بکند؟. نمی دانم!مشکل 
این است آقای پوتین که گفته از پشت به او خنجر زده اند طی حداقل 4 سال گذشته کلمه 
"نه" در سیاست های داخلی و دیپلماسی بین المللی " را تجربه نکرده و چنان رودستی 
هم از کشوری درجه 2 نخورده بود. این شرایط روانی سخت، ارزیابی واکنش ها از جنس 
روسی رابسیار مشکل کرده است.اما مسلما آنها دست به اقدام نظامی نخواهند زد. کرملین 
به خوبی می داند باز کردن یک جبهه رسمی نظامی)ولو محدود( علیه ترکیه هدفی است 
که اردوغان دنبال می کند.او احساس می کند در رویارویی با روسیه از حمایت قاطع ناتو و 
نیز متحدان عرب خود برخوردار است. اگر واقعا این باور در او شکل گرفته ،رهبران اروپا و 

کاخ سفید در این زمینه مسئولیت مستقیم دارند.
در آنچه به مسکو مربوط می شود فکر می کنم حداکثر واکنش کرملین در بعد 
نظامی،شامل 2 اقدام شود.اول،استقرار موشک های اس 400 در خاک سوریه که آن را 
رسما اعلام کرده است. این موشک های 4 سامانه یی مشترک، در یک الگوی عملیاتی 
ترکیبی به خوبی قادرند محدوده ایی تقریبا 300 تا 350 مایلی با پوشش دفاع هوایی 50 
هزار پایی را زیر نظر بگیرند و عملا هرگونه عملیات هوایی ترکیه را از یک سو فلج و از سوی 
دیگر فضای امن را در اختیار هواپیماهای روسی قرار دهند.این موشک ها به خوبی قادرند 
هدف های خودی از دشمن را شناسایی کنند.دوم، گسترش حضور نظامی در سوریه. این 
حضور گسترده شاید الزاما ربطی به آینده آقای اسد پیدا نکند ،گرچه ممکن چنین نتیجه 
ایی هم از آن حاصل شود، اما ماندگاری روسیه در منطقه را تثبیت وبه آن جنبه رسمی 
خواهد داد. اقدام عجیب ترکیه به کرملین ثابت کرد مخالفان سنتی روسیه برای بازی دادن 
کرملین و خلع ید از مسکو در منطقه تا کجا ممکن است پیش بروند. اگر روسیه استراتژی 
نظامی خود را پیاده کند که قطعا این کار را خواهد کرد،باید گفت جنگ سرد دوم ،البته 

اینبارنه از اروپا بلکه از خاورمیانه تازه شروع شده است.

دبیر اول کمیسیون اقتصادی مجلس :

دولت احمدی نژاد از نقد احزاب واهمه داشت
نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت یازدهم، برخلاف دولت سابق ترسی 
از فعالیت موثر احزاب ندارد، گفت: دولت سابق تنها به حزبی اعتقاد داشت که بتواند همان 

دولت را حمایت کند. 

ابراهیم نکو در گفت وگو با خانه ملت، در خصوص وضعیت عملکرد خانه احزاب پس از 
احیا توسط دولت، اظهار داشت: احزاب هنوز در کشور ما نهادینه نشده اند و احزاب فعال با 

بی مهری های فراوان روبه رو می شود.
نماینده مردم رباط کریم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در کشور حزب به 
معنای واقعی که مورد حمایت دولت قرار بگیرد وجود ندارد و حمایت های مادی و معنوی 
از احزاب قرار نمی گیرد، بیان کرد: باید پذیرفت که پس از پیروزی انقلاب اسلامی، احزابی 
که فعالیت کرده اند،  بر اساس چارچوب ها عمل کرده اند و حضور آن ها در بعضی از مقاطع 

جدی بوده است.
لزوم تقویت احزاب از طریق قانون گذاری موثر

دبیر اول کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مجلس همراه تقویت 
احزاب است، متذکر شد: باید قوانین محکم تری را برای منزلت بخشیدن به جایگاه احزاب و 

زمینه های حضور آن ها در انتخابات فراهم شود.
نکو با بیان اینکه اگر فقط نام احزاب  باشد و حضور جدی نداشته  باشند، نبودن آن ها 
بهتر از بودنشان است، گفت: دولت یازدهم اعتقاد راسخ دارد که احزاب زنده  تر باشند و 
حمایت های خوبی نیز انجام داده است. یکی از دولت هایی که به احزاب روح بخشیده،  دولت 

فعلی است که البته هنوز کارهای زیادی را باید انجام دهد.
وی با بیان اینکه دولت سابق تنها اعتقاد به یک حزب داشت که آن  هم نزدیک به 
خودش بود، ادامه داد: دولت سابق تنها به حزبی اعتقاد داشت که بتواند همان دولت را 
حمایت کند. نماینده مردم رباط کریم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در دولت 
قبلی اجحافات و بی  مهری های فراوانی را در خصوص احزاب شاهد بودیم، گفت: مدام در 
صحبت ها و حرکت های دولت قبل شاهد بودیم که احزاب مورد بی توجهی قرار می گرفتند 

و به دور از جایگاه واقعی خود بودند.
دبیر اول کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه روح تفکر دولت قبلی 
این گونه بود و نمی توانست به احزاب توجه شایسته ای کند و این موضوع در ذات فکری آن 
دولت نبود و نمی خواست به احزاب کمکی شود، اظهار داشت: علت بی مهری دولت سابق به 
احزاب به دلیل این بود که احزاب ایراداتش را مشخص می کرد و عملکرد آن را زیر ذره بین 
قرار می داد. نکو ادامه داد: به نظر من دولت یازدهم، برخلاف دولت سابق ترسی از فعالیت 
موثر احزاب ندارد. وی در خصوص اینکه برخی از احزاب اساسا اعتقادی به حزب ندارند و 
آن را موضوعی غربی می دانند که احتیاجی به آن نیست، خاطرنشان کرد: حزب تعریف 
قانونی دارد که اگر بتواند در چارچوب قانون حرکت کند نباید منعی برای تشکیل آن وجود 
داشته باشد. آن هایی که اعتقادی به حزب و کارهای حزبی ندارند احتمالا توانایی تشکیل 
حزب را ندارند و نمی توانند چارچوب قانون را رعایت کنند و بیشتر میل دارند که در غالب 

جبهه و گروه حرکت کنند.

یادداشت

خبر

 ازمشاجرات لفظی وکیل متهم و نماینده دادستان تا تیک های تمام نشدنی بابک

قسمت شانزدهم سریال »ب - ز« 

بررسی، تجزیه و تحلیل انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری

منشور چهاروجهی انتخابات مجلس دهم

 در ادامه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی، شانزدهمین جلسه دادگاه 
دقایقی قبل در شعبه 15 دادگاه انقلاب به ریاست قاضی صلواتی و به 

صورت علنی برگزار شد.
بابک زنجانی متهم ردیف اول پرونده موسوم به فساد نفتی ساعت 8:30 

همانند گذشته با تدابیر امنیتی وارد دادگاه انقلاب شد.
متهمان ردیف دوم و سوم پرونده موسوم به فساد نفتی نیز در دادگاه 

حضور داشتند.
جلسه رسیدگی ساعت ۹ صبح با قرائت آیاتی از قرآن کریم آغاز شد.

قاضی صلواتی در ابتدای جلسه دادگاه مواد 353، 354 و 358 قانون 
آیین دادرسی کیفری را متذکر شد.

رسول کوهپایه زاده وکیل مدافع بابک زنجانی با قرار گرفتن در جایگاه 
در ادامه دفاعیات خود درباره  بزه انتسابی جعل گفت: آنچه در کیفرخواست 
به عنوان دلیل اتهام جعل برای موکلم ذکر شده اعترافات خانوم »م.م« 
است، البته اگر اظهارات خانم »م.م« اقرار فرض شود با جمع سایر شروط 
در صورتی نافذ است که روش تحصیل این دلیل قانونی باشد، اما به نظر 
می رسد نحوه پرسش از مشارالیه روش مناسبی برای تحصیل دلیل نیست 

و قابلیت استناد ندارد.
وکیل مدافع بابک زنجانی با اشاره به دومین دلیل در کیفرخواست 

موکلش گفت: دومین دلیل استناد به نظریات کارشناسی کارشناسان بانک مرکزی است که 
در این راستا تقاضا می کنم بررسی مجدد ادعاهای مطروحه از سوی کارشناسان انجام شود.

کوهپایه زاده بیان کرد: رعایت اصل بی طرفی یکی از اصول بنیادین در رسیدگی های 
قضایی است و کوچکترین خدشه به این مهم اجرای عدالت را با تردید جدی مواجه می کند. 

این پرونده که از توجه خاصی برخوردار است رعایت این اصل توجه مضاعفی را می طلبد.
وکیل مدافع متهم ردیف اول پرونده موسوم به فساد نفتی با بیان اینکه رابطه دولت و 
موکل رابطه شاکی و متشاکی است گفت: بانک مرکزی بخشی از دولت محسوب می شود 
که در این پرونده ذی نفع است؛ لذا ذی نفع صلاحیت اظهارنظر در این مواقع و موارد را 
ندارد و اظهارات مسئولان بانک مرکزی در ماه ها و سال های اخیر با رسانه ها نشان دهنده 

موضع داشتن بانک مرکزی است.
وی ادامه داد: به وضوح مشاهده کردیم که کارشناسان بانک مرکزی همان مطالبی که در 
مرحله  دادسرا اعلام کردند را در مرحله دادگاه نیز مورد تاکید قرار دادند؛ لذا مجددا از دادگاه 

درخواست ارجاع پرونده به کارشناسانی غیر از کارشناسان بانک مرکزی را دارم.
وکیل مدافع بابک زنجانی با بیان اینکه اظهارنظر کارشناسان در کیفرخواست موکلم 
دارای ایرادات اساسی است، به بخش دیگر اظهارات کارشناس بانک مرکزی درباره  منشاء 
562 میلیارد و 248 میلیون و ۹80 ین ژاپن اشاره کرد و گفت: کارشناس بانک مرکزی در 
جلد سی ام کیفرخواست موکلم گفته در رابطه با این مبلغ نمی توان اظهار نظر دقیقی انجام 
داد. اظهارنظر کارشناس از قطعیت لازم برخوردار نیست؛ بنابراین اظهارات کارشناس بانک 
مرکزی بر مبنای احتمالات صورت گرفته و فاقد قطعیت است و اینگونه اظهارات نمی تواند 

رهنمون به حقیقت باشد.
به گزارش ایسنا، وکیل مدافع بابک زنجانی در ادامه دفاعیات خود با اشاره به نامه بانک 
مرکزی گفت: نامه ای اخیرا بانک مرکزی به درخواست ما مبنی بر اعلام حسابهای مد نظر 
شرکت نفت یا شرکت اچ کی فرستاده است و اعلام کرده اصولا نیازی به اعلام سوئیفت ها 

نیست و این کار می تواند از طرق دیگر از جمله ارسال فکس و یا ایمیل امکان پذیر باشد.
وی ادامه داد: اظهارات کارشناس بانک مرکزی مبنی بر جعلی بودن پیام های سوئیفتی 
وجاهت فنی و علمی ندارد. آیا اظهارنظر کارشناس در خصوص جعلی بودن اسناد با مشاهده 
کپی مطابق با موازین قانونی است؟ در رویه قضایی در این خصوص عدم وجاهت قانونی 

اظهارنظر ها مورد تایید قرار گرفته است.
وی گفت: یکی دیگر از دلایل کارشناسان بانک مرکزی جهت صوری بودن پیامهای 
سوئیفتی نامه ای است که بانک مرکزی به دادستان تهران می نویسد. در این نامه آمده است 
طبق بررسی متن تراز نامه سال 2012 بانک اف آی آی بی معلوم می شود که تعهدات ایجاد 
شده آن بانک مقابل شرکت نیکو معادل دو میلیارد و 66 میلیون یورو که در سال 2012 
به حساب پیمانکاران شرکت اچ اکی نزد اف آی آی بی منظور شده است و به دلیل عدم 

انعکاس در تراز نامه سال 2012 کلا صوری و غیرواقعی است.
وی در ادامه مدعی شد: اولا استفاده از بانک اف آی آی بی به عنوان بانک پوششی صورت 
می گرفته تا به دور زدن تحریم ها در آن زمان کمک شود، حتی بانک مرکزی و شرکت نفت 
نیز درصدد بودند بانک هایی را خریداری  و تحریم ها را دور بزنند؛ لذا اگر قرار بود بانک اف 
آی آی بی طبق قوانین صورت های مالی خود را تنظیم کند بحث انتقال پول ها لو می رفت. 
همچنین ادعا شده این بانک در سال 2012، 74 یا 76 میلیون یورو بیشتر دارایی نداشته 
است. کوهپایه زاده بیان کرد: دوستان شرکت نفت و بانک مرکزی اذعان دارند مبلغ 660 
میلیون یور از طریق بانک اف آی آی بی در حق پیمانکاران پرداخت شده است؛ لذا اگر قرار 
بود این مبلغ در تراز نامه منعکس شود حداقل باید 660 میلیون یورو که در پرداخت آن 

تردیدی نیست در ترازنامه لحاظ می شد.
وکیل مدافع بابک زنجانی خاطرنشان کرد: می گویند شرکت اچ کی به دلیل این که مجوز 
بانکداری نداشته مجاز به ارسال پیامهای سوئیفتی نبوده است. اینکه موسسه ای برای ارسال 
پیامهای سوئیفتی مجوز داشته و یا نداشته باشد دلیلی بر واقعی و غیرواقعی بودن پیامها 
نیست. شرکت sct در کیش ثبت شد و فلسفه ثبت شرکت ها در مناطق آزاد این است که 
نهادهایی که تاسیس می شوند می توانند خارج از موازین مناطق غیر آزاد فعالیت کنند؛ لذا 
موسسه sct در آگهی تاسیس خود انجام امور بانکی تحت قواعد ucp را جزو وظایف خود 

اعلام کرده است.
وی افزود: وقتی چنین موضوعی ثبت شده و به اطلاع عموم مردم رسیده کار متقلبانه و 
مخفی از سوی موکلم صورت نگرفته و شرکت sct مجوز ارسال سوئیفت را نداشته؛ لذا نباید 
فراموش کنیم اگر سایر موسسه های ما قادر به انجام عملیات های این چنینی بودند لزومی 

نداشت از شرکت موکل من کمک گرفته شود.
وی با بیان اینکه ما در جنگ تمام عیار قرار داشتیم گفت: در این جنگ بابک زنجانی تا 
آنجایی که در توان داشت با دشمن جنگید و توانست 660 میلیون یورو در حق پیمانکاران 

پرداخت کند و اینکه بگویید موکلم مجوز حمل سلاح را نداشته مطابق انصاف نیست.
کوهپایه زاده خاطرنشان کرد: بر اساس مصوبه ستاد تدابیر ویژه بانک مرکزی این مبالغ 
به عنوان وام به شرکت نیکو و شرکت نیکو مکلف بود اصل منابع را به بانک مرکزی مسترد 

کند و اساسا بانک مرکزی در این قضیه ذی نفع است.
وکیل مدافع بابک زنجانی در ادامه به دیگر اتهام موکل خود مبنی بر کلاهبرداری مندرج 
در کیفرخواست اشاره کرد و افزود: طبق تعریف کارشناسی کلاهبرداری را توسل به وسیله و 
مانور متقلبانه به منظور اغفال مالباخته و بردن مال غیر است که مهمترین رکن تشکیل این 
حکم است و برای تحقق کامل جرم علاوه بر رفتار مجرمانه نتیجه  مجرمانه نیز باید تحقق 
یابد. برای تحقق کلاهبرداری انجام رفتار مجرمانه و توسل بر حیله باید منجر به اغفال بزه 
دیده شود، در غیر این صورت تحصیل مال ناشی از رفتار مرتکب نباشد بزه کلاهبرداری 

محقق نشده است.
کوهپایه زاده خاطرنشان کرد:  در کیفرخواست موکلم هیچ گاه به طور یقین نحوه 
مجموعه 237 صفحه ای  در  اما  نشده،  ذکر  کلاهبرداری  مبلغ  میزان  و  کلاهبرداری 
کیفرخواست به بزه کلاهبرداری اشاره و ادعا شده موکلم با جعل اسناد توانسته از شرکت اچ 
کی چندین محموله نفتی به مبلغ یک میلیارد و 200 میلیون یورو و وجه نقد به مبلغ 762 

میلیون و 500 هزار یورو کلاهبرداری کند.
کوهپایه زاده در ادامه دفاعیات خود با اشاره به اظهارات »س.ج« مدیرعامل وقت شرکت 
HK، افزود: طبق اظهارات وی پیمانکاران نفتی از شرکت HK می خواهند پول ها را در 
 FIIB تحویل بگیرند. بانک ملت نسبت به این قضیه تاکید داشت و شریک بانک FIIB بانک

محسوب می شد که 60 درصد سهام این بانک متعلق به بانک ملت بود.
وی گفت:  وقتی کیفرخواست را مطالعه می کنم اصل بر مجرمیت فرض شده و گفته 
شده بابک زنجانی برای اینکه اعتماد مسئولان را به خود جلب کند با بانک ملت مشارکت 
کرده است. بانک ملت شرکت SCT را به عنوان کارگزار خود معرفی و اعلام می کند این 
پول ها از این طریق پرداخت شود؛ بنابراین به نظر می رسد اساسا ادعای وجود رکن مادی 
و اغفال بزه دیده منتفی است. وکیل مدافع بابک زنجانی گفت:  تا این جا باید مدعی العموم 
بفرماید چه مانور متقلبانه ای صورت گرفته است، جز اینکه مجوز بانک مرکزی و تائید بانک 
ملت وجود دارد، مگر اینکه فرض کنیم موکلم از چند سال قبل خبر داشت که تحریم انجام 
می پذیرد و توانسته بانک ملت، وزرا، رئیس کل بانک مرکزی و به عبارتی بخشی از نظام را 

فریب دهد که این مساله واقعیت ندارد.
کوهپایه زاده با بیان اینکه اگر کسی خواب باشد می توان آن را بیدار کرد اما کسی که 
خود را به خواب زده باشد نمی توان آن را بیدار کرد گفت:  در رابطه با این موضوع هر چقدر 
ما بگوییم باز هم دادستانی تاکید دارد که موکلم تمام این خدمات را برای فریب مسئولان و 

استفاده از شرایط تحریم انجام داده است.
در این میان نجفی نماینده دادستان خطاب به وکیل مدافع بابک زنجانی گفت: اظهارات 

شما مبنی بر اینکه دادستانی فرض را بر مجرمیت موکل تان گذاشته اهانت است.
کوهپایه زاده در پاسخ گفت: اگر وکیل نتواند دفاع کند و بگوید دادستانی با فرض بر 

مجرمیت اقدام به تهیه کیفرخواست کرده رسیدگی دیگر معنا ندارد.
بار دیگر نجفی نماینده دادستان خطاب به کوهپایه زاده گفت:  این اظهارنظر شما افترا 
محسوب می شود که کوهپایه زاده در پاسخ اظهار کرد: تشخیص این موضوع با قاضی است.

در این حین قاضی صلواتی رئیس شعبه 15 دادگاه انقلاب گفت: دادسرا وقتی مجرمیت 
صادر کرده و پس از مجرمیت نیز کیفرخواست صادر کرده، شما باید در قالب کیفرخواست 
صحبت کنید. کوهپایه زاده افزود: یک و نیم سال موکل من به صورت مرتب در دادسرا مورد 

بازجویی قرار گرفت و ما هیچ فرصتی برای اظهارنظر نداشتیم.
قاضی صلواتی بیان کرد: دادگاه که به اندازه کافی به شما چنین فرصتی را داده است.

وکیل مدافع بابک زنجانی در پاسخ گفت: بله،  بی انصافی است که به خاطر این موضوع 
از دادگاه تشکر نکنیم.

وکیل مدافع بابک زنجانی خاطرنشان کرد: متاسفانه در کیفرخواست هیچ توجهی به 
اظهارات مسئولان نفت نشده و گفته شده بابک زنجانی در امر جابجایی ارز برای مشتریان 
خاص خود از جمله شرکت پتروپارس، شرکت پتروساحل، شرکت صدر و ... همکاری 
تنگاتنگی داشته است. باز هم در کیفرخواست خدمات موکلم در راستای جلب اعتماد 

مسئولان و شرکت نفت ارزیابی شده است.

قاضی صلواتی ادامه رسیدگی به این پرونده را به امروز )یکشنبه( موکول 
کرد.

بر اساس این گزارش، پیش از این 15 جلسه برای رسیدگی به اتهامات 
متهمان پرونده موسوم به فساد نفتی در شعبه 15 دادگاه انقلاب به ریاست 
قاضی صلواتی برگزار شده که در جلسات اول تا سوم کیفرخواست متهمان 
ردیف اول، دوم و سوم این پرونده قرائت شد. در جلسات چهارم تا هفتم 
بابک زنجانی متهم ردیف اول پرونده موسوم به فساد نفتی به دفاعیات خود 
پرداخت. در جلسه هشتم دادگاه، وکیل مدافع شرکت HK به قرائت شکایت 
موکل خود پرداخت. در جلسه نهم نیز وکیل مدافع بانک مسکن شکایت این 
بانک را مطرح کرد. ادامه جلسات دادگاه نیز به ارائه دفاعیات بابک زنجانی 
اختصاص داشت. بعد از پایان دفاعیات بابک زنجانی، وکیل مدافع وی در جلسه 

پانزدهم دفاعیات خود را مطرح کرد.
ازمشاجرات لفظی وکیل متهم و نماینده دادستان 

تا تیک های تمام نشدنی بابک
قاضی صلواتی خطاب به رسول کوهپایه زاده وکیل بابک زنجانی گفت: 
آقای دکتر! قسمت های مهم دفاعیات را قرائت و بقیه را در قالب لایحه به 

دادگاه ارائه کنید که وکیل متهم نیز پاسخ داد: چشم.
اگر از ارائه دفاعیات درخصوص جعل اسناد و استفاده از اسناد مجعول و 
همچنین اتهام کلاهبرداری از سوی وکیل بابک زنجانی بگذریم، نکات جالبی در دادگاه مانند 
اشک های بی صدایی که از چشمان خواهران بابک زنجانی خصوصا خواهر کوچکترش، نگاه 
برادر به خواهران هر چند دقیقه یک بار شاید برای دادن قوت قلب به آنها و تیک های ابروان 
بابک زنجانی که از جلسه نخست دادگاه کم و بیش با او همراه هستند، توجه هر حضار با 

دقتی را جلب می کرد.
 اعتراض دارم افترا است

وکیل بابک زنجانی که مدام از اظهار نظر کارشناسان بانک مرکزی و مطالب مندرج در 
کیفرخواست گلایه و بر این موضوع که بازپرس و نماینده دادستان فرض را بر مجرمیت 
متهم گرفته اند، تاکید داشت، در قرائت بخشی از دفاعیات به ضرب المثلی که اگر کسی 
را که خوابیده می توان بیدار کرد اما کسی که خود را به خواب زده نمی توان بیدار کرد، 

اشاره کرد.
در این لحظه نماینده دادستان گفت: افترا است؛ اعتراض دارم این مطالبی که می گویید 
افترا است و وکیل بابک زنجانی ادامه داد: این که گفتم بازپرس فرض را بر مجرمیت گذاشته 

اگر افترا است، پس وکیل نباید اصلا دفاع کند و رسیدگی فایده ای ندارد.
رضا نجفی نماینده دادستان افزود: نه، منظورم این نبود؛ آن مثلی که ذکر کرده اید افترا 

است. کوهپایه زاده نیز پاسخ داد: تشخیص این مسئله با دادگاه است.
در این حین قاضی صلواتی گفت: وقتی دادسرا قرار مجرمیت و سپس کیفرخواست صادر 

می کند، شما باید در قالب کیفرخواست دفاعیات خود را انجام دهید.
وکیل مدافع بابک زنجانی نیز چنین پاسخ داد که یکسال و نیم است موکلم بی وقفه 
در دادسرا بازجویی و مورد سئوال و جواب قرار گرفته است؛ درخواست ملاقات با موکلم در 

دادسرا را دادم که موافقت نشد و هیچ فرصتی برای اظهارنظر نداشتیم.
قاضی صلواتی با تبسمی بر لب ادامه داد: در دادگاه به اندازه کافی وقت برای مطالعه 
پرونده و اظهارنظر به شما داده شده است و با موکل خود نیز ملاقات کرده اید که کوهپایه 

زاده گفت: بله، درست است و اگر بابت این کار از دادگاه تشکر نکنیم، بی انصافی است.
هر از چند گاهی که گرم نوشتن بودم سرم را بالا می گرفتم تا جو دادگاه را نیز از دست 
ندهم؛ تیک های ابروان بابک زنجانی را می دیدم و حضاری که با توجه به مونولوگ یا تک 
گویی کوهپایه زاده برخی در حال چرت زدن بودند؛ از مستشار دادگاه گرفته تا تصویربردار و 
برخی محافظان و حتی وکلا؛ همه آنها سعی می کردند تا نخوابند و فکر کنم جز خبرنگاران 
و رئیس دادگاه و همچنین خود متهم که باید دقیق می بودند، همه تا حدودی چشمانشان 

گرم شده بود.
ساعت 10 و 14 دقیقه بود که قاضی صلواتی نیم نگاهی به ساعت روی دیوار انداخت و 
در این حین بابک زنجانی پوشه هایی با جلد سبز رنگ را نزد یکی از مستشاران برد و یکی 
از آنها را نیز به رئیس دادگاه تقدیم کرد؛ هنگام برگشت به سمت صندلی خود نگاهی به 

جمعیت انداخت تا شاید بتواند خواهرانش را ببیند.
 خوب، خدا را شکر!

ساعت تقریبا 11 و 20 دقیقه است و وکیل بابک زنجانی در ادامه قرائت دفاعیات خواست 
تا با استناد از کیفرخواست مطلبی را بیان کند که قبل از آن گفت: در اینجا کیفرخواست چه 
خوب بیان کرد! و نماینده دادستان که گویی از انتقاد ها و ایرادهای وکیل بابک زنجانی دلش 
پر بود، گفت: خوب خدا را شکر و کوهپایه زاده ادامه داد: بله، باز جای شکرش باقی است؛ اما 
مشکل اینجاست وقتی نتیجه ای که می گیرند... قاضی صلواتی حرف کوهپایه زاده را قطع 
کرد و ادامه داد: که خیلی خوب نیست و وکیل بابک زنجانی نیز افزود: نه، خیلی واقعی و در 

چارچوب انصاف نیست؛ البته تشخیص آن با دادگاه است.
یکی از حسن های این پرسش پاسخ ها این بود که دادگاه از حالت کسلی و خمودگی 

بیرون آمد و حال و هوای تازه ای به خود می گرفت.
یکی از متهمان که می لرزید

وکیل بابک زنجانی در حال بیان دفاعیات بود که یکی از متهمان نفتی به نام »ح.ف.ه« 
شانه هایش به شدت می لرزید طوری که توجه تمام دادگاه به سمت او جلب شد و محافظان 

دادگاه، او را از جلسه خارج کرده و برای مداوا به بیرون از دادگاه انتقال دادند.
وکیل بابک زنجانی دوباره هنگامی که خواست به یکی دیگر از سئوالات کیفرخواست 
اشاره کند، گفت: این سئوالات نیز خوب است که قاضی و نماینده دادستان باهم تبسمی 
کردند و وکیل بابک زنجانی ادامه داد: تا الان از کیفرخواست ایراد گرفتم و نماینده دادستان 
را رنجاندم و الان خواستم از او دلجویی کنم که رضا نجفی نماینده دادستان نیز با لبخندی 

پاسخ داد: به فحش خوری عادت داریم. 

متین  مسلم  

قسمت اول
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ده بار جنگيدن در خشكى است.

یکشنبه - هشتم آذرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3879 روزنامه

ایجاد 40 شبکه ماهواره ای علیه تشیع
گفته می شود: آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید گفت: کشورهای اسلامی به جای این که کلمه 
واحد باشند به جان هم افتاده و علیه یکدیگر سم پاشی می کنند و دراین شرایط 40 شبکه ماهواره ای 
سیاسی، دینی و علمی با پول های نفتی علیه تشیع ایجاد شده است. وی روز شنبه در آیین آغاز به کار 
دوازدهمین اجلاس سراسری مدیران حوزه های علمیه خواهران کشور در مجتمع یاوران مهدی )عج( قم 
بیان داشت: جبر زمان این ماهواره ها را پیش می برد و باید با علت بجنگیم و نه با معلول، حوزه باید دارای 
یک فرستنده و سخنگو باشد که گفتار او برای دیگران حجت باشد. وی گفت: دشمن انسانیت گاهی به نام 
سلفی گری یا به نام القاعده و داعش فعال است که همه این فرقه ها از وهابیت سرچشمه گرفته است و 
ریشه همه این گروه ها وهابیت است. وی ادامه داد: فعالیت همه این گروه ها بر آن بنا نهاده شده است که 
بنیان اسلام را خراب کنند و ماموریت دارند که اسلام را در جهان مرعوب سازند لذا از این رو اسلام ستیزی 

در غرب شروع شده است و اعمال وحشیانه را می بینیم.

نامه آیت الله مکارم برای  پیگیری فاجعه منا
گفته می شود: یکی از مراجع تقلید شیعیان با ارسال نامه ای به علماى برجسته جهان اسلام، بر 
ضرورت پیگری جدی فاجه منا تأکید کرد و گفت: نشست هاى علمی و فقهی برای آسیب شناسی این 
حادثه برگزار شود. به گزارش دفتر آیت الله العظمی ناصر مکارم شیرازی، این استاد برجسته حوزه درباره 
ضرورت پیگیرى فاجعه منا نامه ای به علماى برجسته جهان اسلام ارسال کرده است. آیت الله مکارم 
شیرازى در این نامه با توجه به گذشتن چندین هفته از حادثه منا و عدم واکنش جدى اکثر علماى جهان 
اسلام، آمادگی خود را براى برگزارى نشست هاى تخصصی و چاره جویی در این خصوص اعلام کرده است. 
در بخش پایانی این نامه )پس از شرح وظایف چهارگانه که همگی دربرابر این فاجعه داریم( آمده است: 
من بر حسب وظیفه شرعی و انسانی خود آمادگی خویش را اعلام می دارم تا با دعوت از علماى برجسته 
جهان اسلام به تبادل نظر در این خصوص بپردازیم و در این راستا پیشنهاد می کنم با برگزارى نشست هاى 
کاملا علمی و فقهی دور از مسائل سیاسی در قم یا در هرکدام از مراکز کشورهاى مختلف اسلامی به 

آسیب شناسی این مسئله بپردازیم.

چرا جایزه فوتبالیست ها کم نمی شود؟
گفته می شود: علی عباسی نویسنده تقدیرشده در بخش نقد ادبی جایزه جلال آل احمد گفت: اگر 
برای صرفه جویی در بخش اقتصاد، سکه های جایزه جلال را کم می کنند این موضوع باید در فوتبال و 
سایر بخش ها هم اعمال شود. وی افزود: گویا این کم کردن جایزه به علت صحبت های یکی از مقامات 
مسئول مبنی بر کم کردن هزینه ها از طریق کم کردن جوایز جشنواره ها بوده است. چطور این جایزه برای 
فوتبالیست ها کمتر نمی شود؟ فوتبالیست ها قراردادهای یک میلیارد تومانی می بندد. بعد همین افراد با 
چنین پول هایی در بازی ها می بازند، اگر هم بازی بعد را ببرند باز مورد تشویق قرار می گیرند. عباسی ادامه 
داد: اگر بناست سکه ها را کم کنند چرا این کار را در حوزه ای انجام می دهند که تماما معنوی است و به 
فرهنگ کشور کمک می کند؟ فوتبال که حتی به صنعت تبدیل نشده و بر کشور تاثیری ندارد. من از کم 
کردن ناراحت نیستم و حاضرم برای کمک به اقتصاد کشور چنین تصمیماتی گرفته شود، خدا خیرشان 

بدهد. ما هم همراهیم و بچه های همین مملکت هستیم؛ اما به شرط آن که حواسشان به همه جا باشد.

اخذ گواهینامه بدون کارت پایان  خدمت مغایرتی با قانون ندارد
گفته می شود: رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه اخذ گواهینامه بدون کارت پایان  
خدمت هیچ مغایرتی با قانون ندارد، گفت:  مصوبه ای که تصویب شده امکان تغییر ندارد مگر آنکه شورای 
نگهبان آن را با اصول قانونی اساسی مغایر بداند در غیر این صورت این مصوبه به قانون تبدیل شده و 
نمی توان آن را تغییر دادعبدالرضا عزیزی،  درباره مصوبه اخیر مجلس مبنی بر اخذ گواهینامه بدون کارت 
پایان  خدمت، افزود:  در گذشته جوانانی که به سن اخذ گواهینامه می رسیدند بدون گذراندن دوران سربازی 
رانندگی می کردند و دراین میان اگر حادثه ای پیش می آمد مشکلات و آسیب های ناشی از این حادثه 
بیشتر می شد. نماینده مردم شیروان در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد:  مجلس هفته گذشته به این 
نتیجه رسید که بهتر آن است که اخذ گواهینامه راندگی بدون کارت پایان  خدمت تصویب شود تا افراد با 

داشتن گواهینامه از خدمات بیمه ای نیز بهره مند شوند.

دستگیری چند تروریست در مسیر زائران اربعین
گفته می شود: سرتیپ »سعد معن« سخنگوی فرماندهی عملیات بغداد گفت: نیروهای امنیتی روز 
جمعه موفق شدند دو تروریست را که قصد حمله به زائران اربعین در منطقه »الدوره« در جنوب بغداد 
داشتند، دستگیر کنند. وی خاطرنشان کرد که یکی از این تروریست ها با خود بمب به همراه داشت. 
سعد معن افزود: بازداشت این تروریست ها براساس اطلاعات دقیق صورت گرفته است. وی همچنین 
اظهار داشت: نیروهای عملیات بغداد توانستند چهار تروریست تحت تعقیب را در منطقه »الکرغول« در 
جنوب بغداد دستگیر کنند. این مقام عراقی تاکید کرد که عناصر بازداشت شده، حملات تروریستی علیه 

شهروندان را طراحی کرده بودند.

کاش جنگنده روسیه را هدف قرار نمی دادیم
گفته می شود: رئیس جمهور ترکیه با ابراز تاسف از ساقط شدن جنگنده روسیه، اظهار داشت که 
ای کاش این حادثه انجام نمی شد. اردوغان بار دیگر در اظهاراتی که نشان از رویکرد خصمانه علیه دولت 
و ملت سوریه داشت، مدعی شد که هیچ تفاوتی بین داعش و دولت سوریه وجود ندارد. اردوغان با ادعای 
اینکه هیچ کشوری جدیت ترکیه را در زمینه مبارزه با داعش ندارد، افزود: اجازه نخواهیم داد که هیچ 
طرفی حاکمیت کشورمان را نقض کند. رئیس جمهور ترکیه در اظهاراتی اعلام کرد که آنکارا به دنبال 

تنش با روسیه نیست.

احمدی نژاد قول پرداخت وام می دهد!
گفته می شود: هفته نامه طلوع صبح نوشت: به محله احمدی نژاد می رویم، می گویند جوابگوی هر 
کسی است و برایش مسیری میله ای ساخته اند تا مردم را ببیند. ارتباطش را با مردم حفظ کرده و کم 
نیستند افرادی که هنوز فکر می کنند گره  کارشان به دستان احمدی نژاد باز می شود. با چند نفری که 
منتظرند هم کلام می شویم. یکی می گوید از وقتی احمدی نژاد رفته مشکل پیدا کرده و آمده تا مشکلاتش 
را مطرح کند. از استان دیگری آمده و می گوید همه جا نقل شده احمدی نژاد کاری از دستانش برآید 
انجام می دهد. از کنار پنجره کوچکی که مشرف به کوچه است با مردی هم کلام می شوم تا درباره فعالیت 
احمدی نژاد بیشتر بدانم. او می گوید: احمدی نژاد معمولا برگه ای را برای وام 2 میلیونی  به متقاضیان 
می دهد و غیر از این کار دیگری نمی کند. او تاکید می کند که سوال زیادی نکنیم و نامه ای بنویسیم تا به 
دست احمدی نژاد برساند. از او درباره جمعیتی که هر روز برای دیدن احمدی نژاد صف می کشند می پرسیم 

و پاسخ می شنویم که خیلی زیاد نیستند و معمولا چهار پنج نفر روزانه به آنجا مراجعه دارند.

فرماندار قم:

با جلسات دوماه یکبار 
نمی توان معضلات اجتماعی قم را رفع کرد

فرماندار قم گفت: مهاجرت های زیاد به شهر قم توسط اتباع افغانستانی موجب شده است درصد آمار 
کودکان کار و خیابانی در قم افزایش یابد.

رضا سیار ظهر دیروز در جلسه کارگروه اجتماعی که در تالار امام رضا)ع( فرمانداری قم برگزار شد اظهار 
کرد: قم به واسطه اینکه فضاهای عمومی آن مثل حرم حضرت معصومه)س( به صورت 24 ساعته دایر 
است فرصتی را برای افرادی که از خانواده های خود فرار کرده اند و به این شهر می آیند ایجاد می کند تا از 

این ظرفیت استفاده کنند و در روزهای اول فرار سرپناهی برای خود داشته باشند.
وی ادامه داد: این ویژگی شهر قم موجب شده تا تعداد کودکان خیابانی و فراری در شهر قم افزایش یابد 
و با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری حمایت از این قشر آسیب دیده جامعه وظیفه همه ارگان های 
دولتی استان است. سیار افزود: مهاجرت های زیاد به شهر قم که بیشتر آنها اتباع افغانی هستند موجب 
شده درصد آمار کودکان کار و خیابانی در قم افزایش یابد که متاسفانه حضور مهاجرین پاکستانی و سوری 
به قم بر تعداد این افراد افزوده است. وی ضمن اشاره به وظایف دستگاه های اجرایی عنوان کرد: مسئولیت 
جمع آوری این افراد از سطح شهر بر عهده شهرداری و نیروی انتظامی است و مسئولیت نگهداری از این 

کودکان بر عهده بهزیستی است تا این افراد پس از جمع آوری از خیابان ها ساماندهی بشوند.
فرماندار قم تاکید کرد: بهزیستی باید اورژانس اجتماعی خود را در اماکن عمومی شهر قوی تر کند تا 
در همان بدو ورود دختران و پسران فراری آنها را شناسایی کند تا با این کار از اتفاقات بدی که احتمال 

دارد برای این افراد ابه وجود آید جلوگیری به عمل آید و آنها را به شهرها و خانواده خودشان باز گرداند.
وی تصریح کرد: نمی توان با برگزاری جلسات این چنینی آن هم هر چند ماه یکبار کار موثری برای این 
افراد و این مشکل اجتماعی انجام داد و باید نهادهایی که تاثیر گذار هستند با همکاری یکدیگر قدم های 

مثبتی بردارند تا این آمار در شهر قم افزایش پیدا نکند.
سیار با اشاره به آمارهای موجود در شهر قم بیان کرد: متاسفانه همان موضوع مهاجر پذیر بودن استان 
و به خصوص شهر قم موجب  شده تا درصد کودکان کار، خیابانی و فرار افزایش پیدا کند که جلوه بدی از 

نظر آماری برای شهر کریمه اهل بیت)س( ایجاد کرده است.
وی با ابراز تاسف از نبود مکان مناسب برای اسکان این افراد گفت: متاسفانه در شهر قم فقط یک مرکز 
نگهداری از کودکان کار و افرادی که فرار کرده اند وجود دارد که آن هم مختص پسران است و باید هر چه 

زودتر برای رفع این کمبود کاری کرد که امیدواریم با کمک شهرداری این مشکل برطرف شود.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان  قم خبر داد:

تولید برق در تصفیه خانه فاضلاب قم
 مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه تصفیه خانه فاضلاب قم بیش از ۹2 درصد 

پیشرفت فیزیکی داشته است، گفت: تولید برق از ویژگی های این تصفیه خانه است. 
عبدالحمید توکلی بینا در رابطه با احداث تصفیه خانه فاضلاب قم گفت: این پروژه تاکنون بیش از ۹2 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. وی گفت: تصفیه خانه فاضلاب قم به دلیل تجهیزات و تکنولوژی به کار 
رفته در ردیف پیشرفته ترین تصفیه خانه های کشور است و تولید برق از گاز حاصل از هضم لجن فاضلاب از 
جمله ویژگی های این تصفیه خانه است که می تواند 70 درصد از برق مورد نیاز تصفیه خانه را تأمین می کند. 
توکلی بینا عنوان کرد: ظرفیت این تصفیه خانه 250 هزار نفر با توان تولید 15 میلیون متر مکعب پساب است 
که با بهره برداری این تصفیه خانه میزان تولید پساب تصفیه خانه های فاضلاب قم به 30 میلیون مترمکعب 
در سال می رسد که می تواند نیازهای کشاورزی و صنعتی استان را تأمین کند. وی گفت: در حال حاضر 30 
درصد از شهر قم تحت پوشش شبکه فاضلاب قرار دارد و با بهره  برداری از تصفیه خانه جدید پوشش فاضلاب 
به بیش از 48 درصد می رسد که این میزان بالاتر از میانگین کشوری است. مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم همچنین با اشاره به اینکه از ابتدای سال تاکنون 71 میلیون متر مکعب آب در استان قم تولید شده 
است، ادامه داد: 66 درصد آب تولید شده در قم از سرشاخه های دز، ۹ و نیم درصد از سد 15 خرداد و 24 و 
نیم درصد آب از چاه های شهری و علی آباد تأمین شده است. وی گفت: میزان مصرف آب در قم طی سال 

جاری نسبت به سال گذشته تغییر چندانی نداشته است.
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تقریبا حدود 6 ماه از استقرار تیم جدید مدیریتی 
سید  انتصاب  از  پس  و  می گذرد  قم  در شهرداری 
مرتضی سقاییان نژاد به عنوان شهردار قم، شهردار 
به  را  اصفهان  در  خود  مدیران  از  تعدادی  جدید 
ابراهیم  مدیران  این  از  یکی  و  آورد  قم  شهرداری 
معتمدی است که به عنوان قائم مقام شهردار قم از 

سوی سقاییان نژاد معرفی شد.
در حالی که در دوان قبلی مدیریت شهری سمت 
قائم مقام بیشتر تشریفاتی بود، در دوره جدید گویا 
بیشتر امور اجرایی شهرداری به قائم مقام سپرده 

شده است.
در حالی با قائم مقام شهرداری قم به بیان برنامه ها، 
رویکردها، اقدامات صورت گرفته در طول این 6 ماه به 
گفت وگو پرداختیم که وی از اوضاع کنونی شهرداری 
که آن را »از هم پاشیدگی« می نامد، گلایه مند است 
هرچند می گوید: خوشبختانه در حال حاضر شرایط 
اصلا قابل مقایسه با 6 ماه پیش نیست و تقریباً در 
شهرداری آرامش نسبی برقرار است که این موضوع 
مرهون همکاری شورای اسلامی شهر،  نگاه مدیران 
استانی و حمایت جدی دستگاه های نظارتی استان 

است.
به  فارس  با  گفت وگو  در  قم  شهردار  مقام  قائم 
سئوالات مطرح شده در خصوص مسائل پیش روی 

شهرداری قم در حوزه های مخلتف پاسخ داد.

 وضعیت موجود شهرداری قم در چه سطحی 
است و تا چه حد با جایگاه مطلوب خود فاصله دارد؟

با توجه به سابقه و تجربه ای که در طول سال های گذشته 
کسب کرده بودم، فضای ذهنی این حقیر از وضعیت موجود 
شهرداری قم چیز دیگری بود. در حال حاضر حدود 180 
روز است که در مجموعه شهرداری مستقر شدیم و با تمام 
فعالیت های بخش ها و واحدهای مختلف آشنایی داشته و 
شناخت کافی از  ارتباطات درون سازمانی و برون سازمان 

شهرداری قم به دست آورده ام.
تفکر من این بود که شهرداری قم لااقل چیزی شبیه 
به شهرداری اصفهان باشد و بستری مناسب فراهم است تا 
بتوان با برنامه و انرژی مثبت کار را با شدت بیشتری دنبال 
کرد؛  اما پس از گذشت دو هفته از ورود به شهرداری قم با 

معضلات متعددی مواجه شدیم که قابل هضم نبود.
به نظر می رسد شهرداری قم دچار از هم پاشیدگی 
سازمانی شده بود و این برای شهری که خاستگاه انقلاب 
اسلامی و پایتخت جهان تشیع است و قدرت زیادی در 
تصمیم گیری های کشوری دارد و افراد خاصی در آن زندگی 

می کنند اصلاً  مناسب نیست و غیر قابل تصور است.
عدم پرداخت مطالبات پیمانکاران از سال ۹1 تاکنون و 
نبود آمار و اطلاعات دقیق از فعالیت های مختلف مصداق 
بارزی از بی نظمی حاکم بر سیستم موجود است که باید 

برنامه ریزی و ساماندهی شود.
 

برای جبران عقب ماندگی های شهرداری چه   
باید کرد و شما در شهرداری قم چه برنامه هایی را در 

دستور کار قرار دادید تا نقاط ضعف برطرف شود؟
از زمینه ها دچار کاستی و  شهرداری قم در بسیاری 
عقب ماندگی است که ریشه های مختلفی دارد و باید تجزیه و 
تحلیل شود. در برنامه ریزی استراتژیک باید ابتدا وضع موجود 
را شناخت و وضع مطلوب را متصور شد و در نهایت راه های 
رسیدن به وضع مطلوب را با بهره گیری از منابع موجود 

مشخص کرد.
70 درصد از مدیریت، معطوف به شناخت دقیق از محیط 
است ولی متاسفانه در حال حاضر می توان گفت فعالیت های 
اجرایی شهرداری بدون شناخت از منابع، بدنه شهرداری،  

وضعیت استان و مردم شناسی و ... صورت گرفته است.
بحث مدیریت در فضای مدیریت شهری بسیار متفاوت 
از مدیریت در سایر ارگان هاست و به کارگیری تجارب،  نگاه 
علمی و در اختیار داشتن ظرفیت اجرایی خوب، می تواند 

بسیار کارگشا باشد.
شهرداری قم در حال حاضر،  اعتماد و سرمایه اجتماعی 
را که بزرگترین دارایی مجموعه شهرداری است تا حدی  از 
دست داده است و این کار را خیلی سخت می کند؛ چراکه 
اقتصادی،  فرهنگی،  نهاد  بزرگترین  عنوان  به  شهرداری 
اجتماعی و سیاسی در شهرها کار می کند و محل درآمد 
آن از مردم است؛ اگر اعتماد نباشد کاری نمی توان انجام داد 
و اگر مردم در کارهای شهری مشارکت نداشته باشند هیچ 

پروژه ای به سرانجام نخواهد رسید.

 به نظر شما چرا اعتماد به شهرداری در حوزه 
مردمی و مسئولان از بین رفته است؟

و  علل  شهرداری  به  مسئولان  و  مردم  بی اعتمادی 
ریشه های مختلفی دارد که باید مطالعه شود. نخستین آفت 
در شهرداری سیاسی کاری و سیاسی بازی است؛ شهرداری 
یک مجموعه اجرایی است که شهروندان از تولد تا 30 سال 
پس از مرگ با آن درگیرند و اگر دچار این آفت شود به 
خود و مردم لطمه می زند و در شهرداری فقط باید با روحیه 

جهادی کار، کار و کار شبانه روزی کرد.
موضوع دوم، بی انضباطی در مجموعه شهرداری است. 
مشکلات متعددی که در قراردادهای مشارکتی وجود دارد، 
تعداد قرارداد با سرمایه گذاران، عدم تعریف مناسب پروژه 
از ابتدا،  مشخص نبودن دقیق موضوعات با سرمایه گذار یا 
مشارکت کننده و... کار را به جایی رسانده که گفته می شود 
بهتر است شهرداری کار مشارکتی و سرمایه گذاری نکند؛ در 
حالی که بهترین فعالیت در وضعیت رکود انجام پروژه های 

مشارکتی و سرمایه گذاری است.
همچنین مشکلات متعددی که در پروژه های عمرانی 
سطح شهر است موجب نارضایتی مردم و سلب اعتماد آنها 
شده است. پروژه هایی داریم که از سال 8۹ شروع شده اما 
هنوز به سرانجام نرسیده و شهروندان از این بی برنامگی مفرط 

شاکی هستند.

یکی دیگر از مشکلات شهرداری که موجب سلب اعتماد 
مردم شده وعده های مختلف در افتتاحیه پروژه هاست و اینکه 
پروژه ای را تملک نکرده وارد اجرا شده اند، در حالیکه این کار 
اساساً  غلط است و منجر به قراردادهایی شده که شهرداری را 

دچار ضرر و زیان مالی زیادی کرده است.

  اینگونه که می گویید در شهرداری قم پروژه ها 
پیش از مهیا شدن پیش زمینه های اجرایی شدن، 
اجرای  موجب  و همین مسئله  است  کلید خورده 
پروژه های متعدد ولی نیمه کاره در سطح شهر شده 

است، آیا با این مسئله موافقید؟
تمام  باید  شویم  پروژه  یک  وارد  می خواهیم  وقتی 
پیوست های یک پروژه اعم از خصوصیات،  اولویت،  حد و 
اندازه پروژه، تبعات اجتماعی آن و ارزیابی توان اجرا و قدرت 
مالی سنجیده شود و پس از آن طبق جدول زمان بندی 

صحیح پروژه پیشرفت کند.
و  می چشند  را  آن  حلاوت  مردم  پروژه ها،   اتمام  با 
اما در فضایی که پروژه های  افزایش می یابد،   اعتمادشان 
متعدد،  نیمه کاره به حال خود رها می شوند هم مردم ناامید 
می شوند و هم بدنه اجرایی شهرداری آن شادابی را از دست 

می دهد.

  یکی از رویکردهایی که در گذشته دنبال می شد 
دریافت تسهیلات برای اجرای پروژه های شهری بود؛ 
آیا دریافت تسهیلات برای انجام پروژه های شهرداری 

نادرست است؟
آنچه مسلم است،  وام فی نفسه در شرایط رکود خوب 
است؛ اما عدم برنامه ریزی صحیح برای مصرف هدفمند و 
بازپس دادن وام،  عدم در نظر گرفتن میزان ارزش افزوده در 
پروژه ای که قصد اجرای آن را داریم منجر به گرفتن وام های 
متعدد و اوراق مشارکت و عدم بازپرداخت آنها شده است تا 
جایی که شهرداری در حال حاضر حدود یک هزار و 500 
میلیارد تومان بدهی بانکی دارد، با حدود روزی یک میلیارد 
تومان سود بانکی! این کار غلط است و این مدل وارد شدن 

نشان از بی برنامگی است.
مداومت بر دریافت وام،  موجب ایجاد رخوت و تنبلی در 
سازمان می شود. تا وقتی که درآمدهای خوبی وجود دارد 
نیاز به وام نیست بلکه باید سرمایه موجود را مدیریت کرد. 
در شرایط بی ثباتی دریافت وام های مکرر اقدامی بی منطق 
است. البته دریافت وام در دوران رکود خیلی خوب است 
اما باید برای آن برنامه داشت و محاسبات دقیق انجام داد. 
در واقع وام گرفتن برای زمانی است که در مدیریت شهری 
به شرایط اضطرار برسیم. نباید مطالبات را رها کرد و وام 

گرفت.
ابتدا باید تمام تلاش ها برای بازپس گیری مطالبات انجام 
شود و سپس در صورتی که طرح توجیهی وجود داشت 
درخواست وام کرد. وامی که برنامه ای برای بازپرداخت آن 
بر دوش  باری است  و  ندارد ضرر روی ضرر است  وجود 

مدیران بعدی؛

  نظر شما در خصوص ساختار فعلی شهرداری 
چیست و گویا انتقاداتی را به تغییر ساختاری که در 
شهرداری قم صورت گرفته داشته اید و برنامه ریزی 

برای بازگشت به ساختار قبلی آغاز شده است؟
تلفیق معاونت عمرانی، ترافیک و شهرسازی کاری کاملا 
اشتباه است و حتی تغییر ساختار یک سازمان بزرگترین 
پروژه است که چنانچه خوب بررسی و برنامه ریزی نشود 
کیان سازمان از بین می رود. از بین بردن ساختار شهرداری 
معضلی است که بازسازی آن خیلی زمان بر است. تغییر 
ساختار شهرداری در هیچ کلانشهری اجرا نشده است اما 
متاسفانه شهرداری قم این کار را انجام داده و طلایه دار آن 

بوده است، به چه قیمتی خدا می داند.
یکی دیگر از چالش های فراروی شهرداری قم این است 
که تمام درآمدهای مناطق در ستاد متمرکز شده است بدون 
در نظر گرفتن اینکه،  این اقدام یک تیغ چند لبه است؛ در 
ظاهر کار خوبی است اما انگیزه، رقابت و هویت مناطق را از 

بین برده ایم.

  تجمیع  درآمدها که نسبت به آن انتقاد دارید چه 
آسیب هایی به دنبال خواهد داشت؟

متاسفانه در حال حاضر با تجمیع درآمدها در ستاد،  
انگیزه ای در مناطق برای درآمدزایی و فعالیت وجود ندارد 
انگیزه است.  در حالی که یکی از ارکان مدیریت ایجاد 
غافل شده است که شهردار  نکته  این  از  قم  شهرداری 
هر منطقه به دلیل شناخت موقعیت و مشکلات روزمره 
شهروندان خود حکم یک شهردار را دارد و لذا اختیاراتی به 

مناطق داده نشده است.
رسالت ستاد، اعطای کمک فکری و برنامه ای و نظارت 
عالی بر مناطق است. در واقع مناطق باید مثل یک سازمان 
مستقل باشند که درآمد ها و هزینه هایش را مدیریت می کند 

و البته ستاد هم در مواقعی کمک کند.

  شهرداری قم با چه معضلات دیگری روبه رو 
است؟

معضلات  مهم ترین  از  پروژه ها  نبودن  برنامه محور 
شهرداری قم است. مگر می شود رینگ سوم یک پروژه 
راه اندازی شود در حالی که رینگ اول تمام نشده! حتی در 
برخی پروژه ها مشاهده شده که محدوده اجرای آن خارج از 
محدوده تعیین شده است، با توجه به شفافیت ایجاد شده 
در این مدت، شهرداری قم اصلاً  برنامه محور پیش نرفته و 
همچنین پروژه ها خوب کارشناسی نشده بلکه مدیریتی 
پیش رفته است. البته ما منکر اقدامات خوب گذشته نیستیم.

پروژه های خوبی هم مثل عمار یاسر تعریف شده است 
اما هنر مدیریت این است که راهکاری بیابیم که کار به 
بهترین شکل ممکن انجام شود. بی شک شروع هر پروژه ای 
بدون برنامه و صرف اتکا به وام های فضایی بدون تفکر نحوه 

بازپرداخت آن امری عبث و دردسرساز است.
نباید فراموش شود که پروژه های نیمه کاره خود موجب 
بسیاری از معضلات اجتماعی و نهایتا نارضایتی مردم است. 
استراتژی ما این است که یا کاری را شروع نکنیم و یا طبق 
برنامه و بر اساس زمان بندی پیش برویم که تحقق این امر به 
سه ضلع شرایط اقتصادی،  توان اجرایی و مدیریتی و همراهی 

شهروندان بستگی دارد.

 برنامه شما برای رفع این چالش ها چیست؟
یک مدل نگاه این است که ما بگوییم ما آمدیم و یکی دو 
سال بعد هم می رویم و به انجام کارهای ظاهری و نمایشی 
بپردازیم اما نگاه دیگر که بسیار تاثیرگذار است و اعتقادی 
است،  انجام امور زیرساختی است؛ در عین اینکه حواسمان به 

کیفیت فضاهای شهری هم باشد.
در واقع شاخصه وضع موجود، بحث بی اعتمادی و از بین 
رفتن سرمایه اجتماعی است و حالا ما با تجربه، شناخت 
و ظرفیت و توانایی که داریم باید به همه امور به صورت 
کار  می دانید  که  گونه  همان  و  می کنیم  نگاه  زیربنایی 

زیرساختی، فرایندی زمان بر است.
ما معتقدیم شورای اسلامی شهر،  مسئولان و مردم باید 
بدانند که وضع موجود چیست و قرار است این وضع موجود 
را با ایجاد نظم،  ترمیم ساختار،  برنامه ریزی و فکر به وضع 
مناسب برسانیم که بستر خوبی فراهم شود تا بتوان با سرعت 

و شتاب حرکت کرد.
بر  قم  فرهیخته  و  محترم  شهردار  خوشبختانه 
تصمیم گیری به صورت جمعی تاکید دارد و هیچ کس به 
صورت فردی تصمیمی را اتخاذ نخواهد کرد. این خود یک 
نقطه قوت است چرا که با جابه جایی نیروها نباید بخشی از 
اطلاعات یک مجموعه از دست برود بلکه همه باید در جریان 

سیاست ها،  رویکردها، فرایندها و فعالیت ها باشند.
با دستگاه های مختلف  در حال حاضر شهرداری قم 
استان در کمال تعامل و همکاری اختلاف حساب دارد. دنبال 
ساماندهی این وضعیت و تدوین تفاهم نامه با آنها هستیم تا 

کاملا شفاف شود.
در خصوص پروژه بلوار پیامبر اعظم )ص( چندین جلسه 
مفصل کاری برگزار کرده ایم،  میزان تملک ها مشخص شده 
و بررسی های کارشناسانه در این خصوص و سایر پروژه هایی 
چون عمار یاسر،  بیگدلی،  زینبیه،  فقیهی و ... در حال انجام 
است. تعامل بسیار خوبی با اعضای شورای اسلامی شهر 
وجود دارد و امیدواریم با استفاده از تجارب اعضای شورا 

بتوانیم به تعهدات خود عمل کنیم.
ما برای هر کدام از فرایندها و پروژه های عمرانی برنامه 
داریم. ساماندهی نظم اداری و مالی تا پایان سال از جمله 
برنامه های در دست اجرا است چرا که تا زمانی که یک 
سیستم مالی منظم نداشته باشیم، نمی توانیم خوب حرکت 

کنیم.
خوشبختانه در حال حاضر شرایط اصلا قابل مقایسه با 
6 ماه پیش نیست و در شهرداری آرامش نسبی برقرار است 
که این موضوع مرهون همکاری شورا،  نگاه مدیران بالادست،  

حمایت دستگاه های نظارتی و مجموعه استانی است.
از جمله اقدامات در دست اجرای شهرداری،  برنامه ریزی 
در حوزه املاک،  ساماندهی مباحث ماده 100،  نظام مند 
و  آمار  ایجاد سیستم  اقتصادی،    – مالی  کردن سیستم 
اطلاعات دقیق، راه اندازی سیستم کنترل پروژه در کل بدنه 

شهرداری، انجام برنامه قم 1401 و 1414 است.
ما بر این باور هستیم که خدمت در شهر مقدس قم که 
شهر اهل بیت است، خدمت به جهان تشیع است و افتخار 
می کنیم که خادم این شهر هستیم و ان شاءالله باید با کار، کار 
و کار شبانه روزی، این شهر که به عنوان نماد تمدن و پایتخت 

جهان شیعه است در تمام مولفه ها تقویت شود.
 قم باید به شهری با نظم و ساختار ویژه تبدیل شود 
و وقتی از آن به عنوان نماد تمدن و پایتخت جهان شیعه 
صحبت می شود باید این موضوع در ظاهر شهر هم مشخص 

باشد.

قائم مقام شهردار قم عنوان کرد:

تلاش برای رفع »ازهم پاشیدگی سازمانی« در شهرداری قم
اخبار

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبر داد: 

ارائه خدمات ویژه به زائران کربلای  معلی 
در پایانه مرکزی

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از ارائه خدمات ویژه 
به زائران کربلای  معلی در پایانه مرکزی قم خبر داد و گفت: پیش بینی های 

لازم برای اعزام زائران انجام شده است.
ابوالفضل مستقیمی با اشاره به فرا رسیدن اربعین حسینی و عزیمت 
گسترده زائران به کربلای معلی بیان کرد: طی روزهای اخیر با افزایش 
چشمگیر میزان درخواست زائران برای عزیمت به پایانه مرزی مهران روبه رو 
هستیم و این اعزام ها از 25 آبان ماه آغاز شده و تا اربعین حسینی ادامه دارد 
و در خصوص تسهیل عزیمت زائران تمهیدات لازم از سوی سازمان اندیشیده 
شده است. وی با اشاره به برگزاری جلسات با اداره کل حمل و نقل استان و 
مدیران انجمن صنفی رانندگان و شرکت های مسافربری بیان کرد: برای فروش 

بلیط هماهنگی های لازم به عمل آمد.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با بیان اینکه مرکز 
پیام سازمان همه روزه پاسخگوی زائران است بیان کرد: در این ایام نسبت به 
سیاه پوش کردن پایانه ها اقدام شده و مراسم عزاداری هر روز بعد از اقامه نماز 

ظهر و عصر در مسجد رسول اکرم)ص( پایانه مرکزی برگزار می شود.
وی از برپایی ایستگاه های صلواتی خبر داد و گفت: به مسائل شرعی در 

ایستگاه فرهنگی سازمان با حضور مبلغان علوم دینی پاسخ داده می شود.
مستقیمی با اشاره به اینکه سال گذشته 10 هزار نفر از این پایانه به شهر 
مرزی مهران اعزام شدند بیان کرد: این میزان در سال جاری با توجه به 

هماهنگی های به عمل آمده بیشتر خواهد شد.

مدیر عامل سازمان زیباسازی و احیا بافت شهرداری قم خبرداد: 

شناسایی 30 هزار
 تابلوی صنوف در قم 

مدیر عامل سازمان زیباسازی و احیا بافت شهرداری قم با اشاره به آغاز 
توزیع قبوض ممیزی تابلوهای تبلیغاتی و صنوف گفت: تا کنون 30 هزار 

تابلوی صنوف در قم شناسایی شده است. 
اسماعیل فتحی با اشاره به توزیع قبوض ممیزی تابلوهای تبلیغاتی اظهار 
داشت: سازمان زیباسازی امسال ممیزی تابلوهای صنوف را انجام داد و در 
راستای اجرای ممیزی، اطلاعات جمع آوری شده و در این خصوص قبوضی 

نیز تهیه و توزیع شده است.
وی خاطرنشان کرد: این قبوض با قیمت منطقه ای و عکس ارسال می شود 
و صاحبان صنوف باید بر اساس شماره واریز، در خصوص پرداخت عوارض به 
وسیله کارت خوان یا از طریق شعب بانك ملی نسبت به پرداخت اقدام کنند و 
نیازی به مراجعه حضوری به سازمان نیست. مدیر عامل سازمان زیباسازی و 
احیا بافت شهرداری قم با بیان اینکه ممیزی در حال انجام است گفت: تا کنون 

30 هزار تابلوی صنوف شناسایی شده است.
وی در ادامه از ممنوعیت نصب تابلوهای LED و تابلوهای عمود بر شارع 

خبر داد و بیان کرد: این تابلوها باید از سطح شهر جمع آوری شود.
وی خاطرنشان کرد: قوانین و طرح های این سازمان به صورت فاز به فاز 
اجرا می شود؛ جمع آوری تابلوهای عمود بر شارع از دو سال گذشته آغاز شده 
و بر همین اساس تابلوها مرحله به مرحله جمع آوری می شوند. فتحی یادآور 
شد: در آیین نامه جدید که برای سال ۹5 پیش بینی می شود ممنوعیت ها 
بیشتر شده و امسال اطلاعات ممیزی تابلوها به صورت مدون تر و جامع تر 

جمع آوری شده است. 
وی خاطرنشان کرد: توزیع قبوض یك هفته به صورت آزمایشی انجام شده 
و پس از اربعین به طور کامل شروع می شود. صاحبان صنوف 25 روز برای 
پرداخت عوارض مهلت دارند و از مردم تقاضا داریم، همکاری لازم را در راستای 

اجرای این طرح داشته باشند.

شهردار منطقه 6 قم خبر داد:

 پیشرفت 90 درصدی بهسازی بوستان 
مصطفی خمینی 

شهردار منطقه 6 قم از پیشرفت ۹0 درصدی بهسازی بوستان مصطفی 
خمینی و بهره برداری از آن در آینده ای نزدیك خبر داد.

سیدمحمد موسوی منش با اشاره به بهسازی بوستان های منطقه 6 قم 
اظهار داشت: قدمت بوستان های این منطقه زیاد است و این بوستان ها از نظر 
ابنیه، روشنایی، تجهیزات و مبلمان فرسوده هستند بنابراین بحث بهسازی 
بوستان ها در دستور کار قرار دارد. وی بوستان مصطفی خمینی را از جمله 
بوستان هایی ذکر کرد که در نوبت بهسازی قرار دارد و افزود: این بوستان در 
مجاورت ریل راه آهن و پل مصطفی خمینی واقع شده است، بحث بهسازی 
این بوستان از ابنیه شروع شده و بحث پیاده روها و همسطح سازی را در دستور 
کار داریم. شهردار منطقه 6 قم ادامه داد: نصب کمپلکس بازی، تجهیزات 
ایمنی و کف پوش ها از دیگر برنامه های بهسازی این بوستان است که تا یك یا 
دو ماه آینده به اتمام می رسد. وی خاطرنشان کرد: مبلمان و ایمن سازی این 

بوستان انجام شده و ابنیه پیشرفت ۹0 درصدی داشته است.
بهسازی  گفت:  دیگر  بوستان های  بهسازی  به  اشاره  با  موسوی منش 
بوستان های حافظ، ابتدای خیابان طالقانی و امام علی نیز در دستور کار است 

و طوری برنامه ریزی شده که تا پایان سال به اتمام می رسد.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری خبر داد:

 اجرای مانور عملیاتی
 در ساختمان های بلند مرتبه پردیسان 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از اجرای 
مانور عملیاتی در ساختمان های بلند مرتبه پردیسان خبر داد.

عباس جعفری با تاکید بر اهمیت آموزش نکات ضروری در راستای حفظ 
ایمنی به شهروندان گفت: باید مسائل مهم و ضروری در خصوص مباحث 
ایمنی در ساختمان های بلند مرتبه به شهروندان آموزش داده شود تا در 

صورت بروز حادثه آمادگی کامل داشته باشند.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از اجرای 
مانور عملیاتی در ساختمان های بلند مرتبه خبر داد و اظهار داشت: این اقدام 
به منظور توان افزایی نیروهای عملیاتی آتش نشانی و اطفاء حریق در طبقات 

و خروج شهروندان از ساختمان های بلند مرتبه انجام گرفت.
وی یادآور شد: استفاده از خودروی نردبان آتش نشانی و لوله کشی در 

طبقات فوقانی برای اطفاء حریق از مهم ترین تمرینات این مانور بود.
جعفری بیان کرد: سازمان آتش نشانی قم با برنامه های مختلف همواره به 
دنبال ارتقا سطح آمادگی نیروهای خود برای مواجهه با حوادث مختلف است 
و البته در بعد آموزشی نیز برای شهروندان در خصوص رعایت نکات ایمنی 

برنامه های مختلفی را به اجرا می گذارد.

ترکمن خبر داد:

 افزایش سرانه فضای سبز
 در منطقه 5

شهردار منطقه 5 قم گفت: اجرای عملیات کاشت بیش از 15هزار مورد 
از انواع گل های فصلی و سه هزار و 500 اصله درخت در بلوارها، بوستان ها 
و شوارع سطح منطقه برای زیبا سازی و بهره مندی زائران و شهروندان به 

صورت گرفت.
احمد ترکمن با اعلام این خبر تصریح کرد: با توسعه منطقه پنج و بالا رفتن 
میزان ساخت و سازها، افزایش فضای سبز توجه ویژه ای طلبیده که با بهبود و 

تکمیل بوستان های منطقه ای باید جبران شود.
وی افزود: در این راستا منطقه پنج اقدام به کاشت بیش از 15 هزار گل 
فصلی و سه هزار و 500 اصله درخت از انواع کاج، توت، نارون و زیتون در 

بوستان ها و بلوارها برای بهره برداری کرده است.
شهردار منطقه پنج در ادامه به نصب یك ست کامل مجموعه بازی کودکان 
در بوستان آل یاسین و 150متر کفپوش در راستای ایمن سازی و کاهش 
خطرات احتمالی اشاره و تصریح کرد: کاشت فضای سبز، زیباسازی و گلکاری 
به متراژ سه هزار و 500 مترمربع در بوستان نشاط و هزار و 500 مترمربع در 

فاز دوم بوستان آل یاسین به اتمام رسید.
وی با بیان اینکه توسعه و ساماندهی فضاهای سبز شهری در شرایط کنونی 
مستلزم استراتژی جامعی است، عنوان کرد: از این رو با توجه به این واقعیت 
که فضاهای سبز و بوستان ها، محل گردش و تفرج مردم و معیار سلامت و 
بهداشت منطقه و همچنین کانون حیاتی شهرها محسوب می شوند گسترش 

آن ها به عنوان فیلترهای منطقه بسیار حائز اهمیت است.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم از تولید 32 هزار تن انار در 
استان قم در سال جاری خبر داد.

رضا وکیل اظهار داشت: سطح زیر کشت انار در استان قم دو هزار و 800 هکتار می باشد 
که از این میزان سطح زیر کشت در سال ۹4 حدود 32 هزار تن انار برداشت شده است. 

وی در ادامه سخنان خود ضمن تبیین برنامه مدیریت باغبانی در سال ۹4 ، اولویت استان 
را محصولات با نیازی آبی کمتر و مقاوم به شوری آب دانست و افزود: این مدیریت در سال 
جاری نسبت به گسترش کشت محصولاتی مانند پسته در سطح 1500 هکتار اقدام کرده 
است. وی سطح باغات استان قم را بیش از 18 هزار هکتار عنوان کرد و بیان داشت: در استان 
قم در سال ۹3 بیش از 2 هزار تن پسته تولید شده است. وکیل در بخش دیگری از سخنان 
خود به تبیین برنامه مدیریت زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان قم پرداخت و با اشاره به 
اینکه بیش از 4۹ هزار هکتار سطح زیر کشت محصولات زراعی در استان قم می باشد، گفت: 
کشت گیاه جو بعنوان یکی از محصولات استراتژیک در برنامه الگوی کشت استان قم اهمیت 
ویژه ای دارد. وی با اشاره به اینکه این گیاه از آستانه تحمل بالایی در استان قم برخوردار است، 
خاطر نشان کرد: در برنامه زراعت این سازمان به جهت محدودیت منابع آبی برنامه توسعه 
کشت نداریم، اما برنامه های کیفی و بالا بردن عملکرد در واحد سطح از طریق تولید و تکثیر 
و توزیع بذور اصلاح شده و ارقام جدید و توسعه ترویج و انتقال دانش فنی در اصول به زراعی 

در مزارع از برنامه های این سازمان می باشد.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم ادامه داد: پنبه یکی دیگر از 
گیاهان مقاوم در برابر شوری است و به جهت بالا بردن راندمان تولید در محصول پنبه، استفاده 
از بذور جدید در زراعت پنبه، توسعه مکانیزاسیون و ترویج و انتقال دانش فنی از دیگر برنامه 
های سازمان در افزایش عملکرد پنبه می باشد. وکیل ادامه داد: همچنین در استفاده از روش 

های نوین آبیاری برای نخستین بار در استان در سال زراعی گذشته در زراعت پنبه به روش 
آبیاری تیپ در سطح 20 هکتار کشت انجام گردید . 

وی گفت: این برنامه در سال زراعی جاری نیز با جدیت بیشتری تداوم دارد و پیش بینی 
می کنیم بیش از 100 هکتار با این روش در  مزارع پنبه استان داشته باشیم.

این مقام مسئول در سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به اینکه استفاده از روش آبیاری 
تیپ غیر از  اعمال مدیریت آبیاری و تغذیه گیاهی سبب صرفه جویی بیش از 50 درصد آب 
زراعی می گردد، خاطر نشان کرد: در زراعت جو هم در سال زراعی جاری در سطح 30 هکتار 
برای نخستین بار با روش نوار آبیاری تیپ کشت شده است که این برنامه در سال زراعی آتی 
بیش از 500 هکتار می باشد. وی در ادامه سخنان خود با اشاره به اولویت های مدیریت زراعت 
سازمان جهاد کشاورزی در استان قم، اظهار داشت: محصول جو، گندم، کلزا، علوفه شامل 
یونجه و ذرت و پنبه جز اولویت های این مدیریت برای کشت در استان قم به شمار می رود. 
وکیل با اشاره به اینکه سطح زیر کشت یونجه 8007 هکتار بوده که میزان تولید آن حدود 
10 تن در هکتار می باشد، گفت: در خصوص کاهش سطح زیر کشت یونجه از سال زراعی 
۹3 – ۹2 کشاورزان جهت کاهش سطح به میزان 15درصد از سطح فعلی ترغیب گردیدند 
که با وجود  افزایش قیمت یونجه سطح کاشت این زراعت در سال ۹4 – ۹3 حدود 10 درصد 

کاهش پیدا نموده و به سطح فعلی که 8007 هکتار می باشد رسید.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم افزود: جهت افزایش تولید 
در واحد سطح یعنی افزایش عملکرد، توصیة فنی در کارگاه های آموزشی و خدمات مشاوره 

ای آموزش اصول به زراعی یونجه جز برنامه های این سازمان بوده است. 
وی خاطر نشان کرد: همچنین جهت صرفه جویی در مصرف آب و افزایش راندمان آبیاری 
توسعة روش آبیاری کم فشار در اراضی یونجه کاری از برنامه های این سازمان بوده و می باشد.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد:

تولید 32 هزار تن انار در استان قم


